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نگاه نخست

درس هایی از چین و روسیه

 نه! ما از چین و روسیه هیچ چیز یاد نگرفته ایم. 
چین و روســیه مانند بهترین معلمان و بهترین 
نمونه های آموزشــی پیش چشم ما بودند و ما 
نکتهٔ اصلی را از آنها یاد نگرفتیم ــ نخواستیم 
که یاد بگیریم. بیایید تعــارف را کنار بگذاریم 
و اذعــان کنیم اگر ما ایــن درس اصلی را از 
آنها یــاد نگرفتیم، به خودمان ربــط دارد، نه 
آنها! گناهش را نباید پای آنها بنویســیم. چین 
و روسیه می توانند بهترین آموزگاران ما باشند، 
اما ما به جای این که از امروزشــان نکتهٔ اصلی 
را یاد بگیریم، رفته ایم و شــاگرد گذشته های 
دورشان شده ایم! گذشته ای که خود آنها به آن 
پشــت کرده اند. بگذارید توضیح دهم... بیایید 
بزرگ ترین دشمنی ها یا رقابت های جهان امروز 

را مرور کنیم:
یک: آیا غیر از این است که بزرگ ترین رقابت 
اقتصادی جهان بین آمریکا و چین جریان دارد؟ 
و آیا غیر از این است که بخش دومِ این رقابت 
نیــز در عین حال بین اروپــا و چین در جریان 
است؟ علاوه بر بحث اقتصادی، آیا غیر از این 
است که بزرگ ترین تهدید بین المللی )سیاسی 
و نظامی( برای آمریکا و ســپس اروپا – و در 
یک کلام برای غرب - در وهلهٔ نخست چین 
است؟ بر کسی پوشیده نیست که ظرفیت های 

تهدیدزای چین از روسیه بیش تر است.
دو: آیا غیر از این اســت که روسیه بزرگ ترین 
تهدیــد جهانی از بعد نظامــی و امنیتی برای 
آمریکا و بیش از آن برای اروپاســت؟ اعداد و 
ارقام اقتصادی به خوبی نشان می دهد روسیه 
ــ برخلاف چین ــ هیچ گاه از جهت اقتصادی 
به رقیبی جــدی برای اروپــا و آمریکا تبدیل 
نخواهد شد، اما روسیه از جهت امنیتی، نظامی، 
هژمونیک و منابع انرژی تهدیدی بسیار جدی 
برای غرب اســت و رقابت تندی نیز میان آنها 
وجود دارد. روســیه دو قرن اســت که غرب را 
ماندگارترین  از  می کند! غرب ســتیزی  تهدید 
ســنت های فرهنگی و سیاســی روسیه است؛ 
فرقــی هم نمی کنــد تزار، اســتالین یا پوتین 
صاحبخانهٔ کرملین باشــد. بعید است که کسی 
در جهان این دو ادعا و پیشــفرض را رد کند. 
حــال بیایید روابط اقتصــادی چین و غرب را 

بررسی کنیم:
یک: در ســال ۱۹۷۹ تبادیــل تجاری چین با 
آمریــکا روی هم )صــادرات و واردات( چهار 
میلیــارد دلار بود. پــس از برقــراری روابط 
دیپلماتیک و عقد معاهدات تجاری دوجانبه با 
رشدی شــتابان امروز به بیش از ۶۰۰ میلیارد 
دلار رســیده اســت و حتمــاً می دانید طرف 
صادرات چین به آمریکا بســیار می چربد. وضع 
تجاری چین و اتحادیهٔ اروپا هم همین است. در 
۲۰۲۰ چین بزرگ ترین صادرکننده به اتحادیهٔ 
اروپــا بود )با بیش از ۲۲ درصــد( و در مقابل، 
سومین مقصد اصلی واردات کالاهای اروپایی 

بود )۱۰.۵ درصد واردات چین از اروپا بود(.
دو: اتحادیهٔ اروپا بزرگ ترین شــریک تجاری 
روسیه است. در ســال ۲۰۲۰ حدود ۳۸ درصد 
کل صادرات روسیه روانهٔ اروپا شده و در مقابل، 
۳۶.۵ درصد از واردات روسیه از اتحاد اروپا آمده 
است. روســیه ۲۶ درصد نفت و ۴۰ درصد گاز 
اتحادیهٔ اروپا را تأمین می کند. این تجارت بالا 
در مورد آمریکا نیز وجود دارد. روسیه و آمریکا 
در ســال ۲۰۱۹ تجارتی ۲۸ میلیــارد دلاری 
داشته اند و جالب این که از این رقم ۱۶.۵ میلیارد 
سهم صادرات روسیه به آمریکا، و ۵.۸ میلیارد 
سهم صادرات آمریکا به روسیه بوده است. یعنی 
صادرات روسیه به آمریکا ســه برابر صادرات 
آمریکا به روســیه اســت. البته روسیه شریک 
تجاری بزرگی برای آمریکا نیست و دلیل این 
امر را باید در کوچکی اقتصاد روســیه در برابر 

آمریکا جست )یعنی دلیل سیاسی ندارد(.

مهدی تدینی*

۸.۹ میلیون تومان رسید میزان سبد معیشت کارگران، به رقم 

ای حاشیه  دستمزد 
شورای عالی کار پس از هشت جلسه 
بحث و بررســی درباره میزان ســبد 
به رقم  معیشــت کارگران، روز شنبه 
۸.۹ میلیون تومان رســید. این ســبد 
کارگری،  خانوارهای  حداقلی  معیشت 
برای مذاکرات مزدی سال آینده تعیین 
شده است. در محاسبات سبد معیشت، 
ســهم اقلام خوراکــی، ۳۶.۶ درصد 
نظر  در  ۶۴.۴ درصد  و غیرخوراکــی، 
گرفته شده است. سبد خوراکی ها سه 

میلیون و ۲۸۶ هزار تومان نرخ گذاری 
شده که این محاسبه براساس متوسط 
قیمت اقلام خوراکی اعلامی از سوی 
مرکز آمار ایران برای دی ماه ۱۴۰۰، 
صــورت گرفته اســت. همچنین بعد 
خانوار ۳.۳ نفر در نظر گرفته شــده و 
در کل ســبد خوراکی ها با ۳۰ درصد 
رشد نسبت به ســال قبل پیش بینی 
شده اســت. در این محاسبات، برای 
مشــخص کــردن ســهم خوراکی ها 

در سبد معیشــت کلی، دهک چهارم 
هزینه ای در نظر گرفته شده که دهک 
کشــور  کارگری  خانوارهای  درآمدی 
اســت. نکته مهم در خصوص تعیین 
سبد معیشت بحث اثرگذاری این رقم 
در تعیین حداقل دســتمزد سال آینده 
است. پرسش مشخصی که وجود دارد 
آن اســت که حداقل دســتمزد سال 
آینده تا چه اندازه به عدد سبد معیشت 

نزدیک خواهد بود؟
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قیمت بی سابقه وام مسکن 

موج تقاضا برای 
خرید خانه
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مدیر موسسه مطالعات انرژی  تشریح کرد:

شاه  کلید  
افزایش فروش نفت
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بر اساس تفاهمنامه میان وزارت صمت، بانک مرکزی و سازمان بورس صورت خواهد گرفت

حباب بورس 
ابتکار دژپسند بود؟
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امرار معاش از طریق تکدی گری از یک تا سه ماه حبس دارد

تکدی گری؛ 
فرار مجرمانه از فقر؟
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صلح و امنیت در منظر جهانی

خداوند ســبحان جهان پهناور و نظام خلقــت را بر پایه 
امنیت، آرامــش، عدالت، نظــم، آزادی، وحدت، آگاهی، 
شــادی و زندگی مســالمت آمیز برای همه انســان ها و 
بدون تبعیض آفریده اســت.امروزه در دنیا تأمین و حفظ 
استقلال و آزادی کشــورها از اساسی ترین حقوق انسانی 
در حوزه جوامع بین الملل شــمرده می شود لذا پیش تر از 
ایــن صلح را مترادف با واژه نبود جنگ بین انســان ها و 
ملت ها می پنداشــتند در حالی که امروزه چنین دیدگاهی 
دســتخوش تغییرات فراوانی شــده و مؤلفه های بسیاری 
می تواننــد صلــح و امنیت را در ســطح بین الملل علاوه 
بر مقاصد سیاســی و اقتصــادی و جغرافیایی به مخاطره 
بیندازد کــه از آن جمله می توان بــه بیماری های واگیر، 
تغییرات اقلیمی، تروریســم، فقر، مذاهب و غیره... اشاره 
نمود.بررســی های بعمل آمده نشــان می دهد که عوامل 
متعددی می تواند مســتقیماً یا به طور غیرمســتقیم صلح 
و امنیــت بین المللی را تهدید نمایــد. تغییرات اقلیمی و 
بیماری های مســری جهانی نظیر کووید ۱۹ عاملی برای 
تهدید جان انســان ها و گونه های جانوری، اثرات زیست 
محیطــی، اقتصادی، سیاســی در جهان بــوده و روابط 
فی مابین کشورها را متأثر می نماید.اقدامات صورت گرفته 
تا کنون و در واقع مطالعه گذرای منشــور ملل متحد این 
مهم را نشان می دهد که فقط صلح و امنیت از مهم ترین 
اهداف این نهــاد تلقی می گردد و رســالت آن بر عهده 
ســازمان ملل می باشــد. بنابراین چنانچه موضوعی صلح 
و امنیــت بین الملل را به مخاطره اندازد شــورای امنیت 
ســازمان ملل بر حسب وظیفه ذاتی می تواند به مثابه یک 
حاکــم در چارچوب ایــن قانون حفظ صلــح و امنیت را 
تضمین نموده و عوامل ناقض صلح و امنیت را شناســایی 
کند. )لازم به ذکر اســت به جهت وجود قدرتهای بزرگ 
جهانی و حضور پررنگ آنها در ســازمان ملل اصالتاً همه 
ابعاد اهداف مطرح شــده به جهــت دخالت و اعمال نظر 
آنان محقق نمی شــود(بنابراین چنانچه مشاهده می شود، 
تهدیدهــای متعددی صلح و امنیت بین المللی را که نقش 

اقتصاد و تجارت و سلطه از عوامل مهم آن تلقی می شود 
در معرض خطر قرارداده است.تشــکیل ســازمان ملل در 
ســال ۱۹۴۵ جهان با رســالت حقوقی و بــر پایه اهداف 
عمومی و حفظ امنیت کشورها به سمتی حرکت نمود که 
در آن تلاش بر حفظ و نگهداشت صلح و امنیت پایدار در 
ســطح بین المللی را پیگیری نماید.شکل گیری این مهم 
بامطالعه منشور و تاریخچه تأسیس سازمان ملل مشاهده 
می شــود که این مسئولیت در نزد کشورهای متعدد عضو 
آن تا جایی از اهمیت برخوردار بوده که برای حفظ آن هم 
پیمانی گسترده ای مشاهده شده است که در صورت لزوم 
اعضــا می توانند در خصوص وجــود هرگونه تهدید علیه 
صلــح و نقض آن تصمیم گیری نماینــد.در ادوار مختلف 
تاریخی بر پایه اتفاقات افتاده دادگاه های متعدد بین المللی 
تشکیل شــده است که در آن به مســائل مرتبط با نقض 
صلح و امنیت در ســطح بین الملل ولو محدود و کمرنگ 
رسیدگی می شود.از طرفی در آموزه های انسانی و اخلاقی 
نیز بــه نظم و ثبات اجتماعی و سیاســی و ایجاد فضای 
تبادلات ســالم و سازنده بین کشورها، نهادها و ارگانها از 
طریق صلح و امنیت در مناســبات گروهی تأکید فراوان 
شده است لذا گسترش صلح و امنیت در سطوح بین المللی 
به عنوان امری قوام بخش و بســیار مؤثر و پسندیده مورد 
توجه همه کشــورها قرار دارد.در ایــن حوزه از دانش بر 
رفع اختلافــات از طریق پذیــرش رویکردهای نوین در 
سایه همزیستی مسالمت آمیز میان ادیان الهی تأکید شده 
است.به منظور حفظ ارزش های انسانی در راستای تحکیم 
صلح و امنیت جهانی، سازمان همکاری های بین المللی بر 
گفتگوی میان تمدن ها، فرهنگ ها و ادیان و توسعه روابط 
دوستانه و توجه به تبادل فرهنگ ها و مناسبات اجتماعی 
ملتها تصریح نموده اســت.با توجه به اهمیت و ارزشمند 
بودن همزیستی مســالمت آمیز و شرافتمندانه میان اقوام 
بشــری، صلح و امنیــت بین المللی جایــگاه ویژه ای در 
نظــام حقوق بین المللی دارد که می تواند به نوعی متضمن 
رعایــت اصول صلح بر روابط میــان دولت ها و ملت ها و 
در ســطحی وسیع تر روابط میان انسان ها باشد.باید اظهار 
نمود جهانی شــدن مفهوم صلح و امنیت آن هم در سطح 
بین المللی در برابر انواع تهدیدهای سیاســی، اقتصادی، 
اجتماعــی، نظامی و زیســت محیطی اصــل بنیادی آثار 
عدالت بخش را برجســته می نماید ازایــن رو با توجه به 
اصول ضــروری تحقق صلح و امنیت پایدار لازم اســت 
ساختارهای مدنی در ســطح بین المللی مبتنی بر دیدگاه 
صلح موردتوجه عموم دولت ها و کشورها قرار گیرد.صلح 
و امنیــت بین المللی با توجه به رشــد فزاینده جمعیتی و 

توجه به رفاه آنان و عواملی دیگر از آن جمله می توان به 
عصر ارتباطات و انقلاب رسانه ای و مفاهیم مرتبط با آن 
اشاره نمود. توســعه فناوری اطلاعات و ارتباطات درواقع 
باب جدیدی را در ســطح بین الملل گشوده است. در این 
راســتا باید مشــخص نمود تا چه انــدازه می توان برای 
رسیدن به صلح و امنیت بین المللی به این ابزار که بعضی 
از کشــورهای قدرتمند ابعاد گسترده ای از آن را در سطح 
جهان در اختیار گرفته اند اعتماد و اتکا نمود.صلح و امنیت 
دارای ابعاد متعدد و متنوعی اســت که اجتماعات بشری 
را در طول تاریخ متأثر ســاخته است و البته صلح و امنیت 
بین المللــی تا حدود زیادی به آگاهــی مردمان، قدرت و 
عدالــت جهانی بســتگی دارد و این مهم جــز از طریق 
شکل گیری جامعه مدنی و انتشــار ابعاد درستی از منافع 
بین المللی برای همه جهان و بشــریت میســر نمی شود.

چالش های سیاســی، اجتماعی و اقتصادی و تأثیر آن بر 
صلح و امنیت بین المللی همواره موردنظربوده اســت لذا 
مشاهده می شــود برخی از سازمان ها در سطح بین المللی 
برای حفظ و توســعه صلح و امنیت شــکل گرفته اند که 
می توانند به اســتقرار نظام های آموزشــی، توسعه حقوق 
بشــر، حقوق کودکان، زنان و ســالخوردگان و یا تقویت 
علم و فناوری منتهی شود.مشــارکت همه جانبه در صلح، 
تفاهــم و گفتگــوی میان تمدن هــا، فرهنگ ها و ادیان، 
تشــویق روابط با همســایگان، احترام متقابل و همکاری 
با جوامع از مســائل مهم و تأکید شــده در منشــور ملل 
بوده که امکان توســعه صلح و امنیــت بین المللی را در 
پرتــو برقراری آزادی های اساســی و حاکمیــت قانون، 
دموکراســی و در نهایت پاســخگویی را میسر می سازد.

بایــد به مقوله هایی نظیر آموزش، مبارزه با بی ســوادی، 
برخورداری از بهداشت مناسب برای همه، در کنار امنیت 
غذایی، کاهش فقر، رونق کشــاورزی، حفظ محیط زیست 
و علــم و فناوری مدنظر کنشــگران جهانــی قرار گیرد.

حل وفصل مســالمت آمیز اختلافات در چارچوب معاهدات 
و کنوانســیونهای بین المللــی و تقویت نقــش نهادهای 
قانونــی بین المللی، NGO ها در پیشــگیری از منازعات 
و تقویت فضــای گفتگو و میانجی گری از نکات ضروری 
می باشــد.اصول و اهداف منشور ملل متحد تنها با تأمین 
صلح و امنیت در راســتای توسعه سیاســی، اقتصادی و 
علمــی از طریق برنامه ریزی دقیــق و تعهد و اجرای آن 
توسط اعضاء امکان پذیر می شود که خود مستلزم حمایت 
دولت ها و موافقت ملت ها با مطالبه گری و انتشــار وقایع 
در محاکم و نهادهای مســتقر در ســازمان ملل و انجام 
اقدامات ابتکاری برای اســتقرار پایــدار آن جهان کنونی 

است.یکی از پیامدهای تغییرات جوی که در طی سال های 
اخیر بســتری برای مخاصمات بین المللی شــده مسئله 
مهاجرت های فرامرزی و اختلاف و تعارض میان کشورها 
می باشد. این مســئله همواره یک معضل اصلی و درواقع 
حل نشــده در اختلافات بین المللی بوده و تغییرات جوی و 
تأثیرات اجتماعی حاصل از آن در افزایش جمعیت متمرکز 
در یک منطقه را تأثیرمی بخشد. این نوع مهاجرت ها که 
عموماً مهاجرت های زیســت محیطی است صلح و امنیت 
بین المللی را در معرض تهدید قرار می دهد.ســال ۱۹۹۴ 
برنامه توســعه ملل متحد در مذاکرات خود به جای بحث 
صلح و امنیت بین المللی به امنیت بشری پرداخت و بدین 
ترتیب به جای تمرکــز روی امنیت دولت ها، توجه خود را 
به امنیت و رفاه انسان ها معطوف نمود و رابطه میان رفاه 
و عدالت اجتماعی و صلح و امنیــت بین المللی راپررنگ 
کــرد لذا صلح و امنیت باهم در تعامل و ســازگاری بوده 
و بر هم تأثیــر متقابل می گذارند و غالباً نیز در راه تحقق 
اهداف عمومی مکمــل یکدیگرند.پیرامون تهدیداتی که 
صلــح و امنیت بین المللی را در معرض خطر قرار می دهد 
باید محدودیت هایی به طور هم زمان در نظر گرفته شود و 
سیاست گذاری ها باید در ابعاد مختلف سیاسی، اقتصادی، 
اجتماعی، نظامی و زیســت محیطی تعریف شوند تا بتواند 
صلــح و امنیــت بین المللی را به گونــه ای جامع تضمین 
نماید. موردی که تقریباً اغلب محققان بر آن تأکیددارند، 
اقدامات انفرادی کشــورها و ملت ها در رفع تهدیداتی که 
بعد جهانی دارند چنــدان ثمربخش نخواهد بود و توفیق 
اقدامات بــرای حفظ صلح و امنیت مســتلزم نگاه جامع 
و سیســتمی با حفظ تمامی عوامل است.بنابراین صلح و 
امنیت جهانی مســتلزم اقداماتی فراتر از مرزهای دولت ها 
و کشــورها است زیرا حفظ صلح و امنیت تنها به دولت ها 
محدود نمی شــود. طبیعتاً اقــدام جمعی و کار گروهی در 
ســطح نظام های بین المللی و دولت ها و کشورها می تواند 
فضای صلــح و امنیت بین المللی را به ســوی پایداری و 
تاب آوری بلندمدت هدایت نمایــد.در خاتمه امیدواریم با 
درک درســت از مفاهیم صلح و امنیــت جهانی، فارغ از 
هرگونه سیاســت های توســعه طلبانه و تمامیت خواهی 
قدرت های بزرگ با اهمیت دادن به جوامع بشــری برای 
افزایش رفاه عمومی در جهان و حفظ اســتقلال و آزادی 
کشــورها سازمان ملل تلاش بی وقفه ای را فراهم آورد و 
به دور از توســل به اعمال فشارهای سیاسی و اقتصادی 
و ســرزمینی تلاش شــود برای تحقق منشور بین الملل 

اقدامات لازم تأمین گردد.
* کارشناس اقتصادی

سید ابوالفضل بهره دار

 چانه زنی آخر؟
روسیه: مذاکرات در مرحله نهایی است

ایران: با خوشبینی، حُسن نیت و جدیت برای رسیدن به توافق خوب و فوری تلاش می کنیم
اروپا: باید با روحیه سازش مذاکرات به سرعت به نتیجه برسد
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یادداشت

نقدروز

ضرورت عقلانیت در رفتار 
ابوظبی و ریاض

به دنبال حمــلات اخیر انصارالله به مراکز حســاس در 
امارات، مهم ترین ســرمایه این شیخ نشین که امنیت و 
ثبات بود، در معرض فروپاشــی قرار گرفته است. سرمایه 
گذاری هــای خارجی در امارات کــه موجب تقویت بنیه 
اقتصادی این کشــور بود، تنها در ســایه امنیت و صلح 
حفظ می شــود و طبعاً هر گونه حمله از سوی انصارالله، 
این وضعیت باثبات را به خطر خواهد انداخت. از ششــم 
فروردین ســال ۱۳۹۴ هنگامی که متجاوزان سعودی و 
امارات با حمایت آمریکا و اسرائیل، تهاجم وحشیانه خود 
را به یمن آغاز کردند، شکست فاجعه بار ریاض و ابوظبی 
قابل پیش بینی بود. پیش بینی می شد تجاوز به یمن که 
ناقض اصول اولیه بین المللی بود و نشان از توسعه طلبی 
متجاوزان داشت، نمی توانست پایان خوشی داشته باشد و 
تصور شیخ های جوان مبنی بر شکست زودهنگام یمنی ها، 
تنها یک رویای شیرین و فریبنده بود. خطای محاسباتی 
حکام جوان و غربگرای امــارات با پذیرش رئیس رژیم 
اشغالگر قدس و عامل اصلی کشتار مردم بیگناه فلسطین، 
جایگاه این شیخ نشین در دنیای اسلام و مسلمانان جهان 
را متزلزل ساخته و افکار عمومی مسلمانان و اعراب علیه 
حکام امارات شکل گرفته است. بی تردید تصمیم امارات 
برای پذیرش رئیس رژیم جعلی اســرائیل، اقدامی علیه 
آزادی فلسطین و قدس شریف بوده و صهیونیست ها را در 
انجام جنایت های تازه علیه مردم فلسطین جسورتر خواهد 
ســاخت. در روزهای اخیر، حمــلات انتقام جویانه ارتش 
یمن به نمایشگاه »اکســپو دوبی« که منجر به افزایش 
قیمت نفت به بیش از ۹۰ دلار شــد، به خروج سرمایه از 
امارات سرعت بخشید و انجام سرمایه گذاری های جدید 
را مورد تردید قرار داد. در عین حال بی نتیجه ماندن سفر 
رئیس رژیم صهیونیستی به ابوظبی و لغو جشن موسیقی 
»کایروکی« که قرار بود در تاریخ دهم بهمن در سکوی 
»الیوبیل« در محل نمایشگاه اکسپو ۲۰۲۰ دوبی برگزار 
شود، تردید سرمایه گذاران برای حضور بیشتر در امارات 
را افزایش داده است. شــواهد میدانی نشان می دهد که 
انصارالله و دیگر مجاهدان یمن مصمم به ادامه مقاومت با 
تداوم حملات به مراکز حساس و راهبردی در عربستان و 
امارات هستند. احتمال هدف قرارگرفتن برج های تجاری 
امارات که روز به روز قوت می گیرد، وضعیت کسب و کار 
در امــارات را مختل و حتی مــردم عادی را نگران کرده 
است. کارگران خارجی که تقریباً نیمی از جمعیت امارات 
را تشــکیل می دهند، از مراکز کاریابی خواسته اند انتقال 
آنها به مناطق امن امارات و حتی دیگر کشورهای خلیج 
فارس را در دستورکار قرار دهند. »محمد بن زاید« ولیعهد 
ابوظبی نیز از سوی اعضای شورای ملی فدرال به عنوان 
مســئول اصلی ناامنی و بی ثباتی در امارات شناخته شده 
اســت. اعضای این شــورا از جمله حکام دوبی و شارجه 
که از افراد با نفوذ امارات هســتند در نامه اعتراضی خود 
تصریح کرده اند که سیاست های محمد بن زاید، مبتنی بر 
تقویت مداخلات خارجی، کشــور را بی ثبات کرده است. 
افشــاگری ســایت “امارات لیکس” درباره تنش فزاینده 
میان حــکام امارات، هراس این شــیخ نشــین از توان 
موشکی و پهپادی یمنی ها را برجسته کرده و تلاش آنها 
برای متقاعد کــردن دولت جو بایدن برای بازگردانی نام 
انصارالله یمن به لیست تروریستی را در پی داشته است. 
از ســوی دیگر، تحرکات دیپلماتیک برای متقاعد کردن 
ارتش یمن برای توقف حملات به امارات آغاز شده و به 
نقل از پایگاه خبری »الخبر الیمنی«، دیپلمات های ارشد 
امارات با ارسال پیام های مختلف برای انصارالله گفته اند 
کــه در صورت توقف حملات انصارالله، نیروهای اماراتی 
به صورت »تدریجی« از یمن خارج خواهند شد. »خروج 
فوری و بدون پیش شــرط امارات از عرصه جنگ علیه 
یمن« مطالبه جدی مجاهدان یمنی است. گزارش روزنامه 
»الاخبار« نیز حاکی از این اســت که ولیعهد سعودی از 
آمریکایی ها خواسته است برای »خروج عزتمندانه ریاض 
از یمــن« تلاش کند. در این گــزارش آمده که تیموتی 
لیندرکینگ، نماینده آمریکا در امور یمن در جریان ســفر 
خود به ریاض، احســاس کرده که طرف ســعودی اراده 

جدی برای پایان دادن به جنگ یمن دارد. 

چرا اصولگرایان به دنبال تغییر 
در قانون اساسی هستند؟

بازنگری در قانون اساسی یکبار در زمان حضرت امام 
انجام شــد و ایشان در دوران حیات خودشان این کار 
را انجام دادند. امروز هم می شود با توجه به تحولاتی 
که در دنیا رخ داده اســت و شــرایطی که در کشور 
وجود دارد، به ســبک حضرت امــام این کار را انجام 
داد که اگــر تاکنون این رویه را انجــام داده بودیم، 
هر ۱۰ ســال یکبار باید این اقدام صورت می گرفت. 
اما بحث این اســت اگر قرار است تغییراتی در قانون 
اساســی صورت گیرد به کدام سمت و سو می خواهد 
برود، اصلاح طلبان مکرراً تغییر و به رفراندوم گذاشتن 
قانون اساسی را مطرح کردند حتی آقای روحانی یک 
ســری از صحبت ها را در خصوص نظارت ها به طور 
جدی مطرح کردند و یــک هیئتی را بعد از انتخابات 
ســال ۹۸ برای این کار معلــوم کردند، که ما یادمان 
نرفته اســت. در حوزه حکمرانی و ســاختارها امروز 
بحث هــای جدی در دنیا وجود دارد، مثلًا در مســئله 
انتخابــات در مورد نقش احزاب تقریباً در این چهل و 
چند سال در حوزه سیاســت و احزاب، تغییرات جدی 
در دنیا رخ داده است اما در قانون اساسی ما به اجمال 
صرفاً گفته شده که فعالیت های حزبی آزاد است ولی 
آنها نقشــی در سیاســت ندارند و امروز فعالیت های 
تدریجی و تقریبی انجــام می دهند در حالیکه قوانین 
اساســی اغلب کشــورها تشــکیل دولت را بر عهده 
احزاب گذاشته است اما چنین چیزی در قانون اساسی 
ما نیامده اســت.  اتفاقاتی در اجرای اصل ۱۱۰ قانون 
اساســی و اختیارات اصل ۱۱۳ و اختیارات ریاســت 
جمهوری وجود دارد، اما ظاهراً جریان اصولگرایی که 
امروز به رفراندوم گذاشــتن قانون اساسی و تغییرات 
در ســاختارها را مطرح می کنند به دنبال این هستند 
که انتخابات و ســاختار سیاسی را از حالت ریاستی به 
پارلمانی تبدیل کنند یعنی ریاســت جمهوری را حذف 
و نخست وزیری را احیا کنند. اما جریان اصلاح طلب 
برخــلاف جریــان اصولگرایی می خواهد متناســب 
با ســایر شــرایط امروز دنیا و اتفاقاتــی که در حوزه 
سیاســت می افتد، احزاب را در مســائلی مانند اصل 
۱۱۰ قانون اساســی، مباحث زیستی، بحث نظارت بر 
انتخابات و تشکیل کمیسیون ملی انتخابات مشارکت 
دهند. در قانون گذاری مســائل جدی داریم. با اینکه 
در جمهوری اســلامی نظر حضرت امــام بر این بود 
و همــواره تاکید می کردند کــه مجلس در رأس امور 
اســت اما متاسفانه قانونگذاری در کشور پراکنده شده 
و مراکز متعددی ایــن کار را انجام می دهند. به طور 
مثال مجمع تشــخیص مصلحت نظام قرار بود محل 
حل اختلاف بین مجلس و شــورای نگهبان باشــد و 
در مسیر مصلحت کشــور کاری انجام دهد اما اخیراً 
مواردی مشــاهده می شود که نشان می دهد این نهاد 
تبدیــل به یک مرکز قانون گذاری شــده اســت و یا 
شورای انقلاب فرهنگی اختیاراتش برای قانونگذاری 
اســت. اگر بنا باشد به سمت و ســویی برویم که در 
حــال حاضر مشــاهده می کنیم کــه نتیجه اش عدم 
مشــارکت مردم در انتخابات شده است و به رفراندوم 
گذاشتن قانون اساسی با این دیدگاه به کاهش نقش، 
حضــور و حقوق اساســی مردم دامن بزنــد و به نفع 
تمرکز اختیارات مرکزیت سیاســی کشور شود اساساً 
در موردش باید دغدغه داشــت اما نه اگر بنا باشــد 
با تحولات عرصه سیاســت و مســائلی که امروز در 
دنیا وجود دارد، پیش بــرود بله، می تواند اتفاق خوبی 
باشــد و تحولات مثبتی را رقم بزند. حتی هیئتی که 
برای بازنگری در قانون اساســی تشــکیل می شود، 
می تواند حســن نیت را در این قضیه ثابت کند چراکه 
همین امروز به دلیل آن یکدســتی که در قوای کشور 
مجلــس، دولت و قوه قضاییه و شــورای نگهبان رخ 
داده این نگرانی وجود دارد که هیئت بازنگری نیز به 
همین سمت و ســو برود و تمرکز اختیارات و تشدید 
نکاتی که جریان اصلاح طلب نســبت به آن مســائل 
پیشــنهاداتی دارند، کمتر مورد توجــه قرار گیرد البته 
اصلاح ســاختارها در دو وجه صورت می گیرد نخست 
در چارچوب قانون اساســی است و ســپس خارج از 
قانون اساسی است که بحث جداست و در حال حاضر 
ما کاری با آن نداریم. نخســتین دیدگاهی که مطرح 
می شــود درخصوص ریاســت جمهوری اســت مثلًا 
یک نوعی اقدام شــود که ریاســت جمهوری با اصل 
۱۱۰ قانون اساســی ادغام و هر دو انتخابی شــوند و 
یا اگر انتخابی نیســتند، محدودیت زمانی برای ایشان 
صورت گیرد مانند آن چیزی که امروز در بســیاری از 
کشورهای دنیا ملاحظه می کنیم که افراد معمولًا ۸ یا 
۱۰ سال بر ســر کار هستند و در یک زمان مشخص 
و معینــی در رأس امور قرار ندارند.  دیدگاه دیگر این 
اســت که اصولگرایان مــی گویند در اصل ۱۱۰ کف 
اختیارات وجود دارد، در حالــی که جریان اصلاحات 
معتقد است در این اصل سقف اختیارات وجود دارد در 
نتیجه جریان اصولگرایی معتقد هســتند اصلًا ریاست 
جمهوری باید حذف و یک نخست وزیر انتخاب شود 

و مجلس این کار را انجام دهد.

گروه سیاســی: مذاکرات هســته ای از 
می شــود.  ســرگرفته  از  دوباره  امروز 
با اعلام  بیانیــه ای  اروپــا در  اتحادیه 
این خبر تاکید کرد: مشــارکت کنندگان 
بــا  مشــورت  از  پــس  مذاکــرات 
بــه  پایتخت هــا  در  دولت هایشــان 
مذاکرات درباره چشــم انداز بازگشــت 
احتمالی آمریکا بــه برجام و چگونگی 
اطمینان یافتن از اجرایی شدن کامل و 
مؤثر توافق توسط تمامی طرفین، ادامه 

خواهند داد.
انریکه مورا معاون مســئول سیاســت 
خارجــی اتحادیــه اروپا نیز با انتشــار 
پیامی در حساب کاربری خود در توئیتر 
ایران  اعلام کرد، دور هشتم مذاکرات 
و ۱+۴ برای بازگشت آمریکا به برجام 
ایــران که باحضور  و رفع تحریم های 
غیرمستقیم مذاکره کنندگان آمریکایی 
در وین، پایتخت اتریش انجام می شود.

وی در ادامــه نوشــت: ما بــه روحیه 
ســازش نیاز داریم تا مــا را به اجرای 
کامل )برجــام( بازگردانــد. باتوجه به 
روندهــای نامطلوب مختلفی که برجام 
را تضعیف می کند، لازم اســت که این 

مذاکرات به سرعت به نتیجه برسد.
این در حالی است که وزیر امور خارجه 
گفت: در مرور آخرین متون به دســت 
آمده از مذاکرات وین ما هنوز در حوزه 
رفع تحریم ها بخش هایی از مطالباتمان 

مورد توجه قرار نگرفته است.
از دیدار   حســین امیرعبداللهیان پس 
فنلاندی،  همتای  هاویســتو«  »پکا  با 
دربــاره ادامــه دور هشــتم مذاکرات 
در ویــن و پیش بینــی حصول نتیجه، 
گفت: ما بر آخرین متونی که در نتیجه 
Non- مذاکرات ایران با گروه ۱+۵ و

Paper هایی که از طریق آقای مو را 
تبادل شده تمرکز کردیم.

وی افــزود: در مــرور آخرین متون به 

دســت آمده از مذاکرات وین ما هنوز 
در حوزه رفــع تحریم ها بخش هایی از 
مطالباتمــان مورد توجه قــرار نگرفته 

است.
تاکید کرد:  دیپلماســی  رئیس دستگاه 
علی باقری و کارشناسان ارشد مذاکره 
کننــده در روزهای آینــده در وین بر 
ســندی که قرار است مورد توافق قرار 
گرفته شــود تمرکــز خواهند کرد و در 
بازگشت و  آن سند طرف های مختلف 
پایبندی خود را بــه تعهدات در برجام 

نشان دهند.
امیرعبداللهیان گفــت: ما در حدود ده 
روز گذشته در جلسات فشرده ای که با 
بخش های تخصصی در ایران داشتیم، 
بر آخرین متونی که در نتیجه مذاکرات 
Non- ایران با گروه ۱+۴ و همچنین

Paper هایی که از طریق آقای مو را 
تبادل شده، تمرکز کردیم.

همکارم  داد:  ادامــه  امیرعبداللهیــان 
ارشد  باقری و کارشناسان  آقای  جناب 
مذاکره کننده در روزهای آینده در وین 
بر ســندی که قرار اســت مورد توافق 
قــرار گیرد، تمرکز خواهنــد کرد و در 
بازگشت و  آن سند طرف های مختلف 
پایبندی خود را بــه تعهدات در برجام 

اعلام کنند.
وزیر امــور خارجه کشــورمان تصریح 
کــرد: امیدواریــم در ایــن مرحله به 
توافق نهایی نزدیک شــویم، اینکه آیا 
می توانیم در روزهای آینده مذاکرات را 
به یک توافق خوب منجر کنیم، اکنون 
بســتگی به ابتکار، نیت و رفتار ســه 

کشور اروپایی و طرف آمریکایی دارد.
آمریکا  اینکه  داد:  ادامه  امیرعبداللهیان 
و سه کشور اروپایی عضو برجام، آیا به 
معنای واقعی با حُســن نیت و جدیت به 
دنبال رســیدن به توافق هستند یا نه، 
موضوعی است که در طرف مقابل باید 

جستجو کرد.
بــه جمهوری  تأکید کــرد: آنچه  وی 
اســلامی ایــران برمی گــردد را بــا 
خوشــبینی، حُســن نیت و جدیــت به 
تلاش های خودمان برای رســیدن به 
یک توافق خــوب و حتی فوری ادامه 

خواهیم داد.
رفع تحریم ها خط قرمز ما است

در همین حال ســخنگوی وزارت امور 
اســت که  ایران گفت: طبیعی  خارجه 
ایران انتظار دارد کــه تصمیمات لازم 
و ضروری از ســوی طرف های مقابل 
به ویژه واشــنگتن اتخاذ شده باشد، در 

موضوع رفع تحریم هــا و انتفاع ایران 
از برجام.

خطیب زاده افزود: انتظار ما این اســت 
کــه هیئت ها از جملــه آمریکایی ها با 
دســتورالعمل روشــن بــرای عمل به 
تعهداتشــان در راســتای برجام و رفع 
تحریم ها بــه وین برگردند. موضوعات 
قابل توجهی در دستور کار است که جز 
احتمالًا  واشنگتن  با تصمیمات سیاسی 

گشایشی در آن متصور نیست.
وی با بیــان اینکه ایــن انتظار وجود 
دارد کــه اظهارنظرهای مثبت در مورد 
مذاکــرات و برجــام در عمــل تبدیل 
به اجــرای تعهدات شــود، تأکید کرد: 
مقامات آمریکایی باید بدانند که هزینه 
تصمیمــات مخرب و غلــط آن ها در 
خصوص خــروج غیرقانونی از برجام و 
عدم انجام تعهداتشــان را نمی توانند از 
باید  بپردازند. آن ها  ایــران  جیب ملت 
اعتماد ملت ایران را کســب کنند و در 
عمل نشــان دهند که از مســیری که 
رفته اند برگشته اند و برخی از اظهارات 
که بیانگر این اســت کــه آن ها حاضر 
نیســتند هزینه تصمیمــات غلط خود 
را بپردازند مانع بزرگــی در این زمینه 
اســت. ما منتظر می مانیم که در وین 
این تغییــر رفتار را بــه صورت عملی 

ببینیم.
اولیانــوف: مذاکــرات در مرحله نهایی 

است
میخائیل اولیانوف نماینده دائم روســیه 
المللی در وین  بین  نزد ســازمان های 
در یک پیام توئیتری نوشــت: به نظر 
نهایی  می رســد مذاکرات در مرحلــه 
اســت که نیازمند عــزم و تلاش های 
پر انرژی از ســوی تمام طرف ها برای 
رسیدن به نقطه مقصد است که شامل 
احیــای کامــل برجــام و ازجمله رفع 

تحریم ها است.

روسیه: مذاکرات در مرحله نهایی است

 چانه زنی آخر؟

به گفته حســین زاده بحرینی رئیس کمیسیون 
آیین نامه داخلی مجلــس، »این طرح تاکنون 
دوبار بــه صحن آمده، در نســخه اول دامنه 
شــفافیت خیلی بازتر و وسیع تر دیده شده بود 
و شفافیت بیشــتری مدنظر بود. مخالفین به 
کمیســیون آمدند و دغدغه های خود را مطرح 
کردند، پس از آن نتیجه این شد که کمیسیون 
نسبت به طرح قبلی یک مقدار دست پایین تر 
را بگیرد. نسخه ای که اکنون در نوبت طرح در 
صحن، قرار دارد؛ آن دغدغه ها را برطرف کرده 
اما به همان میزان از شفافیت هم کاسته شده 
اســت.«  نمایندگان موافق این طرح به استناد 
مــواد ۱۱۹ و ۱۲۰ آیین نامــه داخلی مجلس 
شــورای اســلامی خواهان رأی گیری درباره 
طرح شــفافیت آرای نمایندگان، خواستار رأی 
یری شفاف و علنی هستند و می گویند، کافی 
است آرای اخذشده توسط دستگاه الکترونیکی 
توســط فناوری اطلاعات به نــام افراد معین 
اعلام شــود یا این که با تدبیر ریاست مجلس 
رأی گیری با قیام و قعود در منظر مردم انجام 
شود. یکشنبه گذشــته نیزجمعی از نمایندگان 
مجلــس در نامه ای به رییــس مجلس ضمن 
تاکید بر ضــرورت تســریع در روند تصویب 
علنی طرح شفافیت آرای نمایندگان، خواستار 
اجرای داوطلبانه مفاد طرح درباره خودشان و 
هیات رییسه مجلس شدند. اکنون ۶۶ نماینده 
مجلس داوطلب شــده اند که شفافیت درباره 
آراءشــان در رأی گیری هــای پارلمان اعمال 
شــود و امضای خود را پای طرح گذاشته اند، 
رقمــی که نســبت بــه مجمــوع نمایندگان 
بهارســتان، چندان بالا محســوب نمی شود و 
البتــه خبرها از افزایش تدریجی تعداد امضاها 
حکایــت دارند.  یکی از امضــا کنندگان این 
نامه به بررسی چند و چون این طرح پرداخته 
اســت. محمد حسن آصفری، از امضاکنندگان 
نامه با اشــاره به اینکه مزیت های تصویب و 
اجرای طرح شــفافیت آرای نمایندگان، بسیار 
بیشــتر از معایب احتمالی آن اســت، افزود: 
مجلس می تواند از طریق پیشــقدم شدن در 
تصویب و اجرای شــفافیت، ایــن رویکرد را 
به ســایر قوا نیز تعمیم دهد. وی مشــخص 
شــدن وضعیت حضور و غیاب نمایندگان در 

کمیسیون ها و نیز تعداد آرا و میزان مشارکت 
آنان در رأی گیری هــا را از دیگر مزیت های 

اجرای این طرح برشمرد.
ضرورت تعمیم شفافیت مجلس به سایر قوا ��

این نماینده مجلس با اشــاره به اینکه ما باید 
در همه حوزه ها و نه فقط در مجلس، شفافیت 
داشته باشیم، می گوید: مجلس باید از خودش 
شــروع کند تا بتواند این شــفافیت را به همه 
قوه قضائیه، شــوراهای عالی و  وزارتخانه ها، 
... تعمیــم دهد.وی با یــاد آوری اینکه ما در 
کشور ۱۰۵ شورای عالی داریم یادآور می شود: 
هیچ کسی )مردم( از نقطه نظرات این شوراها 
خبر نــدارد و نمی داند چــه چیزهایی در این 
شوراها تصویب می شــود، در حالی که بعضی 
از این مصوبات شــوراها، می تواند منبع رانت 
اطلاعــات اقتصادی برای برخــی از گروه ها 
باشــد. بنابراین، لزومی ندارد اطلاعات مرتبط 
بــا تصمیم و مصوبــات آنها محرمانه باشــد، 
بلکه باید اطلاع رســانی عادی شــوند، مگر 
اینکه موضوعی بکلی ســری و خیلی محرمانه 
داشته باشند که افشای آن، امنیت کشور را به 
مخاطره اندازد. آصفری، تاکید می کند تصویب 
این طرح می تواند مسیری را در حوزه شفافیت 
آرای دولت، قوه قضاییه و شــوراهای عالی باز 

کند تا مردم هم در جریان امور قرار گیرند.
مخالفان چه می گویند؟ ��

نایب رئیس کمیســیون امور داخلی کشــور و 
شوراها از مدافعان جدی طرح شفافیت است، 
اما به دلیــل اینکه کمتر نماینده مخالف طرح 
حاضــر به اعلام رســانه ای دلایل مخالفتش 
اســت، در بخش دیگــری از کفت و گو از او 
که ارتباط خوبی با نماینــدگان منتقد طرح و 
به استدلال های آنان اشراف دارد، انگیزه های 
مخالفــت نماینــدگان بــا طرح شــفافیت را 
نیز جویا می شــویم، او نیز بــه »دغدغه های 
جدی« آنان تاکید می کند.وی در توضیح این 
دغدغــه می گوید: برخی نماینــدگان نگرانند 
تــا پیامدهای رأی موافق یــا مخالف آنان در 
مجلس، برایشان دردسر ســاز شود. مثلًا، به 
طرح و لایحــه ای که برای دولــت بار مالی 
زیادی دارد، رأی بدهنــد و آن طرح به دلیل 
همان بار مالی بالا، اجرایی و عملیاتی نشــود 

و آنگاه از ســوی برخی گروه ها و اقشار تحت 
فشار و زیر ضرب انتقاد قرار گیرند.نایب رئیس 
کمیسیون امور داخلی کشور ادامه می دهد: یا 
ممکن اســت، برخی گروه هــا بگویند چرا به 
فلان موضوع رأی ندادید تا تصویب شود، در 
حالــی که نماینده مجلــس می داند که همان 
موضوع، امکان اجرایی و عملیاتی ندارد. ولی 
درعین حال، مطالبه قشــری از مردم باشــد، 
مثل تصویب حقوق یک قشر یا یک مجموعه.

نگرانی نماینده ها از تخریب توسط رقبا ��
آصفری، می افزاید: اکنون و در شرایط دشوار 
تنگناهــای معیشــتی، همه مطالبــه افزایش 
حقوق قابل ملاحظــه و حتی جهش دریافتی 
دارنــد نماینــده مجلس می داند بــا توجه به 
وضعیت در آمــد ها و منابــع موجود، امکان 
اجابت این مطالبات برای دولت، ممکن نیست 
و اینجاست که عده ای رأی واقع بینانه نماینده 
را به بهانه ای برای تخریب وی تبدیل خواهند 
کرد. نماینده اراک یادآور شد: با توجه به اینکه 
بعد از تصویب طرح شــفافیت، بایستی معلوم 
شــود که چه کســانی به کدام طرح و لایحه 
رأی مثبت یا منفــی داده اند، رقبای انتخاباتی 
آنها بویژه در مناطق کوچک و شهرســتان ها، 
می توانند باوجود منطقی و کارشناســی بودن 
رأی مثبت یا منفی آنها از آن به عنوان ابزاری 
برای تخریب نماینده نزد مردم حوزه انتخابیه 
یا موکلانش استفاده کنند. وی تاکید می کند: 
در مجموع، نگرانــی نمایندگان از ناچاری به 
رأی بــه دادن های مغایر با شــعارهای اصلی 
انتخاباتی شــان و یا ناهمحــوان با درآمدهای 

دولت، جدی است.
زمان رسیدن شفافیت به صحن؟ ��

وی در خصوص اجرایی شدن این طرح گفت: 
هیات رئیســه موظف اســت هر گونه طرح و 
لایحــه ای را که ۵۰ نفــر از نمایندگان برای 
آن درخواســت فوریت داشته اند را طبق آیین 
نامه در دســتور کار قرار دهد. هیات رییســه 
اعلام کرده این طرح نیز این هفته در دســتور 
کار قرار می گیرد و انشاالله اگر نوبت شود این 
هفته رسیدگی می شــود ولی اگر نوبت نشود، 
بررســی آن به بعد از تصویــب لایحه بودجه 

۱۴۰۱ موکول خواهد شد.

چرا نمایندگان با تصویب 
ح علنی شدن رأیشان  طر

مخالفند؟

شفافیت؛ شاه 
مهره رقبا

یکی  نمایندگان  آراء  شــفافیت 
از شــاخص های اطلاعاتی است 
که در بســیاری از کشــورهای 
دنیا وجــود دارد. ایــن طرح در 
کشور ما نیز با تلاشی عده ای از 
نمایندگان مطرح شــده و طرح 
فعالیت  ابتــدای  در  آن  جدیــد 
مجلــس یازدهم اعــلام وصول 
شــده است. حســینعلی حاجی 
محمدجواد  همــراه  که  دلیگانی 
فتحی یکی از دو پیگیران اصلی 
این طرح اســت، درباره اهمیت 
آن گفته بــود: »یکی از بهترین 
از  مــردم  ارزیابی  معیارهــای 
نماینــدگان خود در مجلس این 
است که مردم بدانند نمایندگان 
آن هــا در خصــوص طرح ها و 
و  داشــته اند  نظراتی  لوایح چه 
این می تواند برای کشــور مفید 
باشــد«.اما این طــرح باوجود 
حساســیت افکارعمومی نسبت 
برخلاف حمایت  و  آن  فرجام  به 
از  بالایی  اکثریت  تعداد  ظاهری 
 ۲۲ از حدود  پــس  نمایندگان، 
ماه هنوز بــه مرحله تصویب در 
به  انتقال  با  و  نرســیده  صحن 

پستو، خاک می خورد.

محسن پاک آیین

جواد مرشدی
روزنامه نگار

محمود میرلوحی
فعال سیاسی

اروپا: باید با روحیه سازش مذاکرات به سرعت به نتیجه برسد
ایران: با خوشبینی، حُسن نیت و جدیت برای رسیدن به توافق خوب و فوری تلاش می کنیم
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3
اقتصاد

گزارش

سهم آمریکا در تجارت با ایران 
چقدر است؟

بررســی وضعیت تجارت خارجی کشور در آمار گمرک 
نشــان می دهد کــه در ۱۰ ماهه امســال در مجموع 
حدود ۱۳۳.۶ میلیون تــن کالا به ارزش ۸۰ میلیارد و 
۲۳۶ میلیون دلاری برای تبادل تجاری ایران و ســایر 
کشورها ثبت شده و گمرک ایران این طور پیش بینی 
کرده بود که این رقم تا پایان سال به حدود ۹۸ میلیارد 

دلار برسد.
از مجموع تجارت صورت گرفتــه در این مدت حدود 
۳۸.۸ میلیــارد دلار به صادرات و بیش از ۴۱.۴ میلیارد 

دلار به واردات اختصاص داشت است.
اما در بین کشورهای طرف تجارت خارجی ایران اینکه 
سهم آمریکا چقدر است، از گمرک ایران مورد بررسی 
قرار گرفت و لطیفی- سخنگوی گمرک - در این رابطه 

توضیحاتی ارائه کرد.
تجارت ۸۳ میلیون دلاری ایران و آمریکا

بر اساس این گزارش در ۱۰ ماهه سال جاری مجموع 
تجارت ایــران و آمریکا حدود ۸۳ میلیون دلار به وزن 

نزدیک به ۱۵ هزار تن بوده است.
افزایش ۳ برابری صادرات

در دوره مورد بررســی ۲۱۵ تن به ارزش ۲۵۱.۱ هزار 
دلار کالا از ایران به آمریکا صادر شده است، در حالی 
که در ۱۰ ماهه پارســال حجم صــادرات ۱۷.۳ تن به 
ارزش ۸۵.۳ هزار دلار بوده و بیانگر رشــد حدود ســه 

برابری است.
از اقلام صادراتی ایــران به آمریکا می توان به لبنیاتی 
مانند دوغ، خامه و پنیر و یا در ســایر اقلام به زعفران، 
مربا، عرقیات ســنتی، صنایع خاتم کاری، کتاب، کف 

پوش، چادر و برخی آلات موسیقی اشاره کرد.
۴۵۵ هزار دلار گوشی از آمریکا به ایران آمد

اما در بخش واردات در ســال جــاری تا پایان دی ماه 
حدود ۱۴.۵ هزار تن به ارزش ۸۲.۶ میلیون دلار انجام 
شده است که این رقم در ۱۰ ماهه سال گذشته حدود 
۱۴.۴ هــزار تن بــه ارزش ۶۴.۷ میلیون دلار بوده که 
نشــان دهنده رشد حدود ۲۳ درصدی ارزش واردات از 
آمریکا اســت. در بین اقلام وارداتی ایران از آمریکا نیز 
می توان به ورود حدود یک تن گوشــی به ارزش بیش 
از ۴۵۵ هزار دلار اشــاره کرد که مستقیم از این کشور 
وارد ایران شده است، این در حالی است که گوشی های 
آمریکایی از سایر کشورها نیز به ایران وارد می شود.سایر 
کالاهای وارداتی نیز عمدتاً اقلام پزشکی و تجهیزات 
مربوطه بوده و یا در مواردی گاو نر مولد، قزل آلا برای 

پرورش و بذر سبزیجات نیز ثبت شده است.

یادداشت

تصمیمات اشتباه دلیل 
بی اعتمادی بازار!

کاهش قیمت ارز ناشی از اخباری که از توافق های سیاسی 
احتمالی به گوش می رسد به بازار آسیب نمی رساند، بلکه 
برخی تصمیمات باعث از بین رفتن اعتماد ســهامداران 
این بازار شــده اســت. نمی توان رابطه مســتقیمی بین 
کاهش ارزش قیمت دلار و روند نزولی بازار سرمایه پیدا 
کرد، اگر قیمت دلار رشــد پیدا کند و این رشــد متأثر از 
کاهش ارزش پول ملی و تورم باشــد، قیمت ســهام هم 
مانند ســایر بازارها و کالاهای داخل کشور، رشد می کند. 
امــا اگر کاهش ارزش دلار متأثر از ســیگنال های مثبت 
سیاســی، توافق سیاســی، کاهش تنش و ثبات سیاسی 
شــکل بگیرد و گشــایش های اقتصادی را در پی داشته 
باشــد، شــرایط فرق خواهد کرد. درواقع باید دید وقتی 
تحریم های سیاسی برداشته شود و بتوانیم نفت بفروشیم 
و ارز واردکشــور کنیم، چه اثرات سیاسی را در پی خواهد 
داشت. شرایط شرکت ها در شــرایط تحریم بسیار وخیم 
اســت. برای مثال به صورت غیررســمی شنیده می شد 
که یک زیرمجموعه تاپیکو، مجبور بود به دلیل شــرایط 
تحریم، محصولات خود را تا ۲۰ درصد زیر قیمت منطقی 
صادر کند. یا شرکت های بزرگ دیگر برای اینکه بتوانند 
ارز خود را وارد کشور کنند، هزینه پول می دهند. همه این 
موضوعات عواقب تحریم ســنگینی بوده که روی ایران 
اســت. نتیجه این موضوعات شــرایط بد اقتصادی برای 
شرکت ها است. نرخ اســتهلاک از تشکیل سرمایه ثابت 
افزایش یافته بود. یعنی شــرکت ها بیشتر از اینکه برای 
ایجاد ارزش افزوده، سرمایه گذاری مجدد کنند مستهلک 
شده اند و این زنگ خطر بسییر بزرگی است. البته باتوجه 
به اینکه مذاکرات جدی اســت و سیگنال های توافق به 
گوش می رسد. حتی صحبت از این می شود که کنار رفتن 
دو عضو مذاکره کننده امریکا به دلیل درخواســت ایران 
بوده اســت. گفته می شــود ۱۰ میلیارد دلار از پول ایران 
آزاد خواهد شد و معافیت هایی توسط باید صورت خواهد 
گرفت. تأثیر این اخبــار را می تواند روی روی قیمت ارز 
در بازار ازاد هم مشــاهده کرد که بــه محدوده ۲۶ هزار 
و ۵۰۰ تومان رسیده اســت. متغیرهای زیادی روی بازار 
ســرمایه تأثیر می گذارد. زمانی که ثبات سیاســی وجود 
داشته باشــد و چشم انداز آینده روشــن باشد، بازارهای 
مالی از جمله بازار سرمایه P/E می گیرند. چراکه شرکتی 
که در دوره تحریم ۱۰۰۰ تومان ســود می ســازد، بعد از 
توافق می تواند ۱۵۰۰ تومان سود بسازد و سال بعدی هم 
با چند کشــور اروپایی قرارداد ببندد و میزان ســودی که 
می سازد به ۲۵۰۰ تومان برســد. چند صنعت به صورت 
ســنتی در کشــور ما متأثر از این نگاه هستند که مورد 
اقبال واقع می شود. این صنایع عبارت اند از صنعت خودرو، 
بانک، بیمه و لیزینگ. همچنین گشــایش های اقتصادی 
در صنایع پتروشــیمی و فلزی و معدنی می تواند منجر به 
این شــود که این صنایع زیر قیمت تعادلی نفروشند. بازار 
از یک فراز و نشیب بســیار سنگینی بیرون آمده است و 
با آن دســت و پنجه نرم می کند. دولت به خاطر کسری 
بودجه عملًا در جیب شرکت ها دست می کند. نرخ مالیات 
را دســتکاری می کند و محصولاتــی را نیمه خام و خام 
اعلام می کند که قابل پذیرش نیســت. نرخ گاز را خلاف 
منطق بالا می بیند. همه این موضوعات به بازار ســرمایه 
آســیب زده، بازار را دچار تنش کرده و اطمینان ها از بین 
رفته است و این اطمینان به این سادگی نمی تواند ترمیم 
شــود. در برخی زیرمجموعه های ایمیدرو ســفارش های 
حمایتی جهت اعتمادسازی روی تابلو گذاشته می شود که 
اگر این اتفاق مســتمر و مداوم باشد می تواند در بازگرداند 
اعتماد مؤثر باشــد. باید خیال بازار و ســرمایه گذار راحت 
باشد که نگاه سهامدار عمده و دولت این نیست که سهم 
را به مردم بفروشــد و پول را از بازار خارج کند. این نگاه 
بیشترین آسیب را به بازار زده است. این نگاه باید برعکس 
باشد و طوری از این بازار مالی حمایت شود که به شریان 
اصلی اقتصاد کشــور تبدیل شــود. نــه اینکه صحبت از 
مالیات های ســنگین برای شرکت ها کنیم و معافیت های 
مالیاتــی صادراتی را حذف کنیــم و از آن طرف معافیت 
مالیاتــی ملک را از ۱۰ میلیارد تومان به بالای ۲۰ میلیارد 
ببریم! این اتفاق شــبهاتی را در ذهن سرمایه گذار ایجاد 
می کند. اینکه چرا یک نفر با ۲۵ میلیارد تومان ملک باید 
سالانه ۵ میلیون تومان مالیات بپردازد اما یک شرکت ۱۵ 

برابر نرخ گاز به روسیه به دولت پول گاز پرداخت کند.

شــورای عالی کار پس از هشــت جلسه 
بحث و بررسی درباره میزان سبد معیشت 
کارگران، روز شــنبه به رقم ۸.۹ میلیون 
تومان رسید. این ســبد معیشت حداقلی 
خانوارهای کارگری، برای مذاکرات مزدی 
سال آینده تعیین شده است. در محاسبات 
سبد معیشــت، سهم اقلام خوراکی، ۳۶.۶ 
درصد و غیرخوراکی، ۶۴.۴ درصد در نظر 
گرفته شــده است. ســبد خوراکی ها سه 
میلیــون و ۲۸۶ هزار تومــان نرخ گذاری 
شــده که این محاســبه براساس متوسط 
قیمــت اقلام خوراکی اعلامی از ســوی 
مرکز آمــار ایران برای دی مــاه ۱۴۰۰، 
صورت گرفته اســت. همچنین بعد خانوار 
۳.۳ نفر در نظر گرفته شده و در کل سبد 
خوراکی ها با ۳۰ درصد رشــد نسبت به 
سال قبل پیش بینی شــده است. در این 
برای مشــخص کردن سهم  محاسبات، 
خوراکی ها در ســبد معیشت کلی، دهک 
چهارم هزینه ای در نظر گرفته شــده که 
دهک درآمدی خانوارهای کارگری کشور 
اســت. نکته مهم در خصوص تعیین سبد 
معیشت بحث اثرگذاری این رقم در تعیین 
حداقل دســتمزد سال آینده است. پرسش 
مشــخصی که وجود دارد آن اســت که 
حداقل دستمزد سال آینده تا چه اندازه به 

عدد سبد معیشت نزدیک خواهد بود؟
در سال های گذشته دستمزد چگونه تعیین  ��

شد؟
تجربه تعیین حداقل دستمزد در سال های 
قبل نشــان می دهد که بــا وجود تعیین 
ســبد معیشــت پیش از آغاز بحث های 
مزد، معمولا این رقم در تعیین دســتمزد 
تاثیر قابل توجهی نــدارد. ماده ۴۱ قانون 
کار مصوب سال ۱۳۶۹، شــورایعالی کار 
را موظف کرده اســت تا همه ساله میزان 
حداقل مزد کارگران را برای نقاط مختلف 

کشور و یا صنایع مختلف با توجه به درصد 
تورمی که از طرف بانک مرکزی اعلام می 
شود و همچنین با ملاک قرار دادن حداقل 
هزینه برای تامیــن نیازهای یک خانواده 
متوسط را تعیین کند. به این ترتیب ۲ معیار 
برای تعیین حداقل دســتمزد وجود دارد: 
تورم سالانه و ســبد معیشت. اما در سال 
های گذشــته فقط تورم رسمی مبنا قرار 
می گرفت و تبصــره ۲ ماده ۴۱ قانون کار 
یا همان سبد معیشت نادیده گرفته می شد. 
محاسبات تورم نیز غیردقیق انجام می شد؛ 
چراکه تورم را روی درآمد کارگر حســاب 
می کردنــد، نه روی هزینه های زندگی؛ در 
حالی که تورم واقعی، تورم حادث بر ســبد 
معیشت یا همان تورم ناظر بر هزینه های 
عضو  تاجیک  اســت.محمدرضا  ماهانــه 
شــورای عالی کار تاکید کرد: دولت بارها 
ادعا کرده که دســتمزد را بیشــتر از تورم 
افزایش داده ایم؛ باید پرســید پس چرا ما 
کارگران، ســال به ســال فقیرتر شده ایم؛ 
این ادعای ناصحیح ناشی از همان اشتباه 
محاسباتی است؛ آن ها تورم رسمی را مبنا 
قرار می دادند و آن را به پایه حقوق کارگر 
می افزودنــد و به این ترتیب عقب ماندگی 
معیشتی کارگر روز به روز بیشتر می شود.

قرار  �� ملاک  آینده  سال  برای  معیشت   سبد 
می گیرد؟

رقم حداقل دســتمزد سال آینده از سوی 
هیچ یک از طرفیــن مذاکره هنوز اعلام 
نشــده اســت. اصغر آهنی هــا نماینده 
کارگران در شــورای عالی کار ضمن بیان 
این مطلب گفت: از هفته آینده شــورای 
عالی کار وارد بحث تعیین حداقل دستمزد 
سال آینده خواهد شد. او با بیان اینکه هنوز 
هیچ یک از طرفین رقــم مورد نظر خود 
را بیان نکردند توضیح داد: ســبد معیشت 
۸ میلیون و ۹۷۰ هزار تومان تعیین شــد. 
این عدد البته ممکن است در جلسات بعد 
تعدیل شود. آهنی ها افزود: سبد معیشت 
مجمــوع هزینه هــای اجتماعی و هزینه 
های دســتمزدی اســت و معیار پرداخت 
حقوق نیست؛ چرا که یارانه هایی که دولت 
پرداخت می کند نیز در این سبد لحاظ می 
شود. بنابراین مجموع حقوق و مزایایی که 
در نظر گرفته می شــود به اضافه یارانه و 
کمک معیشــتی که دولت می پردازد در 
مجموع رقمی نزدیک به ســبد معیشت 

خواهد بود.
مرجع تعیین دستمزد کارگران فقط شورای  ��

عالی کار است
آهنــی هــا در واکنش به گفتــه یکی از 
نماینــدگان مجلس در خصــوص تعیین 
حداقل دســتمزد ۵ میلیون و ۶۰۰ تومان 
از سوی مجلس متذکر شــد: نمایندگان 

مجلس بر اســاس قانــون بخش تعیین 
دستمزد دســتگاه های دولتی را بر عهده 
دارند. تعیین حداقل دستمزد توسط شرکای 
اجتماعی شامل نماینده کارگران، نماینده 
کارفرمایــان و نماینده دولــت انجام می 
شــود و نمایندگان مرجع تصمیم گیری 
در این حوزه نیستند.هر بخشی ساز و کار 
خود را دارد و در ســال های گذشــته نیز 
برخی، اظهاراتی در این خصوص داشــتند 
اما نهایتا این شــورای عالــی کار بود که 
حقوق و دســتمزد کارگران را تعیین می 
کرد. قانون نیز پیش بینی ورود نمایندگان 
مجلس را نداشــته اســت.فرامرز توفیقی 
عضو دیگر شــورای عالی کار در این باره 
گفت: مــاده ۴۱ قانون کار که در ســال 
۱۳۶۹ به تصویب رسیده؛ مسئولیت تعیین 
حداقل دستمزد کارگران را به شورای عالی 
دستمزد متشکل از سه طرف مذاکره یعنی 
نمایندگان کارگری، نمایندگان کارفرمایی 
و نمایندگان دولت ســپرده است. بنابراین 
نمایندگان مجلس طبق قانون اجازه ورود 
به تعیین دســتمزد کارگران را ندارند.او در 
خصوص میزان اختیارات قانون بودجه در 
ایــن رابطه نیز اظهار کــرد: قانون بودجه 
یک سند یک ساله است و این سند موقت 
نمــی تواند قانون مصوب شــده را تغییر 
دهد. بنابراین اگر حتی در قانون بودجه نیز 
پیش بینی برای ورود نمایندگان به تعیین 
دســتمزد کارگران شده باشــد؛ وجاهتی 
نخواهد داشت و قانون کار را تغییر نخواهد 
داد.توفیقــی عنوان کــرد: در صورتی که 
دولت و نمایندگان قصد تغییر قانون کار را 
دارند لازم است لایحه یا طرحی جداگانه 
برای تغییر این قانون به مجلس ارائه دهند 
تا بعد از تصویب مجلس و تایید شــورای 
نگهبان، قانون کار تغییر کند. تا این لحظه 
هیچ تغییری در قانون کار ایجاد نشــده و 
هیچ بحثی از ســوی مجلس یا دولت به 
شــورای عالی کار در خصــوص تکلیفی 
درباره دســتمزد کارگران در ســال آینده 

مطرح نشده است.

میزان سبد معیشت کارگران، به رقم ۸.۹ میلیون تومان رسید

دستمزد حاشیه ای
زهرا شکری
 شادی همایونیروزنامه نگار

روزنامه نگار

تصمیمات یک شــبه از مشکلات اصلی در 
حوزه تجارت محصولات کشــاورزی است. 
مســئولان وزارت جهاد کشاورزی در دولت 
جدید مدعی هســتند؛ نگاه وزیر این است 
که نباید جریان صادرات و واردات در بخش 
کشاورزی قطع شود، اگر تولید داخل کم بود 
وارد می کنیم و اگر مازاد بود صادرات انجام 

می شود.
گزارش ها نشان می دهد، تعدد در تصمیمات 
و بخشــنامه های تجاری منجــر به خروج 
تعدادی زیــادی از تجار واقعــی از تجارت 
محصولات کشاورزی و ورود برخی به این 
عرصه شده اســت که حاضر به تجارت به 
هر قیمتی هســتند که نتیجه آن به خروج 
ســرمایه های کلان از کشور و بدنامی برای 

محصولات ایرانی است.
البتــه از آســیب های تصمیمات یکشــبه 
تنها حضــور تجار  ممنوعیــت صــادرات 
غیرواقعی نیســت و یافته هــا حاکی از آن 
اســت که برخی تجاری که به ناگاه در تله 
افتاده اند،  ممنوعیــت  یکشــبه  تصمیمات 
بــرای جلوگیری از زیان غیرقابل جبران، به 
اجبار دســت به دامن مافیا برای قاچاق کالا 
شده اند یا اقدام به انبار محصول تا رفع موانع 
صادرات کرده اند، چراکه عمده محصولاتی 
که این تجار برای صــادرات تهیه کرده اند، 
فقط مصرف صادراتی دارد و در داخل چندان 

مورد اقبال نیست.
نگاه به کشــورهای موفق در حوزه تجارت 
خارجی نشان می دهد، قوانین تجارت در این 
کشــورها سال ها بدون تغییر می مانند و این 
خود یکی از دلایل موفقیت آن ها به شــمار 

می رود.
به اعتقاد کارشناســان؛ بــرای موفقیت در 
تجــارت محصــولات کشــاورزی قوانین 
صادرات دست کم باید برای ۲ فصل تولید، 
مشخص و بدون تغییر باشد تا صادرکنندگان 
امکان برنامه ریزی برای یک تجارت موفق 

را داشته باشد.
صدرالدین نیاورانی، نایب رئیس اتحادیه ملی 
ایران، در  صادرات محصولات کشــاورزی 
گفت و گو با اقتصــاد آنلاین، با بیان اینکه 
عملی شدن ثبات سیاســتگذاری در حوزه 
تجارت محصولات کشــاورزی اتفاق خوبی 
است، اظهار کرد: بی ثباتی در سیاستگذاری 
تجارت محصولات کشــاورزی موجب شده 
است که بســیاری از تجار باســابقه دیگر 
تمایلی بــه حضور در این عرصه نداشــته 
باشند و افرادی وارد شوند که با بی تجربگی، 
مشــکلات زیــادی را بــرای محصولات 
کشــاورزی ایران ایجاد کنند که نمونه های 

آن در هفته های اخیر کم نیست.
وی تصریح کــرد: این بی ثباتی به آن دلیل 
است که مسئولان با نگاه غیرکارشناسی و 
غیر تخصصی تصــور می کنند با ممنوعیت 
صــادرات می توانند بازار داخلــی را تنظیم 
کننــد، اما در بیشــتر مــوارد محصولی که 
برای صادرات تهیه می شــوند، بازار داخلی 
ندارد و فقط با هدف صادرات تولید شــده و 

مصرف کننده آن کشورهای هدف هستند.
نیاورانی به عنوان نمونه سیب های صادراتی 
برای کشورهای عرب همسایه را مثال زد که 
معمولًا سایز ریز بوده در داخل کشور بازاری 
نــدارد و تولیدکننده نمی تواند آن را با قیمت 

مناسب در داخل به فروش برساند.
وی ادامه داد: در چنین شــرایطی، محدود 
کردن بازار مصرف منجر به زیان تولیدکننده 
و از دســت رفتن بخشی زیادی از محصول 
به شکل ضایعات می شود. به گفته نیاورانی؛ 
در بســیاری از محصــولات حداکثر میزان 
صادرات از مجموع تولید کشور، ۴ تا ۵ درصد 
است که تنها اثر آن متعادل شدن قیمت در 
بازار داخل با خروج محصولاتی اســت که 
در کشور مشتری چندانی ندارد. وی علاوه 
بر ممنوعیت یکشــبه صادرات محصولات 
کشــاورزی تعرفه های گمرکی بــالا را از 
دیگر مشــکلات حوزه تجارت محصولات 

کشاورزی برشمرد.
نیاورانــی گفــت: دولت بــا در نظر گرفتن 
تعرفه های گمرکی بالا قدرت رقابت را برای 
محصولات کاهــش داده و بــه رقبا اجازه 

می دهیم ما را از بازار کنار بزنند.
وی یادآور شــد: ما در کشوری مانند امارات 
که یکــی از مقاصــد صادراتی محصولات 
کشاورزی اســت باید با کشوهایی همانند 
آمریکا، فرانســه، ایتالیــا، آفریقای جنوبی، 
یوگوســلاوی و... رقابت کنیم، کشورهایی 
که علاوه بر برخوداری از ثبات سیاستگذاری 
در حــوزه صــادرات از حمایت هــای ویژه 
نیز برخودار هســتند. نیاورانی از جمله این 

حمایت ها را مشوق های صادراتی و معافیت 
از عوارض سنگین گمرکی برشمرد.

به اعتقاد نایب رئیس اتحادیه ملی صادرات 
محصولات کشاورزی ایران، برای موفقیت 
در تجــارت محصولات کشــاورزی قوانین 
صادرات دست کم باید برای ۲ فصل تولید 
محصول، مشــخص و بدون تغییر باشد تا 
صادرکنندگان امکان برنامه ریزی برای یک 
تجارت موفق را داشــته باشد، ضمن اینکه 
حمایتی مانند کاهش تعرفه و گاها حذف آن 
برای حفظ بازار برای افزایش رقابت پذیری 

در نظر گرفته شود.
امروز تجــارت محصولات کشــاورزی  تا 
به دلیل بی ثبــات در سیاســتگذاری ها و 
تصمیمات یکشبه و بخشــنامه های متعدد 
آسیب بسیاری دیده اســت. مشکلاتی که 
بازار را به دســت افرادی داده اســت که با 
بی تجربگــی اتفاقات ناخوشــایندی را رقم 
زندند و باعث از دست رفتن اعتماد و افزایش 
ســختگیری های بیشتر از سوی کشورهای 
هدف صادراتی شــدند. امید اســت، آنگونه 
مســدولان وزارت جهادکشــاورزی اعلام 
کرده اند، در عمل جریان صادرات و واردات 
در بخش کشــاورزی را حداقــل تا بازیابی 
اعتماد مشــتریان خارجی و بازگشت تجار 

واقعی به عرصه حفظ کنند.

 تجار در »تله« ممنوعیت!
 ورود مافیای قاچاق به تجارت و خطر بدنامی برای محصولات ایرانی

روزبه شریعتی
تحلیلگر بازار

سپیده قاسمی
روزنامه نگار

نگاه روز

110 کارخانه قربانی سیاست های غلط!

ســیدرضا شهرســتانی در مورد تعطیلی ۱۱۰ کارخانه 
فولادی اظهار کرد: تعطیلی کامل در این کارخانه های 
فــولادی رخ نداده، بلکه در یک ماه اخیر ۱۱۰ کارخانه 
فولادی تولید خود را معوق کردند. سیاست های اشتباه 
وزیر صمت باعث چنین شــرایطی شده است، وزیر به 
طور دستوری قیمت محصولات فولادی را کاهش داد، 
مثلًا قیمت میلگرد از ۱۸ هزار تومان به ۱۴ هزار تومان 
رسیده است. مسلماً با چنین دستوری باید قیمت صنایع 
بالادستی هم کاهش می یافت اما کاملًا برعکس عمل 
شــده و قیمت این محصولات که خوراک کارخانجات 
فولادی هســتند افزایش یافت. وی افزود: قیمت آهن 
اسفنجی که یکی از این خوراک ها است ۲ هزار تومان 
افزایش داشت درحالی که در حوزه نورد طویل و ذوب 
با ۳ هزار تومان کاهش مواجه بودیم. ۱۱۰ کارخانه ای 
کــه کار خود را معوق کرده اند مربــوط به حوزه ذوب 
بودند. نوردی ها وضعیت بدتری دارند، ذوبی ها می توانند 
تا مشخص شدن وضعیت تولید نکنند اما نوردی ها به 
علت بدهی های سنگینی که به بانک ها دارند، مجبور 
هســتند با زیان تولید کنند. عضو هیئت مدیره انجمن 
تولیدکننــدگان فولاد تصریح کرد: وزیر صمت ســود 
شــرکت های خصولتی را از جیب زیان شــرکت های 
خصوصی افزایش داده اســت و ایــن افزایش کاملًا 
مهندســی شده و دستوری بوده است. در ۵۳ سالی که 
در این صنعت فعالیت داشــتیم، نه در انقلاب و نه در 
دوره جنگ فاجعه ای که دولت ســیزدهم ایجاد کرده 
را شــاهد نبوده ایم. وزارت صمــت و دولت این کار را 
انجام داده اند و ایمیدرو هم پشــت آن بوده است. وی 
اضافه کــرد: مجلس در جریان این موضوع اســت و 
حدود ۳۰ امضا برای اســتیضاح وزیر جمع شده است. 
صنعت خــودرو با حمایت های طولانــی و تعرفه های 
حــدود ۳۰۰ درصدی هنوز زیان ده اســت، اما ما یکی 
از بهتریــن فولادها را با ۲۰ تا ۳۰ درصــد ارزان تر از 
قیمت های جهانی تولید می کنیم اما وزیر صمت در این 
۳ ماه صنعت فولاد کشــور را به نابودی کشانده است. 
حتی آقای فاطمی امین گفته اند که هدف گذاری تولید 
۵۵ میلیون تن فولاد اشتباه بوده، شاید این سیاست ها 

را پیش می گیرند تا این هدف محقق نشود.
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یادداشت

چرایی مهاجرت پزشکان 

یکــی از دلایــل اصلــی مهاجــرت پزشــکان به 
کشورهای اطراف مســاله واقعی نبودن تعرفه های 
پزشــکی است. متاســفانه خیلی از پزشکانی که در 
مراکز دولتی فعالیت دارند مالیات ۳۵ درصدی برای 
آنها حســاب می شــود و این درحالیســت که برای 
پزشــکانی که در مراکز خصوصی فعالیت دارند فقط 
۱۰ درصد مالیات گرفته می شــود و این قوانین ضد 
و نقیض اســت که همه ما به آن معترض هستیم ... 
باید محیط را به گونه ای فراهم ســازیم که پزشکان 
و کادر درمان رضایت خاطر بیشــتری داشته باشند. 
بــا وجود سیســتم پلکانی که در نظر گرفته شــده 
پزشکان از یک مبلغی بیشتر نمی توانند درآمد داشته 
باشــند و این سبب شده یک پزشــک دیگر رغبت 
و انگیزه ای نداشــته باشــد که در این سیستم کار 
کند. میزان دستمزد پزشک در ایران را با کشورهای 
همجوار و سایر کشــورهای دنیا مقایسه کنید. این 
افراد ســرمایه های ملی هستند و ســرمایه گذاری 
می کنیم و پزشــک خوب تربیــت می کنیم اما هنر 
جذب کردن آنها را نداریم. بر اســاس آمار ۸۰ هزار 
پزشک عمومی در کشــور وجود دارد یعنی به ازای 
هــر یکهزار نفر جمعیت یک پزشــک وجود دارد و 
وضعیت ما به لحاظ وجود پزشــک نســبت به سایر 
کشــورها شــرایط خوبی است. ســوالی که مطرح 
اســت این بوده که چرا در مناطق محروم کشــور 
با کمبود پزشــک مواجه هســتیم. میزان پرداختی 
به پزشــکان واقع بینانه نیست و بهتر است که این 
پرداخت ها واقع بینانه دیده شــود و بهترین امکانات 
و حقوق در اختیار پزشــکان قرار داده شود چرا که 
در خارج از کشــور بهتریــن امکانات و حقوق را در 
اختیار آنها قرار می دهند و این ســبب شــده آنان با 
رغبت بیشتری اقدام به مهاجرت کنند. با کمیسیون 
بهداشت مجلس صحبت شده مبنی براینکه موضوع 
پلکانــی کــه دارد اتفاق می افتد نمی گــذارد درآمد 
پزشکان درســت حسابی باشــد و مالیات سنگینی 
که بر دوش آنان گذاشــته شده ترجیح می دهند که 
مهاجرت کنند. در کمیســیون به دنبال حل شــدن 
موضوع پلکانی هســتیم و ضرورت دارد که شرایط 
به گونه ای مهیا شــود تا پزشکان و کادر درمانی که 
در این دو سال مقابله با کرونا ویروس در خط مقدم 
قرار داشتند حرمت آنها حفظ شود هر چند در بعضی 
مواقع حرمت شکنی ها شده با این حساب باید تعرفه 
کادر پزشــکی و پرســتاری و کادر بهداشت درمان 
واقع بینانه دیده شود تا پزشکان با دلگرمی بیشتری 
بــه فعالیت خود ادامه دهد. مجلس اقدامات نظارتی 
دارد و ســازمان نظام پزشکی و وزارت بهداشت در 
حال انجام کار کارشناســی روی این قضیه هستند. 
این مهم در مجلس بررســی و آنچــه به نفع مردم 

باشد انجام می شود.

وزیر بهداشت: ۹۰ درصد 
بستری های امُیکرون واکسن نزده اند

وزیر بهداشت، درمان و آموزش پزشکی از مردم 
خواســت برای تزریق دز ســوم واکســن کرونا 
بــه مراکز واکسیناســیون مراجعه کننــد. بهرام 
عیــن اللهی بار دیگر بر حضــور مردم در مراکز 
واکسیناســیون برای تزریق دز ســوم واکســن 
کرونا تاکید کرد و گفت: متاســفانه تاکنون حدود 
۳۰ درصــد مردم برای تزریق دز ســوم مراجعه 
کرده اند. عین اللهی با اشــاره به اینکه ۹۰ درصد 
افرادی که در این سویه بستری می شوند واکسن 
تزریــق نکرده اند، بیان داشــت: در نوبت ســوم 
واکسن های ســینوفارم و پاستوکووک به کسانی 
که هنوز دز ســوم نزده اند، تزریق می شــود. وی 
با اشــاره به آغاز واکسیناســیون کودکان، بیان 
داشت: ســویه امیکرون کودکان را بیشتر درگیر 
می کند و خوشــبختانه مدتی است واکسیناسیون 
کودکان ۹ تا ۱۲ ســاله شروع شده و این برنامه 
با واکسیناســیون کودکان بالای ۵ ســال ادامه 

می یابد.

اعلام آخرین مصوبه های ستاد 
ملی مقابله با کرونا

عباس شــیراوژن، ســخنگوی ســتاد ملی مقابله با کرونا درباره 
آخرین تصمیم گیری ها مربوط به دستورالعمل های بهداشتی در 
این ستاد، گفت: »جلسات اداری در فضاهای بسته با حداکثر ۳۰ 
نفــر و ۹۰ دقیقــه اتفاق بیافتد، در ایام زیارتی ماه رجب و هنگام 
تشــرف به امکان مقدس، مقررات بهداشــتی باید توسط زائران 
رعایت شــود. تجمعات مذهبی و اجتماعی در فضاهای سربسته 
با ۲۰ درصد ظرفیت انجام گیرد، استفاده از ماسک در محیط های 
سربســته اجباری اســت و همچنین پروازهای داخلی با حداکثر 

۶۰ درصد ظرفیت انجام شود.«

خبرخوان

ضعف اقتصادی عامل ناکارآمدی 
و پرخاشگری معلمان

 پررنگ تریــن و اصلی ترین مطالبــه معلمان، 
البتــه  رتبه بنــدی و همسان ســازی اســت، 
خواســته های دیگری همچون آزادی معلمان 
زندانــی و اجرای اصــل ۳۰ قانون اساســی 
)آمــوزش رایگان تــا پایان دوره متوســطه( 
همــواره مــورد توجــه معلمان بوده اســت. 
اعتراضات اخیر در اصل ریشــه معیشتی دارد. 
لذا می توان گفت اعتراضــات معلمان در حال 
حاضر بیشتر اقتصادی اســت زیرا وضعیت بد 
را  از طرفــی خانواده هــای معلمان  اقتصادی 
تحت تأثیر قرار داده و از سوی دیگر مجموعه 
آمــوزش و فراینــد آموزش را هــم از کیفیت 
تهی کرده اســت. وضعیت بد حقوق و دستمزد 
بازنشستگان، شــاغلان را هم تحت تأثیر قرار 
داده، زیرا شــاغلان وضعیت آینده خودشــان 
را هم مبهــم می بینند. موضوع به امســال و 
پارسال هم مربوط نیست، سال ۸۵ معلمان در 
تجمعات شــان مقابل مجلس خواستار توجه به 
مسئله معیشــت خود شدند، در سال ۸۶ قانون 
مدیریت خدمات کشــوری تصویب شــد، ولی 
اجرای ناقص و تبعیض آمیز بودن آن باعث شد 
معلمان از ابتدا معترض باشــند و تا امروز هم 
مسئله حل نشده اســت. با این لایحه مشکل 
حل نخواهد شد، چون برای این لایحه بودجه 
کمی درنظر گرفته شــده و به کیفیت بخشــی 
توجه خاصی نشده اســت و از طرفی بسیار با 
تأخیر اجرا خواهد شــد به طوری که احساس 
می شــود تا آخر بهمن و اوایل اسفند عملیاتی 
شود. اعلام شــده بود از اول مهر ۱۴۰۰ رتبه 
بنــدی اجرایی می شــود، اما اجرایی نشــد و 
همچنان میانگین حقوق فرهنگیان به نســبت 
کارکنــان دولت پایین تر و قــدرت خرید آن ها 
بــه طور قابل توجهی افزایش نخواهد یافت در 
واقــع رتبه بندی مرهمی اســت کوچک برای 
زخمی بزرگ. با کمال تأسف باید گفت هر چند 
معلم ها با ســیلی صورت خودشان را سرخ نگه 
داشته اند، اما منزلت آن ها پیش دانش آموزان، 
والدین و جامعه به شــدت آســیب دیده است. 
بزرگ ترین آســیب به دلیل ضعــف اقتصادی 
و معیشــتی معلمان اســت. این ضعف معلمان 
افســردگی،  فرســودگی،  ناکارآمدی،  دچار  را 
پرخاشــگری و نارضایتی شــغلی کرده است و 
معمولًا کسانی که از لحاظ شغلی آسیب ببینند 
ناخودآگاه منزلت شغلی شان نیز آسیب می بیند. 
معلمی که برای گرفتن حق خود ناچار می شود 
به این در و آن در بزند منزلتش آســیب خواهد 
خورد. اگر مسئولان می خواهند منزلت معلمان 
حفظ شــود باید با نماینده های واقعی معلمان 
مذاکــره کنند و راه را برای مذاکره باز بگذارند 
چون معلمان چیزی فراتر از قانون نمی خواهند.

گمان کردیم از روزهای بهت آور و سخت 
پیک پنجم با دلتا کرونا و ثبت مرگ روزانه 
۶۰۰ تــا ۷۰۰ آدم، گــذر کرده ایم، گمان 
کردیم فوتی هــای زیر ۲۰ تایی همینطور 
کم و کمتر می شوند و به زودی می نویسیم 
که کرونا دیگــر هیچکس را زیر خروارها 
خاک و آهک دفن نکرد، اما گمانی باطل 
بود و دوباره »فوتی های کرونا در کشــور 
سه رقمی شــد«. امُیکرونی که قرار بود 
خفیف باشد و بی تلفات، همین که اوضاع 
را برای ابراز وجود مهیا دید، جان گرفت. 
ما باز هم به ویــروس عصیان گر فرصت 
دادیم تا جان مان را نشانه رود و در آستانه 
سه سالگی اش فراموشکاری و ساده انگاری 
تلخ مان را به رخ بکشــد؛ که چه زود همه 
مرگ ها، از دســت دادن ها، رنج بیماری و 
روزهای ســیاه کرونایــی را از یابد بردیم 
و گویا دوباره قرار اســت شاهد دومینوی 
مرگی باشیم که روی سرمان آوار می شود. 
کوویــد ۱۹ حــالا برای ششــمین بار با 
ســویه ای جدید به میدان آمده و با تصور 
خفیف بودنش، ماســک ها و فاصله های 
ســلامتی را از میان برداشته و در جان ها 
رخنه کرده اســت. برای همین هم وقتی 
در خیابــان راه می روید یا در تاکســی و 
اتوبوس می نشینید، خیلی ها با چشم های 
سرخ، ســرفه می کنند، عطسه می زنند و 
خوش خیالند که تنها زکام شــده اند، اما 
نمی دانند که این سایه امُیکرون است که 
می تواند خودشان و دیگران را در معرض 
خطر قــرار داده و یک بــه یک بر زمین 
انــدازد. علی رغم خوش بینــی عمومی به 
امُیکرون، اما کارشناســان حوزه سلامت 
و ویروس شناسان از همان ابتدا نسبت به 
عدم عادی انگاری و لــزوم جدی گرفتن 
واریانت جدید، هشــدار داده و بر ضرورت 
بهداشــتی،  پروتکل های  تداوم رعایــت 
تکمیل واکسیناســیون و تزریق دز سوم 
واکســن و حتی اعمــال محدودیت هایی 
مانند محدودیت در بازگشــایی ها و...، به 
منظور جلوگیری از گسترش امُیکرون در 
کشور تاکید کردند، هشدارهایی که چندان 
کارساز نشــد و ۲۸ آذر ماه ۱۴۰۰ بود که 
اولین مورد امُیکرون شناسایی و به صورت 
رسمی اعلام شد که این واریانت به ظاهر 
آرام که البته از ســوی ســازمان جهانی 
بهداشــت به عنوان واریانتی نگران کننده 

طبقه بندی شده بود، وارد کشور شده است. 
این در حالیســت که از پیش از شناسایی 
امُیکرون در کشور بسیاری از متخصصین 
نســبت به ســرعت ســرایت بالای این 
مهمان ناخوانده در کشــور هشدار داده و 
حتی اعلام کرده بودند که محدودیت های 
کرونایی باید هرچه ســریع تر بازگردند. به 
طوری که دکتر حمیدرضا جماعتی- دبیر 
کمیته علمی کشوری کرونا اعلام کرد که 
باید قرنطینه ها را دوبــاره و حداقل برای 
چهار هفته بازگردانیــم و اجرا کنیم. زیرا 
اگر قرار باشــد پیکی با امیکرون در کشور 
ایجاد شــود، باتوجه به زمان شیوع تندی 
که ویروس دارد، احتمال دارد که طی چند 

هفته آینده ما نیز شاهد این پیک باشیم.
خطر تکرار دوباره یک تراژدی

علی رغــم هشــدارها اما، هنــوز از پیک 
طولانــی، پرمرگ و پر بســتری پنجم با 
واریانت دلتا عبور نکرده، به ورطه امُیکرون 
و پیک ششم افتادیم. به طوری که با وجود 
هشــدارهای همه جانبه کارشناسان مبنی 
بر لزوم رعایت پروتکل های بهداشــتی و 
استفاده از ماســک، رعایت فاصله گذاری 
اجتماعی و تهویه مناســب و ...، اما درصد 
رعایت ایــن پروتکل ها طی ماه های اخیر 
گذشــته روی مرز ۵۷ درصــدی بود و از 
سویی تمهیدات آنی و جدی برای اعمال 
محدودیت در برخی فعالیت های اجتماعی 
و فرهنگی نیز در نظر گرفته نشد. بنابراین 
این هشــدارها در حالی مطرح شــد که 
متاســفانه باز هم گوش کســی بدهکار 
نبود؛ ســینماها و تئاترها بازگشایی شدند، 
مدارس برای حضوری شدن دانش آموزان 
برنامه ریزی کردند، کافه ها و رســتوران ها 
بی هیچ نظارتی پر شدند از مردم بی ماسکی 
که دل خوش از پایان قصه کرونا دور یک 
میز نشسته بودند و ساعت ها کنار هم گپ 

می زنند، باشــگاه های ورزشــی، پاساژها، 
اداره هــا، متــرو و اتوبوس هایی که مملو 
بودند و حــالا همه باهم تــراژدی پیک 
ششم را با مرگ هایی که دوباره سه رقمی 
شد، رقم زدند؛ افزایش آماری که تلنگری 
است برای اقدام به موقع؛ چراکه این خطر 
وجود دارد بــا افزایش تصاعدی مبتلایان 
امیکرون، میزان بستریها و به تناسب آن 
آمار بیمــاران بدحال و نهایتاً نیز مرگهای 
ناشــی از آن هم افزایش یافته ودوباره به 

روزهای سیاه کرونایی بازگردیم.
سهم بالای واکسن نزده ها در بستری های 

بیمارستانی امیکرون
با ثبت اولین فوتی هــای امُیکرون، آتش 
نگرانی هــا داغ تر و اعلام شــد که زنگ 
تفریــح کرونا تمام شــد. بــه طوری که 
برخی کارشناســان حوزه سلامت ضمن 
ابراز نگرانی نســبت به شیوع بالا و مرگ 
و میر ناشی از امُیکرون، اعلام کردند که 
اکثر بیماران بســتری و بدحال عمدتاً یا 
پروتکل هــا را رعایت نکرده اند یا با خوش 
خیالی اینکه کرونا مهار شــده، واکســن 
تزریق نکرده انــد. به طوری که دکتر نادر 
توکلی-معاون درمان ستاد کرونای استان 
تهران  اعلام کرده اســت کــه در افراد 
واکسینه شده میزان بستری و مرگ و میر 
به شدت پایین است و کسانی که بستری 

می شوند عمدتاً واکسن تزریق نکردند.
کودکان؛ گروه هدف امُیکرون

در عیــن حال طبق گفتــه متخصصین، 
امُیکرون بیش از ســایر سوش های کرونا 
به ایجاد بیمــاری در کودکان تمایل دارد. 
با وجودی که پیش از گســترده شــدن 
گرفتاری  دربــاره  هشــدارهایی  بیماری 
کودکان با امُیکرون داده شــده و نسبت 
به واکسیناســیون آنها تاکید شــده بود، 
اما بــا وجود تأیید و تاکیــد کمیته علمی 

کشــوری مقابله با کرونا مبنــی بر لزوم 
آغاز واکسیناســیون کودکان زیر ۱۲ سال 
با دو واکسن پاســتوکووک و سینوفارم از 
چند هفته گذشته، اما به گفته کارشناسان، 
مجوز و مصوبه نهایی برای واکسیناسیون 
کودکان با تأخیر و دیرهنگام بود و باعث 
شد که زمان از دست برود و نتوان کودکان 
را در برابر پیک ششــم و امُیکرون ایمن 
کرد. دکتر فرهاد چوبدار- رئیس بیمارستان 
کودکان علی اصغر )ع( با تاکید بر افزایش 
موارد ابتلای کودکان به کرونا، اعلام کرد 
که برخلاف پیک های قبلی تعداد کودکانی 
که به کرونا مبتلا می شوند از بزرگسالان 
بیشتر است و ظاهراً گروه هدف امُیکرون 
گروه ســنی زیر ۱۲ سال است؛ زیرا حتی 
نوزاد چند روزه مبتلا به کرونای امیکرون 
هم در بین بیماران مان بستری داریم. وی 
می گوید: بیشتر مراجعات بیمارستانی ما در 
گروه ســنی ۲ تا ۶ سال هستند و حداکثر 
پیک شیوع در این محدوده قرار دارد؛ ولی 
مراجعه کننده زیر ۲ ســال یا بین ۶ تا ۱۲ 

سال هم وجود دارد.
ابتــلای کادر درمان و نگرانــی از دارو و 

تجهیزات گران قیمت ضد کرونایی
در عیــن حال با توجه به ســرعت بالای 
انتقال امُیکرون، یکی از چالش های مهم، 
ابتلای کادر درمان در بیمارستان هاســت؛ 
چراکه ابتلای گسترده پرسنل درمان کشور 
علاوه بر اینکه جان مدافعان ســلامت را 
در معــرض خطر قــرار می دهد، می تواند 
سطح کیفی رسیدگی و مراقبت درمانی از 
بیماران مبتلا به کرونا را نیز کاهش دهد و 
در نتیجه چنین اتفاقی می تواند به افزایش 
مرگ های کرونایی در کشور بینجامد. زیرا 
همچنان بهترین راه درمان کرونا، مراقبت 
درست و با کیفیت از بیمار است. در همین 
راستا دکتر بهنام بهنوش - معاون درمان 
بیمارستان بهارلو با اشاره به اینکه روزهایی 
ســخت کرونایی طی یک تا دو ماه آینده 
در انتظارمان خواهد بود، می گوید: اکنون 
با درگیــری بالایی که امیکــرون ایجاد 
می کنــد در اکثر بخش ها بــا کمبود نیرو 
مواجه هستیم. آمار ابتلای کادر درمان به 
این ســویه از کرونا تصاعدی بوده و مثلًا 
از ۱۳ پرســنل یک بخــش حداقل ۵ نفر 
مرخصی استعلاجی هستند تا بهبود یابند 
و مجدداً به کار بازگردند. بنابراین از مردم 
می خواهیــم که بیش از گذشــته رعایت 
موارد بهداشتی و بویژه استفاده از ماسک 

را در نظر داشته باشند.

موج جدید مرگ های کرونایی در کمین است

دو ماه سخت با امُیکرون
مژگان زینلی پور

روزنامه نگار

تکدی گری؛ فرار مجرمانه از فقر؟
امرار معاش از طریق تکدی گری از یک تا سه ماه حبس دارد

شــورای عالی اداری در هشــتاد و دومین جلسه در تاریخ ۱۵ 
اردیبهشــت ماه ســال ۱۳۷۸ بنا به پیشنهاد مشترک معاونت 
حقوقی و امور مجلس ریاســت جمهوری، ســازمان برنامه و 
بودجه، ســازمان امور اداری و استخدامی و وزارت کشور و به 
منظور اصلاح ساختار و ایجاد هماهنگی در فعالیت دستگاه های 
اجرایی و ارتقــای کارآیی و بهبود روش های مربوط به مبارزه 
با تکــدی و جمع آوری، شناســایی و تعییــن وضعیت افراد 
بی سرپرست، گمشــده، متواری، در راه مانده و موارد مشابه و 
تنظیم وظایف دستگاه های عمومی و دولتی مواردی را تصویب 
کرد. در این مصوبه بر تشــکیل مجتمع اردوگاهی؛ محلی زیر 
نظر فرمانداری در شهرهای بزرگ به منظور نگهداری موقت، 
شناســایی وضعیت، گروه بندی و تعیین تکلیف افراد موضوع 
این مصوبه، تأکید شده است. افراد مشمول مصوبه نیز عبارتند 
از افراد معلول و ناتوان )اعم از جســمی و ذهنی( بی سرپرست، 
مجهول الهویه، در راه مانده، گمشــده، متــواری، افراد نیازمند 
غیرحرفــه ای، متکدیان و ولگردان حرفه ای. طبق این مصوبه 
شــهرهای بزرگ با بیش از پانصد هزار نفر و شــهرهایی که 
طبق سرشماری یاد شــده بین ۲۰۰ تا ۵۰۰ هزار نفر جمعیت 
دارند، با نظر اســتاندار و با توجه به شرایط محلی مشمول این 
تعریف هســتند. در ماده )۲( این مصوبه آمده است که در هر 
یک از شهرهای بزرگ، نسبت به ایجاد مجتمع اردوگاهی اقدام 
شود و سازمان های مســئول شامل دادگستری استان، نیروی 
انتظامی، سازمان بهزیستی، کمیته امداد امام خمینی )ره(، اداره 
کار و امور اجتماعی و شــهرداری، نماینده تام الاختیار خود را 
به مجتمع های مزبور برای انجام وظایف دستگاه متبوع معرفی 
کنند. تأمین محل و امکانات و تجهیزات اولیه مورد نیاز اردوگاه 
از طریق شــهرداری صورت می گیرد و در صورت ضرورت به 
تشــخیص استاندار، از ســایر امکانات و اعتبارات   نیز استفاده 
شــده و اعتبارات مورد نیاز مجتمع هــای اردوگاهی از محل 
بودجه عمومی و کمک های مردمی تأمین می شود. همچنین 
شــهرداری موظف است نسبت به شناســایی و جمع آوری و 
تحویل افراد موضوع این مصوبــه به مجتمع اردوگاهی اقدام 

کنــد، نیروی انتظامی نیز باید در این مورد همکاری لازم را با 
شهرداری داشته باشد، مســئول مجتمع اردوگاهی نیز توسط 
فرماندار تعیین می شــود. معاون خدمات شــهری شهرداری 
ملایــر گفت: مــواد ۷۱۲ و ۷۱۳ قانون مجازات اســلامی به 
بحث تکدی گری مربوط می شود، ماده ۷۱۳ افرادی را شامل 
می شــود که دیگران را وسیله تکدی قرار می دهند یا اینکه به 
افراد دیگری دســتور انجام این کار را می دهند. مجتبی داوری 
افزود: مجازات این گونه افراد، حبس از ســه ماه تا دو سال و 
استرداد کلیه اموالی که از این طریق به دست آمده است و طبق 
ماده ۷۱۲ قانون مجازات اســلامی، برای جرم تکدی حبس از 
یک تا ســه ماه مجازات در نظر گرفته انــد. وی با بیان اینکه 
ساماندهی متکدیان و جمع آوری آنها یک کار بین دستگاهی 
است، افزود: شهرداری ملایر در این زمینه مدت هاست که کار 
خــود را آغاز کرده و به صورت روزانه با بهره گیری از نیروهای 
انسانی، تیم ها و ماشین ها، متکدیان را از سطح شهر جمع آوری 
کــرده و تحویل کلانتری ها می دهد. معاون خدمات شــهری 
شهرداری ملایر با اشاره به اینکه متأسفانه ساز و کار مشخصی 
در ایــن زمینه وجود ندارد و بعــد از اینکه متکدیان را تحویل 
کلانتری ها می دهیم، مدتی بعد دوباره رها می شــوند، افزود: 
سایر دستگاه های ذیربط باید تکمیل کننده عملکرد ما باشند. 
وی با تاکید بر اینکه تکدی گری یک جرم و معضل اجتماعی 
محسوب می شــود، اظهارکرد: معضل اساسی که در این میان 
وجود دارد این اســت که مردم همچنان به متکدیان پول نقد 
کمک می کنند در صورتی که ما در سطح جامعه دستگاه های 
حمایتی مثل بهزیســتی، کمیته امداد و مؤسسات خیریه داریم 
که افراد نیازمند را به صورت قانونی و شفاف شناسایی می کنند 
و آن را تحت پوشــش خود قرار می دهنــد. داوری با تأکید بر 
فرهنگ ســازی در این زمینه و اینکه مردم نباید به متکدیان 
کمک کنند، گفت: به همین منظور شــهرداری ملایر بنرهای 
اطلاع رســانی را در میادین ســطح شهر مختلف نصب کرده 
اســت، اما متاسفانه توجه جدی به این قضیه نمی شود و مردم 
ملایر همچنان به متکدیان پول کمک می کنند. وی با اشــاره 
به اینکه همین امر ســبب شده است که متکدیان از شهرهای 

همجوار مخصوصاً بروجرد به ملایر بیایند و به کار غیرقانونی 
خود در سطح شهر بپردازند، تصریح کرد: برای پاکسازی چهره 
شــهرها از متکدیان، ضروری اســت که مردم به عنوان رکن 
اصلی جامعه و همچنین نیروی انتظامی، فرمانداری، دســتگاه 
قضایی، شــبکه بهداشت درمان و ســایر ارگان های مرتبط با 
شــهرداری همکاری کنند. این مقام مسئول ادامه داد: علاوه 
بر این با معتادان متجاهری در ســطح شــهر مواجه می شویم 
که بیمار هستند و به دلیل مشکلات دیگر به امر تکدی گری 
می پردازند. معاون خدمات شهری شهرداری ملایر با بیان اینکه 
ضروری است این افراد شناسایی شوند و از لحاظ روانشناسی و 
بیماری های جسمی تحت درمان قرار بگیرند، افزود: شهرداری 
متولی شناسایی افراد نیست به همین دلیل در این زمینه نیازمند 
همکاری دستگاه های دیگر هستیم. داوری با بیان اینکه جمع 
آوری و ساماندهی متکدیان و ریشه کنی این معضل در سطح 
شــهرها، یک کار بین دستگاهی اســت، تاکید کرد: برای ما 
در حال حاضــر امکان نگهداری متکدیــان در مکانی خاص 
وجــود ندارد به همین دلیل بعد از جمــع آوری آنها را تحویل 
کلانتری ها می دهیم، اما متاسفانه در بازه زمانی کوتاهی دوباره 
این متکدیان در سطح شهر مشاهده می شوند. معاون خدمات 
شــهری شــهرداری ملایر افزود: برطرف کردن این معضل 
اجتماعی نیازمند تعامل دستگاه های مختلف و همچنین ارائه 
راهکارهای مناســب از سوی کارشناسان است، از سوی دیگر 
افزایش شمار متکدیانی که بدون نیاز مالی اقدام به تکدی گری 
می کنند، نیازمند شناســایی این افراد و تمایز با افرادی اســت 
که به دلیل فقر دســت به این کار می زنند.یکی از مغازه داران 
با ســابقه حوالی بازار ملایر گفت: اکثر متکدیانِ کولی ملایر 
سرویس های مخصوص رفت و برگشت دارند و ماشین دربست 
کرایه می کنند که صبح ها سر ساعت مقرر آنها را به شهر آورده 
و غروب ها نیز در مکانی خاص آنها را سوار می کند. این بازاری 
با سابقه، به درآمد قابل توجه روزانه متکدیان زن در ملایر اشاره 
و خاطرنشــان کرد: ظهر و عصر با سطل ها و کیسه هایی پر از 
پول خُرد به مــن و همکارانم مراجعه کرده و پول های خُرد را 

داده و در عوض پول درشت دریافت می کنند. 

مهناز روزبهانی
روزنامه نگار

یحیی ابراهیمی
عضو کمیسیون بهداشت مجلس

نگاه روز

طاهره نقی ئی
دبیرکل سازمان معلمان ایران

نگاه روز

اصطلاح »دانشجوی ستاره دار« 
در شأن جامعه علمی نیست

وزیر علوم درباره اقدام وزارت علوم برای دانشجویان 
ســتاره دار و بازداشــتی گفت: ما ســعی می کنیم 
این اصطلاحــات را به کار نبریم زیــرا اصلًا این 
اصطلاحات درشان جامعه علمی نیست. دانشجویان 
عزیــزِ همه از اعضــای خانواده خودمان هســتند، 
دانشجویان از فرزندان ما هستند. اگر هم مشکلاتی 
وجود داشته باشد ما موظف هستیم این مشکلات را 
برطرف کنیم. »محمدعلی زلفی گل« تاکید کرد: ما 
هیچ موقع نباید در مواجهه با فرزندان، آینده سازان 
و آینده داران خودمان از این نوع اصطلاحات به کار 

ببریم که درشان جامعه علمی نیست. 
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حوادث

خبرخوان

آزادسازی سواحل یا آزار رسانی 
به سواحل

این روزها بازار آزاد ســازی سواحل حسابی داغ 
شده است و مسئولین و مدیران به زعم خود در 
آزاد سازی ســواحل از هم سبقت گرفته است. 
اقدام به تخریب آلاچیق ها، پلاژها، و ویلاهای 
ساحلی نموده و با ژست های قهرمانی اقدام به 
مصاحبه با رسانه های مختلف می نمایند، گویا 
بخشی از اراضی کشور را که در تصرف دشمن 
بوده آزاد نموده اند. اینکه این مســتحدثات در 
حریم دریا چگونه و با مجوز چه کســی ایجاد 
شده یک بحث، و اینکه الان با هزینه بیت المال 
اقدام به تخریب این اموال می شود بحثی دیگر 
است. افرادی که اقدام به صدور مجوز برای این 
بناها نموده اند حتماً باید مواخذه و محاکمه شوند 
امــا قطعاً راهکار مبارزه با این اقدام غیرقانونی، 
از بیــن بردن اموال دولتی و در هم تنیدن آهن 
و سیمان در سواحل دریا نیست. اقدامی که نه 
تنها آزادسازی ســاحل نیست بلکه آزار رسانی 
به ســاحل و طبیعت دریاست. کدام کارشناس 
منابع طبیعی این اقدام را تجویز می کند؟ کدام 
عقل سلیم و شرع و قانون ضرر رسانی را مجاز 
دانســته است؟ اگر ما باشــیم و شرع مقدس، 
که برابر قاعده لاضــرر مبتنی بر حدیث نبوی 
نمی توانیم ضرر رسانی حتی به دیگران را مجاز 
بدانیم چه رســد به اینکه این ضرر مســتقیماً 
متوجه بیت المال باشد. به نظر می رسد شایسته 
اســت مســئولین ذیربط به جــای اقدام های 
نمایشی و به ظاهر مردم پســند )که اتفاقاً این 
گونه ایراد خســارت ها برای مردم چندش آور و 
نفرت برانگیز است( تدبیری بیاندیشند که اولًا 
صادرکنندگان مجوز اینگونه مستحدثات تحت 
پیگــرد قانونی قرار گیرند، و دوم اینکه به جای 
پدیــد آوردن مناظری زمخت و چشــم آزار از 
تنیدن مصالح ساختمانی در سواحل، ابتکاری به 
خرج دهند که مردم بتوانند آزادانه و رایگان یا با 
مبالغ کم از این بناهای ایجاد شده استفاده کنند. 
در این صورت اســت که هم از بروز خســارت 
جلوگیری شــده و هم اینکه استفاده از سواحل 

برای عموم مردم میسر می گردد.

مهاجرت ۲ هزار پرستار از کشور در 
یک سال گذشته

محمد شــریفی مقدم دبیرکل خانه پرستار کشور 
گفت: در حالــی که هم اکنون کشــور به جذب 
حداقل هزار پرســتار نیاز دارد، در یکسال گذشته 
حدود ۲ هزار پرســتار از کشور مهاجرت کردند. او 
افزود: »در کشــور پــس از اوج گیری کرونا هیچ 
گونه استخدامی انجام نشده و تنها جذب نیرو ۸۹ 
روزه صورت گرفت که قراردادهای آن ها به مرور با 
طولانی شدن روند کرونا تمدید شد. به دنبال این 
اتفاقات امروز ما در دنیا بیشترین آمار جانباختگان 
پرســتاری در دوران کرونا را داریم.« دبیرکل خانه 
پرستار گفت: »وزارت بهداشت همیشه وعده داده 
است، آخرین آزمونی که برای استخدام پرستاران 
انجام شد ۳۹ هزار نفر پذیرش و از این تعداد تنها 
حدود ۱۰ درصد کادر پرستاری جذب شدند که رقم 

بسیار کمی بود.«

خبرخوان

پلیس: از اینترنت دارو نخرید

ســخنگوی فرماندهی انتظامی کل کشــور از رصد 
فضــای مجازی بــرای برخورد با فــروش داروهای 
غیرمجاز، جعلی و ... خبر داد. ســردار مهدی حاجیان 
درباره فروش برخی اقلام دارویی در فضای مجازی و 
نظــارت پلیس بر این اقدامات اظهارکرد: دارو از جمله 
مواردی اســت که فروش آن حتماً باید با تشخیص و 
نسخه پزشک انجام شود و فروشنده آن نیز مشخص 
باشــد از این رو خرید و فروش دارو در فضای مجازی 
ممنوع اســت. وی ادامه داد: در همین راستا نیز پلیس 
بین الملل عملیات جهانی برای شناسایی قاچاقیان دارو 
و فروشندگان داروهای غیرمجاز و جعلی را در فضای 
مجازی ترتیب داده. این عملیات که پانجی آ نام دارد، 
هر چند وقت یکبار و در تاریخ های متفاوتی که از قبل 
اعلام نمی شود در سراسر جهان به اجرا در می آید که 
اتفاقاً در این حوزه پلیس فتای کشورمان عملکرد قابل 
قبولی داشته و کشفیات قابل توجهی نیز داشته است. 

جایگاه ایران در فهرست کشورهای 
پرجمعیت جهان

کشــورهای چین و هند، پرجمعیت ترین کشورهای 
جهان، در حال حاضر هر کدام بیش از یک میلیارد نفر 
جمعیت دارد. ایالات متحده با کمتر از ۳۳۴ میلیون نفر 
در رتبه سوم قرار دارد. همچنین کشورهای بریکس 
)برزیل، روسیه، هند و چین( که به عنوان چهار اقتصاد 
بزرگ در حال ظهور در نظر گرفته می شود نیز همگی 
جزو ۱۰ کشور پرجمعیت محسوب می شود. ایران در 
این رتبه بندی جایگاه هفدهم را دارد. جمعیت آن ۸۶ 
میلیــون و ۲۲ هزار و ۸۳۷ نفر در ســال ۲۰۲۲ )در 
سال ۲۰۲۱ جمعیت ۸۵ میلیون و ۲۸ هزار و ۷۵۹ نفر 
را ثبت کرده( بوده و نرخ رشــد آن ۱.۱۷ درصد بوده 
است. اکثر پرجمعیت ترین شهرهای جهان در ۲ کشور 
پرجمعیت دنیا یعنی چین و هند قرار دارند؛ شانگهای 
و پکن به ترتیب با ۲۵ و ۲۲ میلیون نفر، دهلی با ۲۷ 
میلیــون نفر و بمبئی با بیــش از ۲۱.۵ میلیون نفر از 
جمله این موارد است. همچنین تهران، پایتخت ایران، 
با جمعیت ۹ میلیون و ۳۸۱ هزار و ۵۴۶ در جایگاه ۳۸ 
پایتخت پرجمعیت کشورهای جهان قرار گرفته است.

محدودیت اقلام پیشگیری از 
بارداری

در میان تصمیم های عجیبــی که این روزها گرفته 
می شــود، یک تصمیم به شدت حاشیه ساز شد؛ یک 
بخشــنامه از سوی سازمان غذا و دارو. بر اساس این 
بخشنامه توزیع رایگان اقلام پیشگیری از بارداری و 
تشویق به استفاده از آنها در شبکه بهداشتی وابسته 

به دانشگاه های علوم پزشکی در ایران ممنوع شد.

قتل اخیر بــه بهانه نامــوس در اهواز به 
شدت افکار عمومی کشــور را تکان داده 
اســت. آنطور که از ظواهر و فیلم منتشر 
شده در شبکه های اجتماعی برمی آید یک 
شوهر عصبانی همسر خود را به همدستی 
برادرش به قتل رســانده، سرش را بریده 
و در خیابان با ســر بریده راه افتاده است. 
شنبه فیلمی در شبکه های اجتماعی منتشر 
شد که دیدن آن مو بر تن بینندگان سیخ 
می کــرد. مردی خنــدان در حالی که در 
خیابان پابرهنه راه می رفت ســر بریده ای 
را از موهایش به دســت گرفتــه بود و با 
قمه خونالودی در دســت، در میان کوچه 
حرکت می کرد. ابتدا پایگاه خبری رکنا این 
تصاویر ترســناک از این رویداد را منتشر 
کرد. این خبرگزاری درباره این حادثه خبر 
داده بــود: یک مرد جــوان در اهواز ظهر 
شنبه ســر بریده همسر ۱۷ ساله اش را در 
مقابل چشم مردم در میدان کسایی اهواز 
چرخاند. البته پایگاه خبری رکنا امروز بنا به 
تصویب هیات نظارت بر مطبوعات، توقیف 
و پرونده اش به دادسرا رفت. به فاصله چند 
ساعت نهادهای انتظامی این مساله را تأیید 
کردند و گفتند این رویداد در پی اختلافات 
خانوادگی رخ داده است. سرهنگ سهراب 
حسین نژاد شامگاه شنبه در این خصوص 
گفت: با تلاش مستمر و کار اطلاعاتی کار 
آگاهان پلیس آگاهی قاتلان که شــوهر 
و برادر شــوهر مقتوله بودند را در کمتر از 
چهار ســاعت شناسایی و در یک عملیات 
ضربتی در مخفیگاهشان دستگیر کردند. 
وی افــزود: متهمــان در تحقیقات پلیس 
به قتل ارتکابی اعتراف و پس از تشــکیل 
پرونــده به مرجع قضایی معرفی شــدند. 
پیش از این ســرهنگ کیومرث کشوری 
سرپرســت فرماندهی انتظامــی اهواز بر 
شناســایی قاتل در کمتریــن زمان تاکید 
کــرده و گفته بود یکــی از افراد متهمان 
در صحنه جرم شناســایی و دستگیر شده 
خانوادگی  قاتلان مشکلات  انگیزه  است. 
بوده ولی موضوع در دست بررسی بیشتر 
اســت. پس از آن بود که مقامات قضایی 
نیز درباره این رویداد اطلاع رسانی کوتاهی 
داشــتند و واکنش نشان دادند. رئیس کل 
دادگســتری استان خوزســتان از برخورد 
قاطع و سریع دســتگاه قضایی با عوامل 

قتــل زن جوان اهوازی خبــر داد. حجت 
الاسلام صادق مرادی اظهار کرد: متاسفانه 
امــروز قتلی در اهواز اتفاق افتاد و متعاقب 
آن قاتل اقدام به نمایش عمل فجیع خود 
در یکــی از خیابان های شــهر کرده که 
این امر موجب خدشــه بــه امنیت روانی 
شهروندان شده است. مساله اینجاست که 
تصاویر رویداد تلخ اهواز دســت به دست 
می چرخد و مردم بــا دیدن این صحنه از 
وحشت واکنشــهای احساسی شدیدی را 
در شــبکه های اجتماعی نشان می دهند. 
از ایــن رو پلیس فتای خوزســتان اعلام 
کرده با هر کسی که این تصاویر را منتشر 
کند به شــدت برخورد خواهد کرد. در این 
رابطه سرهنگ کارآگاه علی حسینی رییس 
پلیس فتای خوزستان بیان کرد: بر اساس 
رصدهای صورت گرفته در فضای مجازی 
برخی افــراد با اهداف مختلــف اقدام به 
انتشار تصاویر و ویدیو از صحنه های خشن 
و وقــوع قتل می کننــد. وی ادامه داد: با 
وجود دستگیر شدن عاملان جنایت توسط 
پلیس، تهیه و انتشــار این گونه کلیپ ها 
می تواند باعث ایجــاد ترس و جریحه دار 
شدن احساسات و تشویش اذهان عمومی 
شده و آســیب های روانی جبران ناپذیری 
به ویژه برای کــودکان و نوجوانان به بار 
آورد. سرهنگ حسینی افزود: پلیس فتا به 
محض رصد و رویــت این گونه کلیپ ها 
نسبت به شناســایی و برخورد با مجرمان 
و متخلفــان برابر قانون اقدام خواهد کرد. 
رییس پلیس فتا خوزستان بیان کرد: تولید 

کنندگان این گونــه محتواهای غیرمجاز 
با اقدامات فنی شناســایی و برای تعیین 
تکلیــف قانونی به مراجــع قضایی ارجاع 
می شــوند. وی به تمامی کاربران فضای 
مجازی و شــبکه های اجتماعــی و پیام 
رســان ها توصیه کرد ضمن بهره برداری 
صحیح از فضای ســایبر از انتشار هرگونه 
کلیــپ صوتــی و تصویــری در تضاد با 
ارزش ها و هنجارهای اجتماعی و فرهنگی 
کشور که باعث جریحه دار شدن احساسات 
عمومــی در جامعه و موجــب بروز عواقب 
جبران ناپذیر شود خودداری کنند. واکنش 
مردم بــه این رویداد و فیلمی که منتشــر 
شده در شبکه های اجتماعی بسیار زیاد بود. 
فعــالان حقوق زنان هم با انتقاد از این این 
زن کشــی ها معتقدند این نوع رفتار با یک 
زن، مادر و همســر نوعی آسیب اجتماعی 
جدی به جامعه است. فاطمه باباخانی یک 
فعال حقــوق زنان در این باره نوشــته: با 
انتشار عکس سربریده، بر این رعب افکنی 
دامن زده می شود. هدف از کشتن هر زنی، 
تحت عنــوان »مجازات« و »بی عفتی« یا 
»مهدورالدم« بودن، و نمایش علنی آن باید 
به عنوان یک آسیب جدی اجتماعی سریعاً 
بررســی بشــود و راهکار جامعه شناختی- 
روان شناختی و حقوقی از سوی متخصصین 
امر ارائه شــود. او نوشــته: به گمانم زمان 
بســنده کردن به وای و افســوس و انتشار 
تیتر خبر باید به ســر آمده باشد؛ ما نیازمند 
مطالبه جدی و اقدام فوری هســتیم. زنانی 
که در برابر خشــونت خانگی و آزار و اذیت 

نزدیکانشان ایســتادگی می کنند، حتی راه 
فرار هم ندارند. به نوشته باباخانی این زنان 
از هر جای دنیا که شده بازگردانده می شوند 
تا مجازات شــوند. تا توسط شورای گردن 
زنی خانوادگی شان، در غیاب دادگاه و قانون 
عادلانه و بی طرف، برادرها و شوهرانشان 
نقش دادگاه و بازپرس و دادســتان و شعبه 
اجــرا رو بازی کنند و امن ترین نقطه جهان 
که خانه بــوده برای این زنــان، تبدیل به 
قتلگاه شده! بسیاری از حقوقدانان و وکلای 
دادگســتری هم بر خلاف موارد دیگر که 
می گفتند نباید در مجازات عاملان جنایت 
عجله کرد، ولی در ایــن باره معتقدند باید 
قتل های ناموســی به صورت خاص و ویژه 
رســیدگی شــود. مینا جعفری حقوقدان و 
وکیل پایه یــک دادگســتری در این باره 
نوشته: شکل قتل بسیار وحشیانه و دردناک 
اســت و باعث می شــود تشــویش اذهان 
عمومی را داشته باشــیم. همانطور که پدر 
بابک خرمدین بچه اش را قطعه قطعه کرد، 
این ســبک خشــونت در جنایت اهواز هم 
باعث تشــویش اذهان عمومــی و رعب و 
وحشت شده اســت. او عنوان کرده: مساله 
دیگر این اســت که در قانون ما عنوانی به 
نام »قتل ناموسی« نداریم. در حالی که به 
نظر می رســد باید داشته باشیم چون شکل 
و ماهیت قتلهای ناموسی بسیار متفاوت از 
شکل و انگیزه سایر قتلهاست. برای همین 
نیازمنــد قانونگذاری مشــخص و مدونی 
در این باره هســتیم. به نوشــته این وکیل 
دادگستری، انگیزه قتل های ناموسی مربوط 
به احساس مالکیت مردانه بر جان و جسم 
زن از ســوی اقوام ذکور اوست و شکل قتلها 
بسیار خشونتبار است. ابزار به کار گرفته شده 
و حذف مقتول بســیار هولناک اســت. باید 
بخش جداگانه ای در قوانین برای رســیدگی 
به این نوع قتلها درج شود ولی چون پدیده ای 
به نام خشونت علیه زنان را در قوانین نداریم، 
خواســته زیادی اســت بخواهیم قانونگذار 
درباره قتل ناموسی احکام قانونی خاص وضع 
کنــد. در حال حاضر، ابعاد مختلف این ماجرا 
مشــخص نیست. تنها چیزی که می توان به 
آن اتکا کرد تصویری وحشــتناک است که 
نباید توسط رسانه های اجتماعی توزیع شود، 
مردی قاتل که به انتهای خط رسیده و جسد 

زنی که از انتهای خط هم گذشته است.

به بهانه یک قتل ناموسی در اهواز؛

خشونت علیه زنان حلقه مفقوده قوانین

 آگهی تغییرات شرکت وثوق ساخت سهامی خاص به شماره 
ثبت ۲475 و شناســه ملــی 1010۲۲53043 به اســتناد 
صورتجلســه مجمع عمومی عادی بطور فــوق العاده مورخ 
1398/0۲/۲3 تصمیمات ذیل اتخاذ شــد : - حسینعلی کاظم 
نژاد با کد ملی 60393138۲1 و محسن کاظم نژاد به کد ملی 
1450084087 و داود کاظم نژاد به کد ملی 1466088400 
بسمت اعضاء هیئت مدیره برای مدت دو سال انتخاب گردیدند 
. - احد ایمان نژاد به کد ملی 1450158۲50به سمت بازرس 
اصلی و نــدا نو ظهور به کد ملی 0073۲49874 به ســمت 
بازرس علی البدل به مدت یک سال انتخاب گردید . حجت اله 
قلی تبار سرپرست اداره ثبت شرکتها و موسسات غیرتجاری 

شهرستانهای استان تهران 
سازمان ثبت اسناد و املاک کشور اداره کل ثبت اسناد و املاک 
استان تهران مرجع ثبت شــرکت ها و موسسات غیرتجاری 

رباط کریم )1۲75۲84( 

 آگهــی تغییرات شــرکت صنایع پزشــکی پویا جــراح با 
مســئولیت محدود به شــماره ثبت 170989 و شناسه ملی 
1010۲134530 به اســتناد صورتجلسه مجمع عمومی فوق 
العاده مــورخ 1400/06/14 تصمیمات ذیل اتخاذ شــد : - 

محل شــرکت به استان تهران ، شهرســتان تهران ، بخش 
مرکزی ، شهر تهران، محله شــهران جنوبی ، خیابان )مسیل 
حصارک( ، کوچه نور یکم ، پلاک 11 ، طبقه منفی 1 کد پستی 
1474986598 تغییــر یافت و ماده مربوطه در اساســنامه 

بشرح فوق اصلاح گردید. 
ســازمان ثبت اســنادواملاک کشــور اداره ثبت شرکت ها و 

موسسات غیرتجاری تهران )1۲75۲85( 

 تاسیس شــرکت با مسئولیت محدود نیک سازان بهین طرح 
درتاریخ 1400/11/18 به شــماره ثبت 591544 به شناسه 
ملی 14010769676 ثبــت و امضا ذیل دفاترتکمیل گردیده 
که خلاصه آن به شــرح زیر جهت اطلاع عموم آگهی میگردد. 
موضوع فعالیت :طراحی، نظارت، محاسبه و اجرای ساختمان- 
خرید و فروش امــلاک و آپارتمان و اعطای نمایندگی با توجه 
به موضوع فعالیت شــرکت در صورت ضرورت قانونی انجام 
موضوعات پس از اخذ مجوزهای لازم- ایجاد هرگونه فعالیت 
بازرگانی در داخل و خارج از کشــور در زمینه ماشــین آلات 
تجهیــزات کالا و خدمات و مواد اولیه و مصالح ســاختمانی- 
مشارکت در ساخت ساختمان- احداث کارخانجات درصورت 
لزوم پــس از اخذ مجوزهای لازم از مراجــع ذیربط- خرید، 

فــروش، توزیــع، واردات و صــادرات کلیه کالاهــای مجاز 
بازرگانی- بازرگانی داخلی و خارجی )غیرهرمی و غیرشــبکه 
ای(- ترخیص کالاهای شــرکت از گمــرکات- افتتاح انواع 
حساب بانکی به نام شرکت- عقد قرارداد با اشخاص حقیقی 
و حقوقی داخلی و خارجی در رابطه با موضوع فعالیت شرکت- 
اخذ وام و تســهیلات ارزی و ریالی از کلیه بانک های دولتی و 
خصوصی و موسســات مالی و اعتباری داخلی و خارجی به نام 
شــرکت- شــرکت در مناقصه ها و مزایده ها اعم از دولتی و 
خصوصی- اخذ و یا اعطای نمایندگی به شــرکتهای داخلی و 
خارجی- شرکت در نمایشگاههای بین الملل تخصصی و غیر 
تخصصی داخل و خارج کشور- ایجاد شعب و دفاتر نمایندگی 
در زمینه موضوع فعالیت شرکت در نقاط مختلف کشور و خارج 
از کشور. درصورت لزوم پس از اخذ مجوزهای لازم از مراجع 
ذیربــط مدت فعالیت : از تاریخ ثبت بــه مدت نامحدود مرکز 
اصلی : استان تهران ، شهرستان تهران ، بخش مرکزی ، شهر 
تهران، محله انقلاب-فلسطین ، خیابان شهید مهرداد روانمهر 
، بن بســت دولتشاهی ، پلاک 1 ، ســاختمان اندیشه ، طبقه 
پنجم ، واحد ۲9 کدپستی 1314615493 سرمایه شخصیت 
حقوقی عبارت اســت از مبلغ 1,000,000 ریال نقدی میزان 
ســهم الشرکه هر یک از شرکا آقای احسان نیک رو به شماره 

ملی 0075643601 دارنده 995000 ریال ســهم الشــرکه 
خانم هانیه قاضیمرادی به شماره ملی 0083047484 دارنده 
5000 ریال سهم الشــرکه اعضا هیئت مدیره آقای سیدعلی 
رضوی دهکردی به شماره ملی 0061591750 به سمت عضو 
اصلی هیئــت مدیره به مدت نامحدود آقای مهدی شــجاعی 
محلاتی به شــماره ملی 006۲607۲94 به سمت عضو اصلی 
هیئت مدیره به مدت نامحدود آقای احسان نیک رو به شماره 
ملی 0075643601 به ســمت رئیس هیئت مدیره به مدت 
نامحدود و به سمت عضو اصلی هیئت مدیره به مدت نامحدود 
خانم هانیه قاضیمرادی به شــماره ملــی 0083047484 به 
ســمت عضو اصلی هیئت مدیره به مدت نامحدود و به سمت 
مدیرعامل به مدت نامحدود دارندگان حق امضا : کلیه اوراق و 
اســناد بهادار و تعهد آور شرکت از قبیل چک ، سفته ، بروات 
، قراردادها، عقود اســلامی و همچنین کلیه نامه های عادی و 
اداری بــا امضاء مدیرعامل یا رئیس هیئــت مدیره هریک به 
تنهایی همراه با مهر شــرکت معتبر می باشد. اختیارات مدیر 
عامل : طبق اساسنامه ثبت موضوع فعالیت مذکور به منزله اخذ 

و صدور پروانه فعالیت نمی باشد. 
ســازمان ثبت اســنادواملاک کشــور اداره ثبت شرکت ها و 

موسسات غیرتجاری تهران )1۲75۲86(

رضا حسینی جبلی
روزنامه نگار

مرگ های کرونایی ۳ رقمی می شود
دبیر کمیته اپیدمیولوژی و پژوهش کمیته علمی کشــوری 
مقابله بــا کووید ۱۹ بــا تاکید بر ضرورت واکنش ســریع 
بیمارستانی و ایجاد آمادگی لازم در بیمارستان ها در صورت 
سرریز بیماران با شــیوع تصاعدی کرونای امُیکرون، گفت: 
در حال حاضر زمان دو برابر شــدن موارد ابتلا در کشــور، 
کمتر از چهار روز اســت؛ به طوری که در عرض یک هفته 
تعــداد مبتلایان جدید چهار برابــر و در عرض دو هفته ۱۶ 
برابر می شــود. دکتر مسعود یونسیان گفت: فکر نمی کنم در 
حال حاضر بحث کانون های بیماری مطرح باشــد، موضوع 
شناســایی و کنترل کانون بیماری زمانی مطرح می شود که 
آلودگی از یک جای خاصی از کشــور آغاز شود و به تدریج 
پیش رود، اما طبق اطلاعات فعلی و بر اســاس تحلیل های 

موجود، اکنون آلودگی در کل کشــور و در همه اســتان ها 
پیــش می رود. در مدت بیش از یک ماهی که اعلام شــده 
امُیکرون وارد کشور شــده و سرایت پذیری بالایی هم دارد، 
هیچ محدودیتی وجود نداشــته؛ نه فاصله گذاری و نه رعایت 
پروتکل های بهداشتی و نظارت بر رعایت آن ها وجود نداشته 
است. در نتیجه جابجایی های آزادانه باعث شده که بیماری در 
کل کشور پیش می رود. بنابراین در شرایط فعلی خیلی مفید 
نیســت که دنبال این باشیم که کدام استان کانون امُیکرون 
است، بلکه در حال حاضر تمام کشور کانون بیماری محسوب 
می شود. یونسیان گفت: در عین حال طبق مطالعه ای که در 
انگلســتان انجام شده که سازمان جهانی بهداشت هم آن را 
در گزارش خود آورده اســت،   شدت امُیکرون تقریباً از نظر 

بستری یک سوم دلتاســت؛ به طوری که مثلًا اگر در دلتا از 
۱۰۰ بیمار ۲۰ نفر بستری می شدند، در امُیکرون از ۱۰۰ بیمار 
انتظار می رود که هفت تا هشــت نفر بستری شوند. به نظر 
می رســد که تعداد مبتلایان جدید ما از موج پنجم رد شود، 
اما به دلیل واکسیناسیونی که انجام شده و شدت کمتر ذاتی 
امُیکرون، انتظار نداریم که تعداد بســتری و به ویژه مرگ به 
پیک پنجم برســد، اما مرگ سه رقمی بسیار بسیار محتمل 
اســت. وی گفت: نظر شخصی من این است که تصمیم به 
تعطیلی خیلی دیرهنگام اســت و اگر می خواستیم پیشگیری 
کنیــم، باید قبل از اینکه بذر کووید در همه اســتان های ما 
کاشته شود، اقدام می کردیم. نمی دانم اکنون چقدر مؤثر است 

و نمی دانم که برخورد ستاد چگونه خواهد بود.

ایران؛ کانون »امُیکرون«
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6
سلامت

خبرخوان

برای بهبود خلق وخو چی 
بخوریم؟

مطالعات نشان می دهند که ترکیبات موجود 
در میوه ها و ســبزیجات با رنگ روشن مانند 
فلفــل قرمز، زغــال اخته، کلــم بروکلی و 
بادمجــان می توانند بر کاهش التهاب، بهبود 

حافظه، خواب و خلق وخو تأثیر بگذارند.
رشــته نوظهور روانپزشــکی تغذیــه تاکید 
می کنــد که چگونه غذاها می توانند علاوه بر 
تأثیر مثبت بر جســم، خلق وخوی ما را بهتر 

کنند.
نباید جایگزیــن درمان های دیگر برای  غذا 
ســلامت روان، از جملــه داروهای تجویزی 
شــود؛ اما تعدادی از مطالعات نشان داده اند 
که تغییرات رژیــم غذایی می توانند منجر به 
بهبــود معنی داری در خلق وخو و بهزیســتی 

ذهنی شوند.
برخی غذاها اگرچه منجر به تغییر یک شــبه 
اما گنجاندن آن ها در  نمی شــوند؛  خلق وخو 
وعده های غذایی، ممکن اســت باعث شود 

متوجه بهبود خلق وخوی خود شوید.
سبزیجات ��

سبزی های برگ دار پایه رژیم غذایی سلامت 
مغز محسوب می شوند؛ زیرا ارزان و همه کاره 
هستند و مواد مغذی آن ها در مقابل کالری، 
بیشتر اســت. کلم پیچ، اسفناج، سبزی چغندر 
منابع خوبی از فیبــر، فولات و ویتامین های 
C و A هســتند. اگر طرفدار ســالاد نیستید، 
این ســبزیجات را به ســوپ ها، خورشت ها، 
سرخ کردنی ها اضافه یا آن ها را به سس پستو 
یا اســموتی تبدیل کنید. یک وعده کوچک 
جلبــک دریایی را هفتــه ای یک بار به عنوان 
منبعیــد، فیبــر، روی و مواد مغــذی گیاهی 

اضافی به بشقاب خود اضافه کنید.
میوه ها و سبزیجات رنگارنگ ��

هرچه بشقاب شما رنگارنگ تر باشد، مغزتان 
سالم تر می ماند. مطالعات نشان می دهند که 
ترکیبــات موجود در میوه ها و ســبزیجات با 
رنگ روشــن مانند فلفل قرمــز، زغال اخته، 
کلــم بروکلی و بادمجان می توانند بر کاهش 
التهاب، بهبــود حافظه، خــواب و خلق وخو 
تأثیر بگذارند. مواد غذایی قرمز و آووکادو را 
فراموش نکنید که سرشار از چربی های سالم 
هســتند و میزان جذب مواد مغذی گیاهی را 

از سایر سبزیجات افزایش می دهد.
غذای دریایی ��

ماهی ساردین، صدف، ماهی آزاد و ماهی کاد 
منابع اسیدهای چرب امگا ۳ با زنجیره بلند و 
برای ســلامت مغز ضروری هستند. غذاهای 
 B دریایی همچنین منبــع خوبی از ویتامین
۱۲، ســلنیوم، آهن، روی و پروتئین هستند. 
اگر ماهی نمی خورید، دانه های چیا، دانه های 
کتان و ســبزیجات دریایی نیز منابع خوبی از 

امگا ۳ هستند.
آجیل، لوبیا و دانه ها ��

ســعی کنید روزانه بین نصف تا یک فنجان 
کامل لوبیا، آجیل و دانه بخورید. بادام هندی، 
بادام، گردو و تخمه کدو تنبل، میان وعده ای 
عالی هستند، اما می توان آن ها را به غذاهای 
سرخ شــده و سالاد نیز اضافه کرد. لوبیا سیاه 
و قرمز، عدس و حبوبــات را نیز می توان به 
سوپ، سالاد و خورشــت اضافه یا به عنوان 
یک وعده غذایــی میل کرد. کره های آجیل 

نیز منابع مفید غذایی هستند.
ادویه ها و گیاهان ��

پخت وپز با ادویه ها نه تنها طعم غذای شــما 
را بهتر می کند، بلکه مطالعات نشان می دهند 
که برخی ادویه ها ممکن است به تعادل بهتر 
میکروب های روده، کاهــش التهاب و حتی 
بهبــود حافظه منجر شــوند. ادویه هایی که 
ممکن اســت از ســلامت مغز حمایت کنند 
عبارتند از: زردچوبه، دارچین، رزماری، مریم 

گلی، زعفران و زنجبیل.
شکلات تلخ ��

مطالعات نشــان داده اند افــرادی که به طور 
منظم شکلات تلخ می خورند، ۷۰ درصد کمتر 
در معرض خطر ابتلا به افســردگی هستند. 
شــکلات تلخ مملو از فلاونول هــا از جمله 
اپی کاتچین است، اما شکلات های شیری آن 
قدر فراوری شده اند که اپی کاتچین زیادی در 

آن ها باقی نمی ماند.

خبرخوان

پوشیدن طولانی مدت شلوار 
جین چه بلایی بر سرتان می آورد؟

شلوارهای جین جذب سال ها است که مد هستند 
و در ســال پیش رو هم کماکان مد خواهند بود. 
این شلوارها شاید ما را خوش اندام تر نشان دهند 
و شــیک ترمان کنند اما پوشیدن طولانی مدت 
آن ها فکر خوبی نیســت. در حقیقت پوشــیدن 
شلوارهای جذب به صورت مکرر و طولانی مدت 
ممکن اســت آنقدرها که فکر می کنید بی ضرر 

نباشد.
در ادامه می خواهیم ببینم پوشیدن طولانی مدت 

شلوار جین جذب چه عوارضی دارد.
۱- ممکن است باعث پا درد شود ��

شــلوارهای جیــن جذب هر قدر هم که شــاید 
شــیک به نظر برسند اما از پوشــیدن طولانی 
مدت آن ها باید خودداری کنیم. پوشیدن طولانی 
مدت شــلوارهای جین جــذب، به خصوص اگر 
در طول روز تحرک بدنی هم داشــته باشــید، 
می توانــد ماهیچه ها و اعصاب درون پا را به درد 
آورد. ترکیب شــلوار جین جذب و کمربند تنگ 
هم می تواند باعث بی حســی، درد و احســاس 
سوزن سوزن شــدن در ران ها شود، مشکلی که 
 Skinny Pant( »به آن »سندرم شــلوار جذب

Syndrome( هم گفته می شود.
۲- ممکن است باعث کاهش گردش خون شود ��

شــلوار جیــن مــورد علاقه تان شــاید انتخاب 
همیشــگی تان برای هر موقعیتی باشــد، اما اگر 
تــا به حال پیش آمده که در پاهایتان احســاس 
ســنگینی و خستگی کرده باشــید، بهتر است از 
شــلوارهای راحت تری اســتفاده کنید. پوشیدن 
شــلوارهایی که کمر خیلی تنگی دارند می تواند 
باعث کاهش گــردش خون شــود و کار پمپاژ 
معکوس خون به ســمت قلب و دیگر اندام های 

بدن را برای رگ ها دشوار کند.
۳- ممکن سوزش معده تان را تشدید کند ��

احتمالًا متوجه شــده اید که شلوار جین را وقتی 
مدت خیلی طولانی به تن می کنید جای آن روی 
کمرتان می ماند. لباس های تنگی که به شــکم 
فشار وارد می کنند می تواند باعث رفلاکس معده 
)بازگشت اســید معده به مری( شوند، مسأله ای 
که یکی از رایج ترین مشکلات گوارشی محسوب 
می شود و بسیاری با آن درگیر هستند. و حتی اگر 
از سلامت کامل برخوردار و هرگز تجربه سوزش 
معده را نداشــته باشــید هم در صورت پوشیدن 
زیاد لباس های تنگ در مدت ۲ هفته، احتمالش 
هست که به مشکل رفلاکس معده دچار شوید.

۴- ممکن است روی فرم بدنتان اثر بگذارد ��

پوشیدن شلوارهای جین جذب شاید اندامتان را 
خوش فرم تر نشــان دهد، اما در طولانی مدت 
می تواند باعث قوز کردنتان شود. شلوارهای جین 
جذب تعادل مناســب و صحیحی که میان کمر 
و لگن وجــود دارد را برهم می زنند و از آنجایی 
که می توانند باعث خمیدگی شــدید کمر شوند، 
ممکن است فشار وارده به دیسک های کمرتان 

را بیشتر کنند.
۵- برای سلامت باروری تان خوب نیست ��

در شــیک بودن شــلوارهای جین جذب شکی 
نیســت اما پوشــیدن روزانه آن ها می تواند خطر 
بروز برخی عفونت ها و حساســیت ها را افزایش 
دهد. یکــی از آن ها، ولوودینیا یــا درد واژن در 
خانم ها است، مشــکلی که باعث بروز دردهای 
مزمــن در اندام های خصوصی زنان می شــود. 
محققــان پی برده اند احتمال بــروز ولوودینیا در 
زنانی که ۴ بار یا بیشتر در هفته شلوار جین جذب 
می پوشند، ۲ برابر بیشتر از زنانی است که شلوار 

تنگ نمی پوشند.

هیچ کس نمی تواند بــه طور دقیق بگوید 
چقدر طول می کشــد تا باردار شــوید. اما 
می توان تا حدی گفت چقدر برای زوج ها 

طول می کشد تا نطفه بسته شود.
بیشــتر زوج ها در طول ســه مــاه باردار 
می شوند. البته این زمان با بالا رفتن سن 
مادر، داشــتن عادت های غلط )همچون 
سیگار کشیدن( یا داشتن شرایطی که به 

باروری صدمه می زند، افزیش می یابد.
آمار زیر نشــان دهنده فاصلــه زمانی و 
احتمال بسته شدن نطفه در بیشتر زوج ها 

است:
۳۰ درصــد از زوج هــا در دور اول باردار 

می شوند )حدود یک ماه(
 ۵۹ درصــد از زوج ها در دور ســوم باردار 

می شوند )حدود سه ماه(
 ۸۰ درصد از زوج ها در دور ششــم باردار 

می شوند )حدود شش ماه(
 ۸۵ درصد از زوج ها در دور دوازدهم باردار 

می شوند )حدود یک سال(
 ۹۱ درصــد از زوج هــا در دور ۳۶ باردار 

می شوند )حدود ۳ سال(
 ۹۳ تا ۹۵ درصد از زوج ها در دور ۴۸ باردار 

می شوند )حدود ۴ سال(
اگر پس از یکسال موفق به بارداری نشدید 
بهتر است با متخصص ناباروری مشورت 
کنید. ممکن اســت هیچ مشکلی نداشته 
باشید و با گذشت زمانِ بیشتر باردار شوید 
اما اگر مشــکل باروری داشته باشید، باید 
به جــای هــدر دادن فرصت های خود از 

متخصصین کمک بگیرید.
برای افراد بالای ۳۵ ســال، فاکتور زمان 
بسیار مهم است و باید هرچه زودتر کمک 
بگیرید. در این سن اگر پس از ۶ ماه باردار 
نشــدید، حتماً به متخصص زنان مراجعه 

کنید.
حــدود ۹۰ درصد از زوج ها به طور طبیعی 
و بدون مشکل باردار می شوند. ۱۰ درصد 
باقی مانده نیز اصولًا مشکل باروری دارند. 
)حدود ۹۳ تا ۹۵ درصد از افراد با داشــتن 
تلاش مستمر و طولانی بچه دار خواهند 

شد.(
»ناباروری« عمومــاً زمانی به کار می رود 
کــه پس از یک ســال، هیــچ نتیجه ای 
حاصل نشــود. بیشــتر این افراد پس از 
طی دوره درمان، موفق به بچه دار شــدن 
می شــوند. تعدادی نیز باید از روش های 

دیگر همچون اهدا اسپرم، لقاح مصنوعی 
یا قبول سرپرستی کودکان بی سرپرست 

بچه دار شوند.
تأثیر سن بر بارداری چیست؟ ��

هر چه سن بالاتر رود احتمال باردار شدن 
پایین می آید. پس از یکسال تلاش، حدود 
۸۶ درصد از زنان ســالم و بارور ۲۰ تا ۳۰ 
ســاله باردار می شــوند. این درصد تا ۳۶ 
درصد بــرای زنانی که در ابتدای دهه ۴۰ 

سالگی قرار دارند، کاهش پیدا می کند.
به طور متوســط، اوج بــاروری زنان ۲۴ 
ســالگی است و از حدود ۳۵ تا ۴۰ سالگی 
کاهــش پیدا می کند. با اینکه با بالا رفتن 
سن باردار شدن دشوار است اما بیشتر زنان 
بالای ۳۵ ســال حاملگی سالم و موفقی 

دارند.
آیا می توان سریع تر بچه دار شد؟ ��

خوشــبختانه باید گفت بله. در اینجا چند 
مرحله که کمک می کند تا ســریع تر بچه 

دار شوید را برایتان ذکر کرده ایم.
ابتــدا باید زمان تخمک گــذاری خود را 
کشف کنید: شــما زمانی باردار می شوید 
که در حال تخمک گذاری باشــید. برای 
تشــخیص این زمان روش های مختلفی 
وجود دارد. از جمله ســاده ترین روش ها، 
تعیین تاریخ شــروع پریود ماه بعد است. 
)البته اگر پریــود نامنظم دارید این روش 
چندان کاربردی ندارد(. راه مطمئن تر دنبال 
کردن تغییرات دمایی بدن و تخلیه واژینال 
است که به زمان و حوصله زیاد نیاز دارد.

طبیق زمــان نزدیکی بــا دوره تخمک 
ثابت کرده اند  یافته های علمــی  گذاری: 
زوج هایی که همزمــان با دوران تخمک 
گذاری نزدیکی می کنند خیلی ســریع تر 
بچه دار می شوند. بهترین زمان برای بسته 
شدن نطفه، دو یا سه روز پیش از تخمک 
گذاری تا همان روز اســت. آیا بدن شما 
آماده آبستن شدن هست: سلامت عمومی 
و تناسلی شــما برای بارداری بسیار مهم 

هستند.
بنابراین پیش از هــر اقدامی، حتماً پیش 
پزشک زنان بروید و چک آپ کنید. تحقیق 
کنید بدن شما به چه نوع مواد غذایی برای 
باردار شدن نیاز دارد و رژیم غذایی مناسب 
و سالم داشته باشــید. همچنین، حتماً در 
نظر داشته باشید اضافه یا کمبود وزن تأثیر 

زیادی بر بارداری دارند.

آمار های باروری نشان می دهد!

چقدر طول می کشد باردار شوید؟

چند روش مؤثر برای جلوگیری از خر و پف کردن یا خرناس کشیدن
خر و پف کردن واقعاً عذاب آور است. آن هم وقتی که از کار 
روزانه خیلی خسته هستید و می خواهید زود به خواب بروید 
اما صدای خر و پف همســرتان اجازه نمی دهد!  آمار نشان 
می دهــد که بیش از یک پنجم از ما در خواب به طور منظم 
خــر و پف می کنیم و کمتر از نیمــی از ما گهگاه خر و پف 
می کنند. برای کسانی که در شب این همه سروصدا می کنند، 
این مســئله چندان مهم نیســت، آن ها در خواب هستند و 
متوجه چیزی نمی شوند. بنابراین، احتمالًا اهمیتی نمی دهند 
که صدایشان گوش فلک را کر کند اما برای شریک زندگی 
آن ها می تواند این صدا شبیه یک کابوس باشد. اگر خواب با 
کیفیت خود را با شنیدن صدای خر و پف همسرتان از دست 
می دهید، زیرا شریک زندگی تان اصلًا ساکت نمی شود، این 
نکات مفید متخصص خواب ممکن اســت رویای شما برای 
داشــتن یک خواب خوب باشد. اما متخصص خواب به شما 
توصیــه می کند که بهترین روش را بــرای توقف خر و پف 
معاینه توسط پزشک عمومی اســت. خر و پف کردن واقعاً 
عذاب آور اســت. آن هم وقتی که از کار روزانه خیلی خسته 
هستید و می خواهید زود به خواب بروید اما صدای خر و پف 
همسرتان اجازه نمی دهد! اما آیا می دانید چطور صدای بلند 
خر و پف کردن همسرتان را ساکت کنید؟ آمار نشان می دهد 
که بیش از یک پنجم از ما در خواب به طور منظم خر و پف 

می کنیم و کمتر از نیمی از ما گهگاه خر و پف می کنند.
برای کســانی که در شب این همه ســروصدا می کنند، این 
مســئله چندان مهم نیست، آن ها در خواب هستند و متوجه 
چیزی نمی شــوند. بنابراین، احتمــالًا اهمیتی نمی دهند که 
صدایشــان گوش فلک را کر کند اما برای شــریک زندگی 
آن ها می تواند این صدا شبیه یک کابوس باشد. اگر خواب با 
کیفیت خود را با شنیدن صدای خر و پف همسرتان از دست 
می دهید، زیرا شریک زندگی تان اصلًا ساکت نمی شود، این 
نکات مفید متخصص خواب ممکن اســت رویای شما برای 
داشــتن یک خواب خوب باشد. اما متخصص خواب به شما 
توصیــه می کند که بهترین روش را بــرای توقف خر و پف 

معاینه توسط پزشک عمومی است.
موقعیت خود را تغییر دهید ��

بهتریــن راه برای جلوگیری از خر و پف خوابیدن به پهلو به 
جای خوابیدن به پشــت است. وقتی به پشت دراز می کشید، 
نیــروی جاذبه زبان را به دهان فشــار می دهد و در مجاری 
تنفسی انسداد ایجاد می کند که باعث خر و پف شما می شود.

نکاتی برای کمک به خوابیدن به پهلو ��
از قرار دادن چانه در قفســه ســینه یا پایین نگه داشتن سر 
خودداری کنید، زیرا این کار می تواند راه های هوایی شــما را 

مسدود کند و تنفس را سخت تر کند.
بازوهای خود را دور کمر یا موازی با پهلوها نگه دارید ��

اگر در این حالت درد مفاصل دارید، سعی کنید بالشی را بین 
زانوهای خود قرار دهید تا ستون فقرات خود را در یک راستا 

نگه دارید و کمردرد را کاهش دهید.
ورزش منظم انجام دهید ��

ناروان می گویــد: »افزایش وزن می توانــد باعث خر و پف 
شــود، زیرا بافت اطراف گردن و گلو را افزایش می دهد، به 
این معنی که راه های هوایی شــما در هنگام خواب احتمال 
فروپاشــی بیشــتری دارد. کم کردن چند کیلوگرم از طریق 
ورزش می تواند عضلات گردن شــما را تقویت کند تا از خر 
و پف جلوگیری کرده و به شــما کمک کند بافت اضافی را 

از دست بدهید.
آب بیشتری بنوشید ��

کم آبی می تواند مخاط دهان و گلو را غلیظ کند و خر و پف را 
بدتر کند. نوشیدن مایعات زیاد این احتقان را کاهش می دهد 

و به شما امکان می دهد در شب راحت تر نفس بکشید.
ورزش های ضد خر و پف گلو را انجام دهید ��

ورزش هایی که ماهیچه های گلو را تقویت می کنند می تواند 
در پایان دادن به خر و پف مفید باشند. چند تمرین وجود دارد 

که می توانید انجام دهید:
ابتدا هر مصوت )a-e-i-o-u( را با صدای بلند به مدت سه 

دقیقه چند بار در روز تکرار کنید.
سپس نوک زبان خود را پشت دندان های جلوی بالایی خود 
قرار دهید و روزی سه دقیقه زبان خود را روی آن ها بلغزانید.

سپس دهان خود را ببندید و لب های خود را جمع کنید و ۳۰ 
ثانیه نگه دارید.

و سپس فک خود را باز کرده و به سمت راست حرکت دهید 
و ۳۰ ثانیه نگه دارید. همین کار را با سمت چپ تکرار کنید.

در نهایت با دهان باز، نوک زبان خود را در امتداد کام سخت 
خود به سمت عقب بلغزانید تا جایی که می رود. ۲۰ بار تکرار 

کنید.
قبل از خواب سبک تر و سالم تر بخورید ��

ناروان گفت: “اگر شب ها معده شما بیش از حد پر باشد ممکن 
اســت دیافراگم شــما فضای کافی برای انبساط در هنگام 
تنفس نداشته باشد و خواب را مختل کند. از محصولات لبنی 
که احتقان را افزایش می دهند دوری کنید و در زمان شام به 
غذاهای پر پروتئین مانند ماهی سالمون، ماهی تن و بوقلمون 
بچسبید که با تولید مخاط مبارزه کرده و به جلوگیری از خر 

و پف کمک می کند.
در همان زمان به رختخواب بروید ��

افراد وقتی کم خواب هستند، تمایل دارند بلندتر و بیشتر خر 
و پف کنند. برای جلوگیری از خســتگی، عادات بهداشــتی 
خواب خــود را با پیروی از یک برنامــه منظم برای خواب، 
پرهیز از صفحه نمایش قبل از خواب )صفحه نمایش نور آبی 
می تابانند و مغز شما را بیدار نگه می دارد( و خوردن شام های 

سبک و سالم قبل از خواب بهبود دهید.
قبل از خواب دوش آب گرم بگیرید ��

بخار حاصل از دوش آب گرم قبل از خواب می تواند مجرای 
بینی شــما را مرطوب کند و به شما کمک کند شب ها بهتر 
نفس بکشید و خر و پف را کاهش دهید. اما متخصص خواب 
بسیار واضح اســت که اگر سعی کرده اید سبک زندگی خود 
را تغییر دهید و تغییری ایجاد نکرده است، وقت آن است که 
با پزشک عمومی خود صحبت کنید. مشاوره با یک پزشک 
می تواند به شما کمک کند تا علت خر و پف خود را شناسایی 
کنید، و پزشــک شما ممکن است بتواند به شما در یافتن راه 
حل های بهتر کمک کند. خر و پف مکرر چیزی نیســت که 
نادیده گرفته شــود. اگر درمان ها و تغییر شیوه زندگی مؤثر 
نبود، می تواند نشانه ای از نیاز به مراقبت پزشکی باشد. اگر خر 
و پف ادامه دارد، با پزشک تماس بگیرید تا نگرانی های شما 

را برطرف کند و برای خواب بهتر تلاش کنید.

گلریز برهمند
روزنامه نگار

صنعت »خودیــاری« )self-help( در حال 
شکوفایی است و تحقیقات حوزه روانشناسی 
مثبت گرا ـ مطالعه علمی دلایل شــکوفایی 
مــردم ـ در ایــن رونق و شــکوفایی نقش 
بســزایی داشــته اســت. در عین حال، نرخ 
اضطراب، افســردگی و آســیب به خود در 
مقیاس جهانی در حال اوج گرفتن است. بنابر 
این آیا با وجود این همه پیشــرفت در زمینه 
روانشناسی شــاد بودن غیرممکن است و ما 
محکوم به ناشاد بودن هستیم؟ بر طبق مقاله 
 Review تاثرگذاری که در ســال ۲۰۰۵ در
of General Psychology منتشــر شــد، 
۵۰ درصد شــادی مردم را ژن هایشان تعیین 
می کنند، ۱۰ درصدش به شــرایط بســتگی 
دارد و ۴۰ درصــد آن بــه »فعالیت آگاهانه« 
)بیشــتر این که آیا مثبت اندیش هســتید یا 
نه( وابســته اســت. این نمودار شادی مورد 
نقدهای بسیاری قرار گرفت چرا که بر مبنای 

فرض هایی دربــاره ژنتیک بود که بی اعتبار 
شده اند. در پاســخ به نقدها، نویسندگان آن 
مقاله در سال ۲۰۱۹ رویکرد جدیدی با ریزه 
کاری و جزئیــات بیشــتر در خصوص تأثیر 
ژن ها بر شادی اتخاد کردند که تعامل ژنتیک 
و محیط را نیــز در نظر می گرفت. طبیعت و 
تربیت از یکدیگر مســتقل نیستند. برعکس، 
ژنتیک مولکولی نشان می دهد که این دو به 
طور مــدام بر یکدیگر تأثیر می گذارند. ژن ها 
رفتاری را که در انتخاب محیط به افراد کمک 
می کند، تحت تأثیر قرار می دهند. برای مثال، 
برونگرایــی که از والدین بــه فرزند به ارث 
می رســد در شــکل دادن گروه های دوستی 
به بچه ها کمک می کند. بــه همین ترتیب 
محیــط هم بیان و نحوه بــروز یافتن ژن ها 
را تغییــر می دهد. برای مثــال، هنگامی که 
مادران باردار در معرض قحطی قرار گرفتند، 
ژن های نوزادانشــان متناســب با آن تغییر 

کردند که به تغییرات شیمیایی ای منجر شد 
که تولید عامل رشد را سرکوب می کرد. این 
باعث تولد نوزادان کوچک تر از حد معمول با 
عارضه هایی نظیر بیماری قلبی-عروقی شد. 
همچنین این که افراد می توانند شادتر شوند 
یا نه به »حساســیت محیطی« آن ها یعنی 
قابلیتشان برای تغییر وابسته است. بنابر این 
روانشناسی مثبت گرایی که برای همه افراد 
جواب بدهد وجود ندارد چرا که همه ما همانند 
DNA مان منحصر به فرد هستیم و به همین 
ترتیب قابلیت متفاوتی برای شاد بودن و افت 
و خیزهای آن در سراســر زندگی داریم. اما با 
این که ژنتیک در ســعادت و خوشی ما تأثیر 
بســزایی دارد، هویت مــا را تعیین نمی کند. 
چیزهــای دیگری نظیــر انتخاب های ما در 
مورد مکان زندگی مان، کسی که با او زندگی 
می کنیم و شیوه زندگی مان شادی ما و شادی 
نسل های بعدی را تحت تأثیر قرار خواهد داد.

چرا شاد بودن 
برای برخی افراد 
سخت تر است؟
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خواندنی

خبرخوان

مهم ترین رایانه دنیا که حتی 
اسمش را هم نشنیده اید

ایــن روزها خانه و محل کاری را ســراغ نداریم که در 
آن خبری از رایانه نباشد. رایانه ها به گونه ای در زندگی 
انســان ها حضور دارند که نبود آن هــا را کاملًا حس 
می کنیم. با این حال در روزگاری نه چندان دور، رایانه  ها 
فقط در اختیار از ما بهتران بودند و قدرت های بزرگ یا 
سازمان های مهم از آن ها استفاده می کردند. به همین 
دلیل این رایانه ها برای خودشــان اسم و رسمی داشتند 
و تجهیزات معروفی بودند. جالب است بدانید رایانه ای 
بسیار مهم وجود داشت که برخلاف اهمیت، اطلاعات 
چندانی از آن به بیرون درز پیدا نکرده است. این رایانه با 
نام اختصاری سِیج )SAGE(، شناخته می شود. تاریخچه 
سیج اطلاعات جالبی از شکل گیری رایانه  های قدیمی 
در اختیار علاقه مندان می گذارد. به همین دلیل خالی از 
لطف نیســت اگر در ادامه با هم ببینیم ماجرای ساخت 
رایانه سیج به عنوان یکی از مهم ترین رایانه های دنیا از 

چه قرار است؟
)Whirlwind I( پروژه ویرل ویند یک

در اواخــر جنگ جهانی دوم، دانشــمندان دانشــگاه 
ام . آی . تی )MIT(، مشــغول طراحــی تجهیزاتی برای 
نــاوگان دریایی آمریکا بودند. این تجهیزات قرار بود تا 
شیوه طراحی هواپیما را بررسی کند. تجهیزاتی که از آن 
صحبت می کنیم، درواقع نوعی رایانه آنالوگ به حساب 
می آمد. قبل از اینکه ساخت این رایانه آنالوگ به پایان 
برسد، دانشمندان به این نتیجه رسیدند که رایانه مذکور 
سرعت لازم برای شبیه سازی سرعت هواپیما را ندارد. 
اینجا بود که توجه دانشمندان به ویرل ویند یک جلب 
شد. ویرل ویند یک، درواقع سازوکار دیجیتال پیشرفته ای 
داشت که در ام. آی . تی توسعه داده شده بود. مهندسین 
ام . آی . تــی، ویرل ویند یک، را با ســازوکار پیچیده ای 
ســاخته بودند. این دســتگاه ۳۲ بیت ذخیره واژگانی 
داشت و ۱۶ واحد ریاضی محاسبه می کرد. حافظه آن 
۲،۰۴۸ واژه را ذخیــره می کرد. مهم تر اینکه ویل ویند 
یک، سازوکار ورودی خروجی بسیار پیشرفته ای داشت. 
تحقیقات گسترده ای برای بهینه سازی ویرل ویند یک، 
انجام شــد. با این حال به دلیل هزینه های ســنگین 
این تحقیقات، پس از چند ســال نیروی دریایی توسعه 
ویرل ویند یک را متوقف کرد. اطلاعات ویرل ویند یک 
توســط نیروی دریایی در اختیار نیروی هوایی آمریکا 
قرار گرفته شد. از قرار معلوم این سازوکار می توانست در 
ساخت تجهیزات دفاع هوایی استفاده شود. ویرل ویند 
یک، عملکرد چشمگیری در دقت رادارها برای ارسال 
مشخصات جغرافیایی دیجیتالِ اهداف جنگی داشت. به 
همین دلیل بهینه سازی هایی در ویرل ویند یک، انجام 
شــد تا توان این رایانه حدود ۴ برابر نســبت به نسخه 

اولیه اش افزایش پیدا کند.
)SAGE( ساختار رایانه سِیج

عملکرد چشمگیر ویرل ویند یک، باعث شد تا مهندسین 
ام. آی . تی و آی . بــی. امِ به همراه نیروی دریایی آمریکا 
برای ساخت سازوکار پیشرفته ای با نام سِیج، هم پیمان 
شــوند. هدف اصلی این سازوکار تشخیص حمله های 
هوایی در آســمان آمریکا بود. نیــروی هوایی آمریکا، 
آســمان قاره آمریکای شمالی را به ۲۳ منطقه تقسیم 
کــرد. هر کدام از این مناطق مرکز هدایتی نبرد خاص 
خودش را داشــت. از طرف دیگر هر کدام از مرکز این 
مناطق به چندین رادار متصل می شد. چندین اسکادران 
جنگنده نیز در هر کدام از این مناطق قرار داشت تا در 
صورت تشخیص حمله های هوایی وارد عمل شوند. در 
این ســاختار اگر مرکز مسیردهی این مناطق در حمله 
نابود می شد، ارتباط دیگر مناطق برقرار می ماند و دفاع 
هوایی ادامه پیدا می  کرد.ناگفته پیداســت ایجاد چنین 
سازوکاری، سختی های زیادی به دنبال داشت. با این 
حال از آنجایی که جنگ سرد ترس حمله اتمی شوروی 
ســابق را به آمریکا و کانادا به دنبال داشــت، نیروی 
هوایی آمریکا چاره ای به غیر از تمهیدات دفاعی بسیار 
پیشرفته نمی دید. منطقه ای که مجموعه سازوکار سِیج 
آن را پوشــش می دهد از وسعت تمامی خاک شوروی 
سابق گسترده تر بود. گفته می شود برنامه دفاعی سِیج 
حتی از پروژه منهتن آمریکا برای ســاخت بمب اتم در 

جنگ جهانی دوم نیز بزرگ تر بود.
رایانه سیج از چه تجهیزاتی تشکیل می شد

ســیج، درواقع نام سازوکار کلی دفاع هوایی آمریکا در 
آن زمان بود. مجمــوع رایانه هایی که در مرکز اصلی 
برای پــردازش رادارها قرار گرفته بــود، در کنار خودِ 
رادارها، ره گیرهای موشکی و موشک های زمین به هوا 
در این پروژه با نام ســیج شناخته می شد. رایانه اصلی 
AN/ که هســته پروژه سیج را تشــکیل می داد با نام

FSQ-۷، نامگذاری شــده بود. این رایانه از آن زمان 
تاکنون به عنوان بزرگ ترین رایانه ســاخت دست بشر 
شناخته می شــود. رایانه ای که از آن صحبت می کنیم 
می توانســت ۷۵ هزار دستور را در هر ثانیه انجام دهد. 
حافظه دائم این رایانه را نوارهای بزرگی تشکیل می داد. 
سرعت دسترسی به اطلاعات این حافظه چیزی حدود 
۲۰ میلی ثانیه بود. رایانه AN/FSQ-۷، از فناوری ورود 
و خروج اطلاعات بســیار پیشــرفته ای بهره می برد تا 
رادارها، صفحه  های نمایش و دیگر مراکز مسیریابی را 

به هم متصل کند.

خبرخوان

چند روایت از حمله سایبری به 
زندان »قزل حصار«

اخبار هک شــدن یا حملات ســایبری هم دیگرجزو 
اخبار پرتکرار شــده اســت. روزی تاسیسات هسته ای، 
روزی راه آهن، یک روز صداوسیما و دوباره زندان.گروه 
هکری موســوم به »عدالت علی« در تازه ترین اقدام 
خود دوربین های زندان قزل حصار را هک و تصاویر آن 
را منتشــر کرد. این اقدام البته به فاصله کوتاهی بعد از 
هک چندین شبکه رادیو و تلویزیون و پلتفورم تلوبیون 
که وظیفه پخش زنده و آرشــیو صداوسیما را در بستر 

اینترنت دارد، انجام شده است.
اعلام موجودیت گروه هکری عدالت علی ��

مرداد ماه امسال برخی خبرگزاری های خارجی خبر 
دادند کــه دوربین های زندان اوین هک شــده اند. 
تصاویری در آن ایام و در فضای مجازی دست به دست 
می شد که نشــان از هک شدن دوربین های زندان 
اوین را داشــت. گروهی موسوم به »عدالت علی« 
مدعی شد که با نفوذ به سیستم امنیتی زندان اوین 
توانسته است به تصاویری از داخل این زندان دست 
پیدا کند. در ویدئوی منتشر شده بخش هایی از اتاق 
کنترل زندان و همچنین حیاط آن نشــان داده شد 
و در ادامه این ویدئو تصاویری از برخورد نامناســب 
با زندانیان به چشــم می خورد.در پی انتشــار این 
تصاویر محمدمهدی حاج محمدی، رئیس سازمان 
زندان هــای ایران بابت »رفتارهای غیرقابل قبول« 
در زندان اوین عذرخواهی کرد. او در صفحه توئیتر 
خود »مســئولیت این رفتارهای غیرقابل قبول« را 
پذیرفــت و وعده داد که ایــن »وقایع تلخ« تکرار 
نشود.همچنین غلامحسین محسنی اژه ای ، رئیس 
قوه قضاییه وعده داد که موضوع تصاویر منتشر شده 
از زندان اوین را بدون فوت وقت بررسی خواهد کرد. 
رئیس قوه قضائیه ایران همچنین گفته بود: »حقوق 
متقابل زندانی با زندانی و زندان بان و زندانی در دین 
و قانون اسلامی خط قرمز است. دادستان کل کشور 
مأمور رسیدگی اســت.« همزمان با آغاز دهه فجر 
شــاهد هک شدن برخی شــبکه های صداوسیما و 
انتشــار تصاویری از سران گروهک منافقین بودیم. 
مساله ای که با واکنش بسیار منفی کاربران و مردم 
با گرایش های مختلف سیاســی و فکری شد و بار 
دیگر عمق انزجار از منافقین را نشان داد. بعد پلتفرم 
تلوبیون هک و گروه عدالت علی آن را منصوب به 
خود کرد. در ویدئوی منتشــر شده افرادی با شکل 
و شــمایل خاص و با پوشش نقاب خاص به شکل 
جوکر ظاهر شدند.این گروه هکری در بهمن ماه به 
انتشار سندی پرداخت که نامه ای محرمانه از سوی 
دادســتان سابق تهران خطاب به سازمان اطلاعات 
سپاه درباره ضرورت فیلتر شدن سریع تر اینستاگرام 
و برخی دیگر از شبکه های اجتماعی و اپلیکیشن ها 
نوشته شــده بود. در این نامه »علی القاصی مهر« 
دادســتان پیشــین تهران بر »فیلترینگ تدریجی 
اینستاگرام و واتس اپ از طریق کاهش پهنای باند 
آن ها )۳۰ درصد از ابتدا و سپس روزی یک درصد( 
از تاریخ ۲۵ تیر ۱۳۹۹« تاکید کرده بود.بر اساس این 
نامه، دادستان سابق تهران همچنین بر فیلتر کردن 
وبسایت ها و نرم افزارهای مربوط به این شبکه های 
اجتماعی و همچنین مســدود کردن گوگل پلی »به 
عنوان منبع اصلی توزیع این نرم افزارها« تاکید کرده 
اســت.هرچند بسیاری از کارشناسان سواد رسانه ای 
و فعالان مطبوعاتی به ســه دلیل »امضا نداشــتن 
نامه«، »تاریخ و شــماره نداشتن نامه« و »متفاوت 
بودن فونت با فونت نامه های رسمی« اصالت سند 
را زیر سوال برده و آن را یک جنگ روانی مبتدیانه 
دانســتند.این گروه هکری در آخرین اقدام خود روز 
دوشــنبه تصاویری از هک شدن اتاق کنترل زندان 
قزل حصار را منتشر کرد. در سال ۱۳۸۹ تاسیسات 
هســته ای ایران از جمله نیروگاه بوشهر مورد حمله 
بدافزار به نام اســتاکس نت Stuxnet قرار گرفت.

ادوارد اســنودن، کارمند سابق ســازمان اطلاعات 
مرکزی آمریکا که اســنادی زیــادی را در رابطه با 
فعالیت های اطلاعاتی آمریکا افشــا کرده اســت، 
در مصاحبه ای با اشــپیگل گفته بود این بدافزار با 
همکاری مشترک آژانس امنیت ملی ایالات متحده 
آمریکا و اســرائیل ساخته شده  است.در سال ۱۳۹۱ 
حملات ســایبری، موجب قطع سرور اصلی وزارت 

نفت و برخی شرکت های اصلی آن شد. 

»قانع شــده ام که در حمــلات بزرگ که 
نیرو ها بایــد تا آخرین نفس بجنگند، یک 
یــگان مجهز به پرویتیــن ارجحیت پیدا 
می کند. تاثیرات پرویتین »شــگفت آور« 
تفسیر می شود.« وینســتون چرچیل که 
»زبانش بند آمده بود« در مورد پیشــروی 
نازی ها می نویســد: »نازی ها توانستند در 
کمتر از ۱۰۰ ســاعت قلمرویی را اشغال 
کنند که در طول چهار سال جنگ جهانی 

اول موفق به اشغال آن نشده بودند.«
نرمان اوهلر، روزنامه نگار و نویسنده، معتقد 
است که رایش سوم به معنای واقعی کلمه 
یک کشور دگرگون شده بود. از کارگران 
کارخانه ها گرفته تا زنان خانه دار، از تاجران 
گرفته تا اعضای اس. اس. تقریبا همه به 
نحوی خودشان را با مصرف نوعی مخدر 

می ساختند!
اوهلر در کتاب »بلیتســد« خود می نویسد 
کــه نازی ها به کپســولی کوچک به نام 
»پرِویتیــن« اعتیــاد داشــتند؛ پرویتین 
)Pervitin( نوعــی مت آمفتامیــن با دوز 
پایین بود که شبیه »شیشه« امروزی است. 
برای مصرف شخصی هیتلر نیز پرویتین 
را بــا باربیتــورات، کوکائین، اســتروید، 
هورمون هــای جنســی و نــوع ابتدایی 

اکسی کدون ترکیب می کردند.
اوهلــر در گام اول از تضــاد بیــن وعده 
ســران نازی برای پاک ســازی فرهنگ 
لذتْ محــور جمهوری وایمار - که مرتب 
از لفظ »یهودی« برای معرفی آن استفاده 
می شــد - و افزایش مــدارک مربوط به 
اســتفاده گســترده از پرویتیــن بر روی 
انبوه مردم شــروع می کند. اوهلر ســپس 
با رویکردی مســتند وار به بحث در هم 
پیچیده یهودســتیزیِ نازی  ها و نبرد آن ها 
با دارو هــای مخدر می پردازد. او همچنین 
بــه قوانین مصوب ســال ۱۹۳۳ میلادی 
که معتادان را به حبس ابد و عقیم سازی 
محکوم می کرد و همسایگان و همکاران 
را تشویق می کرد تا معتادان مواد مخدر به 
ویژه کوکائین و مورفین را به پلیس معرفی 

کنند، می پردازد.
این در حالی بود که فریتش هائوشــیلد، 
داروساز ارشد شــرکت »تمِلر« در برلین 
)که در ســال ۱۹۳۴ میــلادی از تملک 
مالکین یهودی  اش خارج شــد(، در سال 
۱۹۳۷ میلادی توانســت دارویی مخدر را 
با برند تجــاری »پرویتین« تولید و بدون 
هیچ ممانعتــی در بازار تبلیــغ کند. تملر 
کارشناســان روابط عمومی را اســتخدام 
کرد که پوســتر های پرویتیــن را بر روی 

اتوبوس ها و خودرو ها می چسباندند.
نمایندگان تملر در بیمارستان های سراسر 

آلمان در مورد محصولشــان ســخنرانی 
نمونه های  حاوی  بســته های  می کردند. 
رایگان پرویتین برای پزشــکان مختلف 
ارسال و حتی تشــویق شدند که آن را بر 
روی خودشان آزمایش کنند. طولی نکشید 
که شــرکت تملر در هــر هفته میلیون ها 

کپسول پرویتین تولید کند.
فــارغ از اینکــه درد یــا بیمــاری - از 
افسردگی، خستگی، تنوس ماهیچه ای یا 
تون عضلانی، اســترس، افسردگی پس 
از زایمان گرفته تا کاهش میل جنســی و 
قدرت باروری در زنان - چه بود، پرویتین 
نخســتین دارویــی بود که پزشــکان در 
نسخه هایشان تجویز می کردند. سرانجام، 
اما لئوناردو کونتی، رئیس بخش سلامت 
رایش، در ســال ۱۹۳۹ میلادی نسبت به 
خــواص اعتیادآور پرویتین هشــدار داد و 
فروش آن را فقط منوط به داشتن نسخه 
محدود کرد. ولی باز هــم داروخانه ها در 
اجرای این قانون دقت نکرده و محبوبیت 
پرویتین رشــدی صعودی داشــت. البته 
ارتــش آلمان همــواره معــاف از اجرای 

دستورات کونتی بود.
زیبایــی و جذابیت پرویتین در احســاس 
سرخوشــی، اعتماد به نفــس و افزایش 
تمرکز ناشــی از مصرف آن بــود. فرد با 
مصرف یک کپسول کوچک می توانست 
تا ۴۸ ســاعت به خواب نیاز نداشته باشد. 
همین مســئله باعث شــد تا پرویتین به 
مخدری ســودمند در حمله به لهستان در 
سپتامبر ۱۹۳۹ میلادی بدل شود. نیرو های 
نازی سپس در جریان حمله آردنس در مه 
۱۹۴۰ میــلادی نیز از پرویتین اســتفاده 
کردند. افسران و پزشکان نظامی به کرات 
در مورد مصرف این ماده مخدر شــهادت 

دادند.
اوهلر می نویســد: »قانع شــده ام که در 
حملات بزرگ که نیرو هــا باید تا آخرین 
نفــس بجنگند، یــک یــگان مجهز به 
تاثیرات  پرویتین ارجحیت پیــدا می کند. 

پرویتین »شــگفت آور« تفسیر می شود.« 
وینســتون چرچیل که »زبانش بند آمده 
بود« در مورد پیشروی نازی ها می نویسد: 
»نازی ها توانستند در کمتر از ۱۰۰ ساعت 
قلمرویی را اشغال کنند که در طول چهار 
سال جنگ جهانی اول موفق به اشغال آن 

نشده بودند.«
ریشه استنادات روایت اوهلر علاوه بر اسناد 
نایاب و تصاویر آرشــیوی که در کنار متن 
کتاب منتشر شده، به مطالعات شخصیت 
شناسی وی نیز بازمی گردد. یکی از همین 
شــخصیت ها »اوتو اف. رانکه، » رئیس 
موسسه تحقیقاتی فیزیولوژی دفاعی و از 
رابطین کلیدی شــرکت تملر و نیرو های 
مسلح آلمان نازی بود که خودش به تدریج 
معتاد پرویتین شــد و آثار جانبی مخرب 
ناشــی از مصرف بیش از حد آن را تجربه 

کرد.
روایتــی که اوهلر از رانکــه ارائه می دهد 
مبتنی بــر تحلیــل دقیــق ارتباطات و 
یادداشت های او اســت که قانع کننده به 
نظر می رسد گرچه برخی نتیجه گیری های 
بزرگتر چندان پایه و اساس ندارد. حتی این 
مســئله که آیا پیروزی های نازی ها کاملا 
به پرویتین بستگی دارد یا اینکه این ماده 
مخدر صرفا نقش کمکی داشته، همچنان 

در هاله ای از ابهام قرار دارد.
مشکلات مشــابه دیگری در قلب روایت 
اوهلر مشــاهده می شــود: مســیر اعتیاد 
شخص آدولف هیتلر. شخصیت اصلی در 
این روایت تئودور مورل، پزشک خصوصی 
هیتلر، است. او یک شارلاتان به تمام معنا 
است. مورل مشتاق بود تا هر جور که شده 
پیشــوا را برای مراســم رژه یا ملاقات با 
ژنرال ها و رهبران جهانی سر پا نگه دارد؛ 
او حتی پا را فراتر گذاشت و تقریبا هر روز 

به هیتلر آمپول تزریق می کرد.
مورل در ابتدا به تزریــق گلوکز و مولتی 
ویتامین بسنده می کرد، اما پس از بیماری 
مختصــر آدولــف در پاییز ســال ۱۹۴۱ 

ترکیبات  و  اســتروید ها  انــواع  میلادی، 
هورمونیِ ســاخته شــده از کبد خوک و 
اندام هــای درونی جانــوران دیگر را به او 
تزریق می کرد. مورل سرانجام در تابستان 
۱۹۴۳ میلادی و پیش از نشست متحدین، 
مــاده مخدر »اوکــودال« را معرفی کرد. 
اوهلر این مــاده را به لحــاظ ترکیبی از 
خانواده »هروئین« توصیف می کند. هیتلر، 
از نگاه اوهلر، پس از اولین مصرف طالب 
مقادیر بیشــتر اوکودال شد. اوهلر همین 
ماده را مســئول اعتمــاد به نفس بیش از 
حد هیتلــر و اقدامات نظامی غیر عقلانی 

او می داند.
برخی دیگر به وابستگی رقت انگیز هیتلر 
بــه پزشــکش و روابط عجیب بینشــان 
پرداخته اند. پیش بینی وی مبنی بر »معتاد 
شدن« هیتلر را باید جدی گرفت. اما نحوه 
اثرگذاری پرویتیــن بر روی تاکتیک های 

نظامی نازی ها چندان مشخص نیست.
اوهلــر می نویســد: »پرویتین بــه افراد 
اجازه مــی داد تا در دیکتاتــوری کارکرد 
داشــته باشــند. سوسیالیســم ملــی در 
قالب یک کپســول.« اوهلــر البته صرف 
گمانه زنی و بر اساس شواهد اندک چنین 
نتیجه گیری هایی کرده است. اوهلر هر جا 
که همبستگی وجود داشته باشد، علیت را 

بررسی می کند.
اینکه رویکرد هیتلر تحت شعاع افیونی ها 
بوده یــا اینکه تصمیمات مهم جنگی وی 
از جمله کشــتار یهودیان تحت تاثیر مواد 
مخدر و به دور از هر گونه احساس تاسفی 
صورت می گرفته را صرفا باید یک فرض 
تلقی کرد. در این بین نباید فراموش کرد 
که بر اســاس همین ادعــا، افکار برتری 
نــژادی آریایی هــا و تنفــر از یهودیان از 
مدت ها پیــش از جنــگ و مصرف مواد 
مخدر در وی شــکل گرفته بود. اوهلر در 
همین حین، و بــر خلاف ارجاعات متعدد 
به هولوکاست، هیچ اشاره ای به ارتباط بین 
نسل کشی نازی ها و سو مصرف مشروبات 

الکلی نمی کند.
در میدان های نبــرد اوکراین، بلاروس و 
کشور های حوزه دریای بالتیک و همچنین 
در اردوگاه های عملیات راینهارد در بلزک، 
ســوبیبور و تربلینکا می توان آثار استفاده 
گســترده از مشــروبات الکلی را مشاهده 
کرد. در پایان در مورد این رمان باید گفت 
گرچه رمان اوهلر می کوشد تا نگاهی جدید 
از رایش سوم را به خواننده منتقل کند، اما 
خوانندگانی که بــه دنبال درکی عمیق از 
دوران نازی هستند باید آگاه باشند که این 
کتاب بیش از روشن سازی حاوی تحریف 

و اعوجاج است.

راز موفقیت نازی ها

مخدر حیرت انگیزی که ارتش هیتلر را پیروز کرد!

۱- هیوندای: لوله ی دردسر آفرین ��
تبلیغات واقعا کار سختی است و فشار زیادی را 
به افراد متخصــص در این زمینه وارد می کند. 
این افراد بایــد باهوش، نکته ســنج و خلاق 
باشــند و در کنــار تمام این مــوارد، باید چهار 
چوب های اخلاقی و قوانین جدید را هم در نظر 
داشته باشــند. مخصوصا اگر این متخصصین 
ســاکن اروپا باشند. ســال ۲۰۱۳ تبلیغی برای 
خودرو هیوندای توســان یا همان Ix۳۵ منتشر 
شد. این نســخه از توسان، از مدل های توسعه 
یافته هیبرید هیوندای بود که با پیل ســوختی 
هیــدروژن کار می کرد. ایده تبلیغــات به این 
صورت بود که مردی قصد خودکشی، از طریق 
گاز کربن مونو اکســید و لوله متصل به اگزوز 
خود را داشــت. ولی تلاش های او بی فایده بود 
چون خودروهــای هیدروژنی، مانند خودروهای 
برقی هستند و هیچ گاز کربن مونو اکسیدی از 
خود منتشر نمی کنند. این تبلیغ به شدت مورد 
انتقاد همه گان قرار گرفت و کار به جایی رسید 
که خود بخش تبلیغات هیوندای هم دست پاچه 
شده بود و نمی توانســت جواب قانع کننده ای 
برای منتقــدان بیاورد. واحد تبلیغات و بازاریابی 
هیوندای در اروپا در نامه ای کلیشــه ای، سعی 
کردند عذرخواهی کنند. متن نامه به صورت زیر 
بود: »ما عمیقا برای احساسات شما ارزش قائل 
هســتیم و عذرخواهی می کنیم. تمام تلاش ما 
این اســت که این تبلیغات به ســرعت از روی 

اینترنت حذف شود.«
۲- مرگ ۴ انسان و تعطیلی خط تولید تویوتا ��

سال ۲۰۰۹ زمان بسیار پر فشاری برای شرکت 
تویوتا بود. این خودروساز ژاپنی باید با مدیرعامل 
 Akio( جدید خود هماهنگ می شد. آکیو تویودا
Toyoda( در سال ۲۰۰۹ به سمت مدیرعاملی 

تویوتا منصوب شــد و در همــان ابتدای کار، 
روحیــه ی ژاپنی خود را نشــان داد. او در جمع 
خبرگزاری های بزرگ تویوتا مصاحبه ای انجام 
داد کــه هنوز هم در یاد مــردم دنیا جای دارد. 
این مصاحبه بعد از تصادفی انجام شــد که در 
آن چهار جوان کشته شــدند. یک نقص فنی، 
عامل این تصادف بود و باعث شــد که تویوتا، 
آگهی فراخوانی تعداد زیادی از خودروهای خود 
را بــه نمایندگی ها بدهد. او خــط تولید تویوتا 
در کالیفرنیــا را موقتا تعطیل کرد تا نقص های 

احتمالی این خط تولید را اصلاح کند.
۳- تبلیغ نژادپرستانه ی فولکس واگن ��

شــرکت آلمانی فولکس واگن در ســال های 
گذشته با رسوایی های زیادی روبه رو بوده است. 
بزرگترین آن ها پرونده ی معروف به دیزل گیت 
بود که فولکس واگن در آن پرونده با رای دادگاه 
گناه کار شناخته شــد. در این فاجعه، فولکس 
واگن متهم به دستکاری در تست های آلایندگی 
بیش از ۱۱ میلیون از خودرو، از سال های ۲۰۰۹ 
تا ۲۰۱۱ بود. این فاجعه نه تنها به برکناری مدیر 
ارشد اجرایی آن ها منجر شد، بلکه آسیب بسیار 
زیادی به نام برند آن ها وارد کرد. فولکس واگن 
هنوز به طور کامل از ایــن موضوع بهبود پیدا 
نکرده بود که یک تبلیغات ناخواسته، دوباره اسم 
آن ها را بر سر زبان ها آورد. در این تبلیغات مرد 
سیاه پوستی را مشاهده می کنیم که توسط چند 
دســت بزرگ کامپیوتری، به سمت یک کافی 
شــاپ هل داده می شــوند و در انتهای ویدیو، 
عبارت »Der Neue Golf« روی صفحه نشان 
داده می شود. این نوشته به معنی »گلف جدید« 
اســت اما همزمان معنای خوبی در زبان آلمانی 
ندارد. این تبلیغات باعث شد که فولکس واگن، 
نامه ای را منتشــر و از همه عذرخواهی کند. در 

این نامه آمده است که:ما از پیشینه شرکت خود 
در زمان رژیم نازی و سواســتفاده از افراد سیاه  
پوست، آگاهی کامل داریم. ما به هر رفتاری که 
شکل نژادپرستی یا توهین به هر دین و قومیتی 
داشته باشد، قاطعانه پاسخ خواهیم داد. شرکت 
ما عمیقا ناراحتی و خشم شما را درک و از شما 

عذرخواهی می کند.
۴- مرسدس بنز: نقل قول دالایی لاما ��

حکومت چین هرگونه پوشش خبری از دالایی 
لاما را به عنوان خطری برای تجزیه ی کشــور 
خود در نظــر می گیرد. تبت یکــی از مناطق 
چین اســت که همواره مناقشات فراوانی بر سر 
استقلال آن از حکومت چین وجود داشته است. 
همین موضوع، حساسیت چین را روی هرگونه 
نقل قول یا ملاقات با دالایی لاما افزایش داده 
است. حال فرض کنید که مرسدس بنز، خودرو 
بنز کلاس C کوپه خود را با نقل قولی از دالایی 
لاما معرفی کرده باشــد. این باعث می شود که 
تنش ها بین دو کشور به سطح جدیدی برسد. در 
این پوستر نقل قولی از دالایی لاما را مشاهده 
می کنیم که می گوید: »موقعیت ها را از تمامی 
جوانب بســنجید و بررسی کنید. این کار ذهن 

شما را باز تر خواهد کرد.«
۵- مرسدس بنز: تصویر چه گوارا ��

انگار مرسدس بنز مشکل عجیبی با کمونیست 
دارد و هر از گاهی خــود را با آن آزار می دهد. 
این شــرکت آلمانی در یکی از نمایشگاه های 
CES، تصویری از ســتاره معروف خود را روی 
کلاه چه گوارا گذاشــته بودند و متــن زیر را با 
حالتی انقلابی بیان کردند:»بعضی از مردم این 
را کمونیســت خطاب می کنید، اما اگر این یک 
 viva la« انقلاب اســت پس زنده باد انقلاب

».»revolucion

اتفاقات شرم آوری 
وسازان  که خودر

را مجبور به 
عذرخواهی کرد!

صنعت خودروسازی، با ارزش سالیانه ی 
جــزو  دلار،  میلیــارد   ۸۳ حــدودی 
پردرآمدترین و سودآورترین صنایع جهان 
است.حاصل تلاش های صنعتگران این 
حوزه، در فروش ســالیانه ی ۶۰ میلیون 
خودرو و ایجاد شــغل بــرای بیش از ۹ 
میلیون نفر نمایان می شود. فقط سالیانه 
در کشــور آمریکا، حدود ۴۰ تا ۵۰ مدل 
جدیــد از خودروها معرفی می شــوند. 
شــرکت های خودروســازی بزرگ، از 
واحدهای زیادی مثل واحد برنامه ریزی، 
بازاریابی، توســعه و تحقیق، پیش  بینی 
بازار، طراحی، آزمایش اولیه، تبلیغات و 
واحدهای بســیار زیاد دیگری تشکیل 
شده اند. تمامی این واحدها به هم مرتبط 
هستند و افراد زیادی در سطوح مختلف، 
مســئولیت اخذ تصمیم های هر واحد را 
بر عهده دارند. وابستگی  بسیار زیاد این 
قسمت ها به هم، گاهی می تواند شرایط 
سختی را به  وجود بیاورد. اشتباهاتی که 
در یکی از این بخش هــا رخ می دهد، 
می تواند به ســادگی در روند کلی یک 
شرکت، تاثیر آشکاری داشته باشد. این 
اشتباهات در بعضی از مواقع به سادگی 

قابل اصلاح هستند. 
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بازار مالی

نگاه روز

در 12 سال؛
افزایش ۴۰ برابری وام ازدواج

وام ازدواج به صورت رســمی از ســال ۱۳۸۸ وارد شبکه 
بانکی کشور و پرداخت این وام برای بانک ها واجب شد؛ 
بررســی سرگذشت رقم این تسهیلات از آن زمان تا رقم 
۱۲۰ میلیونی تصویب شــده برای سال آینده، از رشد ۴۰ 
برابری وام ازدواج حکایت دارد. وام ازدواج یکی از وام های 
پرتقاضا در سیستم بانکی کشور است که از سال ۱۳۸۸ در 
راستای حمایت از جوانان برای تأمین بخشی از نیازهای 
آنها در آســتانه تشکیل زندگی به طور رسمی وارد شبکه 
بانکی شد. اکنون با گذشت ۱۲ سال از ورود وام ازدواج به 
خانواده تسهیلات بانک ها، کمیسیون تلفیق بودجه ۱۴۰۱ 
برای ســال آینده تصویب کرده تــا بانک ها به هر یک 
زوجین که تاریخ عقد آنها از اول فروردین ماه سال ۱۳۹۷ 
تا ۱۴۰۱ باشــد، ۱۲۰ میلیون تومان وام ازدواج بدهند و 
مبلغ وام ازدواج برای زوج های زیر ۲۵ سال و زوجه های 
زیر ۲۳ سال را ۱۵۰ میلیون تومان تعیین کرده است. این 
در حالی اســت که دولت در لایحه بودجه سال آینده بند 
مربوط به وام ازدواج را حذف کرده و تصمیم گیری درباره 
چگونگی پرداخت تسهیلات تکلیفی از جمله وام ازدواج را 
به عهده هیئت وزیران گذاشته بود. در شرایطی تصویب 
وام ازدواج به مبلغ ۱۲۰ میلیون تومان برای ســال آینده 
صورت گرفته است که رقم این وام از سال ۱۳۸۸ تا پایان 
سال ۱۳۹۴ و حتی تا سه ماه ابتدایی سال ۱۳۹۵ با وجود 
نوســاناتی که در اقتصاد ایران رخ داده و حتی تورم تا ۴۵ 
درصد نیز رفته بود، تغییری نداشت و تا سه میلیون تومان 
باقی ماند. اما در بودجه ســال ۱۳۹۵ بود که با پیشــنهاد 
مجلس و البته مخالفت هایی که در ابتدا از ســوی دولت 
صورت گرفت، در نهایت مبلغ وام ازدواج به یکباره با رشد 
ســه برابری همراه شده و به ۱۰ میلیون تومان رسید. در 
ســال ۱۳۹۶ نیز، مبلغ وام ازدواج ۱۰ میلیون تومان باقی 
ماند تا در نهایت، رقم وام ازدواج در ســال ۱۳۹۷ به ۱۵ 
میلیون تومان رســید. در تداوم روند سالانه افزایش مبلغ 
وام ازدواج، با دو برابر شدن رقم تسهیلات قرض الحسنه 
ازدواج در ســال ۱۳۹۸، رقم این وام به ۳۰ میلیون تومان 
رسید و در ســال های ۱۳۹۹ و ۱۴۰۰ مبلغ وام ازدواج به 
ترتیب به ۵۰ و ۷۰ میلیون تومــان افزایش یافت. البته، 
به منظور کاهش ســن ازدواج جوانان، بانک مرکزی در 
سال جاری مکلف شد که تسهیلات قرض الحسنه ازدواج 
برای زوج های زیر ۲۵ سال و زوج های زیر ۲۳ سال واجد 
شرایط دریافت تسهیلات ازدواج را تا سقف ۱۰۰ میلیون 
تومان افزایش دهد. بنابراین، بررسی سرگذشت رقم وام 
ازدواج از ســال ۱۳۸۸ تا ۱۴۰۱ حاکی از آن است که این 
وام از ۳ میلیون به ۱۲۰ میلیون تومان رسیده و با رشد ۴۰ 

برابری مواجه شده است.

افتتاح حساب و اعتبارسنجی در 
بانک ها غیرحضوری می شود!

روابــط عمومی بانک مرکزی در یک پیام توییتری اعلام 
کرد: بزودی طرح شمولیت مالی )تأمین مالی خرد خانوارها 
در شــبکه بانکی( جهت تسهیل امور برای مردم، بصورت 
کامــلًا غیرحضــوری و الکترونیک در دســتور کار قرار 
می گیرد. روابط عمومی بانک مرکزی در توییتر نوشــت: 
با پیگیری های بانک مرکزی و هماهنگی های مختلف با 
دستگاههای اقتصادی، بزودی طرح شمولیت مالی )تأمین 
مالی خرد خانوارها در شــبکه بانکی( جهت تسهیل امور 
برای مــردم، بصورت کاملًا غیرحضوری و الکترونیک در 
دســتور کار قرار می گیرد: از افتتاح حساب و اعتبارسنجی 
تا دریافت وثایق بانکی )گواهی کســر از حقوق و سفته( و 
امضای الکترونیک. دسترسی به سفته و برات الکترونیک 

به صورت غیرحضوری در وزارت اقتصاد کلید خورد.

اطلاعیه جدید بانک ملی ایران درباره 
اطلاع رسانی تراکنش های بانکی

»بله« یک اپلیکیشن چند منظوره است که خدمات بانکی 
هم ارائه می دهد و قابلیت دریافت تمام تراکنش های مالی 
به صورت لحظه ای و از طریق بازو )بات( »اطلاع رسانی« 
این اپلیکیشــن برای کاربران فراهم است. اطلاع رسانی 
تراکنش های با مبلغ کم تر از ۳۰ هزار تومان حساب های 
بانک ملی ایران به زودی فقط از طریق اپلکیشن »بله« 
و »نشان بانک« انجام خواهد شد. دریافت رسید آنلاین 
تراکنش ها در »بله« و »نشــان بانــک« همراه با مزیت 
حســابداری و مدیریــت مالی برای مشــتریان گرانقدر 
همــراه خواهد بود تا از این طریــق، مدیریت هزینه ها و 
درآمدهایشان را نیز در دست بگیرند.  »بله« یک اپلیکیشن 
چند منظوره است که علاوه بر خدماتی چون گفت و گوی 
متنی و عضویت در کانال ها و گروه های اطلاع رســانی، 
خدمات بانکی نیز ارائه می دهــد و قابلیت دریافت تمام 
تراکنش های مالی به صــورت لحظه ای و از طریق بازو 
)بات( »اطلاع رسانی« این اپلیکیشن برای کاربران فراهم 
است. این بازو نه تنها جزئیات همه تراکنش ها را به کاربر 
نشان می دهد، بلکه امکان تعیین بازه زمانی برای محدود 
کردن دوره مشخص مشاهده تراکنش ها، مجموع مبالغ 
واریزی و برداشــتی به حســاب و نیز امکان فیلتر کردن 

تراکنش های واریز و برداشت را نیز ایجاد کرده است.

یادداشت

سخنگوی کمیسیون اقتصادی مجلس:
بانک ها پول ندارند تا وام بدون 

ضامن بدهند 

 غلامرضا مرحبا ســخنگوی کمیسیون اقتصادی 
مجلس، با اشاره به برنامه دولت جهت پرداخت وام 
بدون ضامن خرد به متقاضیان، توضیح داد: بحث 
وام های بدون ضامن به هیچ عنوان به این شکلی 
که گفته شده نیســت، مگر بانک منابع نامحدود 
دارد که هرکسی دلش خواست برود و بانک وام را 
در اختیارش قرار دهد؟ اصلًا چنین چیزی امکان 
پذیر نیســت. وی افزود: واقعاً نمی دانم چرا دولت 
چنیــن تصمیمی گرفت و اعلامــش کرد، اصلًا 
تصمیم درستی نیست. مجلس هم نمی تواند ورود 
کند و به بانک ها بگوید هرکسی ۵۰ میلیون تومان 
وام خواســت بی برو برگرد پرداخت کنید، چنین 
طرحی به منابع بسیار گسترده ای نیاز دارد که در 

حال حاضر بانک ها این منابع را در اختیار ندارند.
بانک این حجم از منابع را چطور تأمین کند؟ ��

نماینده مردم آســتارا در مجلس تاکید کرد: آقای 
حســینی معاون بانک و بیمه وزیر اقتصاد هم روز 
گذشــته توضیح دادند که منظور دولت این نبوده 
که هرکســی دلش خواســت وام بگیرد می تواند 
اقدام کند، چنین چیزی ممکن نیست. این نماینده 
مجلس یادآور شــد: همین حالا بانک ها به دلیل 
کمبود منابــع اقدام به اضافه برداشــت از بانک 
مرکزی می کنند تا امورات جاری خود را بگذرانند. 
در واقــع بانک هــا با ایــن کار ۳۴ درصد جریمه 
پرداخــت کرده و یا اینکه از بازار بین بانکی با نرخ 
بهره ۲۵ درصــدی اقدام به خرید پول می کنند تا 
بتوانند هزینه های جــاری خود را تأمین کنند، در 
چنین شــرایطی که نمی توان انتظار داشت بانک 
بدون حساب و کتاب تسهیلات بدهد. وی افزود: 
بانک نمی تواند از هر منابعی دست به پرداخت وام 
کنــد، چرا که فقط منابعی که به آن ســود تعلق 
می گیــرد می تواند محلی برای ارائه تســهیلات 
باشــد. برای مثال از محل حســاب جاری مردم 
که نمی توان اقدام به وام دادن کرد! بانک تنها از 
محل سپرده هایی که به آنها سودی تعلق می گیرد 
می تواند به متقاضیانی که حائز شرایط هستند وام 
پرداخت کند. مرحبا بیان کرد: همین حالا بانک ها 
در ماه های پایانی ســال با کســری منابع مواجه 
هستند، خیلی از شعبه ها نیز ترازنامه های درستی 
ندارند و اصطلاحاً حسابشان تراز نیست و کمبود 
منابع دارند. وی گفت: همین تصمیمات است که 
باعث می شود بانک ها خلق پول می کنند و به تورم 

دامن زده می شود!
پس تکلیف تورم چه می شود؟ ��

ســخنگوی کمیســیون اقتصادی مجلس گفت: 
دولت محترم از یک طرف وعده داد سیاست های 
ضدتورمی را در دســتور کار قرار دهد و از طرفی 
هم به بانک ها می گوید بایــد وام بدهید. این در 
حالیســت که نه نرخ بهره و نه اندوخته قانونی و 
جریمه ها را تغییر می دهد، خب با چنین شرایطی 
بانک ها از کجا بیاورند و به مردم وام بدهند؟ وی 
ادامه داد: همه مردم نیازمند هستند و حتماً به این 
۵۰ میلیون تومان احتیاج پیدا می کنند، هیچ بانکی 
در هیچ کشــوری این امکان را ندارد که به همه 
مراجعان تسهیلات پرداخت کند. باید توجه داشت 
که اجرای این طرح به لحاظ فنی غیرممکن است.

همین تصمیمات تورم را ۵۰ درصدی کرد! ��
مرحبــا ضمن اشــاره بــه وضعیــت بانک ها در 
روزهای پایانی ســال، عنوان کرد: نباید فراموش 
کرد که معمولًا و طبق روال همه ســاله، مردم در 
هفته های پایانی سال پول خود را از بانک بیرون 
می کشــند و اقدام به خرید لوازم منزل و یا خودرو 
و... می کنند. کارخانجات و شــرکت ها نیز جهت 
پرداخت مطالبات و یا نوســازی ماشین آلات و... 
اقدام به برداشــت منابع از حساب کرده و دست 
بانک ها بیش از پیش خالی می شــود. این نماینده 
مجلس افزود: البته بانک با بانک فرق می کند اما 
در چنین شرایطی ما نمی توانیم بانک را مجبور به 
ارائه تســهیلات از محل منابعی که وجود خارجی 

ندارند بکنیم. 

بســیاری از متخصصان اقتصادی اعتقاد 
دارند بحران بازار ســرمایه در ســال ۹۹ 
ناشــی از سیاســت های غلطی بود که به 
بهانه حمایت از بازار پول صورت گرفت و 
در این بین نمی توان نقش فرهاد دژپسند 
را که وزیر اقتصــاد وقت دولت دوازدهم 
بــود را نادیده گرفت. اغلب کارشناســان 
معتقدنــد مســبب نابســامانی های بازار 
ســرمایه در سال ۹۹، سیاست های غلطی 
بود که تیــم اقتصادی با محوریت وزارت 
اقتصاد وقــت و به منظــور هماهنگی و 
ســاماندهی بازار پول شکل گرفت. اما با 
این وجود وزیر اقتصاد پیشین به عملکرد 

خود در بورس افتخار می کند.
بازار سرمایه  دژپســند: »به عملکردم در 

افتخار می کنم«
فرهاد دژپســند وزیر اقتصاد دولت  اخیراً 
اظهــارات  مصاحبــه ای  در  دوازدهــم 
عجیبــی پیرامون عملکرد مجموعه تحت 
رهبری اش در حــوزه بورس مطرح کرده 
کــه واکنش بســیاری از کارشناســان و 
فعالان بازار سرمایه را در پی داشته است.

از جمله ایــن اظهارنظــرات می توان به 
بخشــی از این گفت وگو اشــاره کرد که 
دژپســند در آن عملکرد سال ۹۹ خود را 
که عمدتاً مربوط به حوزه بورس اســت، 
قابل دفــاع و حتی افتخارآمیز دانســت. 
را  واکنش ها  بیشــترین  اظهارنظر  همین 
اجتماعی منجر شــده و  در شــبکه های 
کارشناسان بسیاری هم این رفتار دژپسند 
را مصداقی از فرار رو به جلوی آقای وزیر 

تلقی کردند.
فردین آقابزرگی، کارشناس بازار سرمایه، 
دژپســند،  اخیر  تشــریح صحبت های  با 

وزیر اقتصاد دولت ســابق در گفت وگو با 
اقتصادآنلاین گفت: صحبت های دژپسند، 
وزیر اقتصاد سابق درست مثل دانشجویی 
است که شخصاً از عملکرد خودش تمجید 
می کند. در حالی کــه کارنامه فعالیت وی 
باید توسط متخصصان مورد ارزیابی قرار 

بگیرد.
وی بیان کــرد: بازار پول مدیــون بازار 
سرمایه است. این وابســتگی به ویژه در 
سال ۹۹ همزمان با افزایش نرخ بهره بین 
بانکی، انتشار بی حد و حصر اوراق بدهی 
و معمول جلوه دادن اســتقراض دولت به 
جای چاپ پول اتفاق افتاد. استقراضی که 
به بهانه مقایسه ساختار اقتصادی و بدهی 
دولت با سایر کشــورهای پیشرفته انجام 
شــد. در حالی که هیچ جای مقایسه ای از 
وجود  هم  اقتصــادی  ظرفیت های  لحاظ 
اصلی ترین  از  یکــی  بنابراین،  نداشــت. 
بازار ســرمایه در ســال  عاملان بحران 
۹۹ که حتی تــا امروز هــم ادامه یافته، 

سیاست های غلط اتخاذ شده است.
حذف یا اصلاح؛ سؤال اینجاست ...

وی افزود: در چنین شرایطی، با بیانیه های 

بی شماری که از سوی وزیر اقتصاد وقت 
صادر شــد، رئیس ســازمان بورس مرتباً 
تغییــر می کــرد. به عبارتــی از اقتدار در 
شورای عالی بورس به صورت یک سویه 
اســتفاده کردند و روسای سازمان بورسی 
را که نســبت به این ســازوکار اشتباه و 
عاقبت آن شــناخت کامل داشتند، برکنار 

کردند.
این کارشناس بازار ســرمایه اظهار کرد: 
بنابرایــن تغییرهــای مکــرر در جایگاه 
اوراق  انتشــار  بورس،  ســازمان  ریاست 
و افزایــش بهره بانکی بــه نوعی موجب 
بی ثباتی بازار ســرمایه شــد. برای مثال، 
افزایــش بهــره بانکــی رونــدی کاملًا 
معکوس با روند جذب ســرمایه گذاران به 
بازار ســرمایه داشت، به گونه ای که روند 
آن دقیقاً درمقابــل کاهش نرخ بهره قرار 

گرفت.
و  برنامــه  نداشــتن  کــرد:  بیــان  وی 
عواملی  دیگر  از  اقتضایــی  تصمیم گیری 
است که بحران بورس در سال ۹۹ را شدت 
داد. نداشــتن برنامه شفاف و عملیاتی به 
بحران بــورس ۹۹ دامن زد. به طوری که 

تغییر مــداوم در روابط معاملاتی، ترکیب 
دارایــی صندوق های ســرمایه گذاری در 
سهام و لوریج ارزش تضمین شرکت های 
کارگــزاری برای اعطای اعتبار در ســال 
۹۹ نشــان از بی برنامگــی و بی اطلاعی 

مسئولین اقتصادی وقت بوده است.
»همتی رونوشت نامه اش به رهبری را به 

من که وزیر بودم، نداد«
دژپســند، طی ادعایــی دیگر بی اطلاعی 
خود از نامه عبدالناصر همتی، رئیس سابق 
بانک مرکزی به رئیس جمهور را خبر داد، 
آقابزرگی در این باره معتقد است، تمامی 
نامه های ارسال شده به ریاست جمهوری 
جهت بررسی و اعلام نظر به وزیر اقتصاد 
ارجاع داده شــد و چنیــن ادعایی کذب 
اســت. علاوه بر این، چگونه می شود در 
یک اتاق اقتصاد فکری با محوریت وزیر 
اقتصــاد که رئیس شــورای عالی بورس 

است از چنین موضوعی بی اطلاع باشد.
این کارشناس بازار ســرمایه افزود: اتفاقاً 
چنین نامه ای باید توســط شــخص وزیر 
اقتصاد نوشــته می شــد و نه رئیس کل 
بانک مرکزی. اما دژپسند نه تنها نامه ای 
ننوشت،  از چنین بحرانی  برای جلوگیری 
در مقابل مرتباً افراد را به ســرمایه گذاری 
در بازار ســرمایه تشویق می کرد و معتقد 
بود جای هیچ نگرانی وجود ندارد و بورس 

مکان رشد است.
آقابزرگــی در پایان خاطرنشــان کرد: در 
حالی کــه بازار ثانویــه ای که رو به حباب 
حرکت می کند، نمی تواند نقش موثری در 
بهبود وضعیت تولید و صنعت داشته باشد. 
چنین صحبت هایی نشان می دهد که وی 
واقف به وظایف خود به عنوان سکان دار 
اقتصاد کشــور و همچنین مسئولیت های 
خــود در شــورای عالی بــورس نبوده و 

نیست.

حباب بورس ابتکار دژپسند بود؟
بر اساس تفاهمنامه میان وزارت صمت، بانک مرکزی و سازمان بورس صورت خواهد گرفت

رمز ریال جایگزین اسکناس می شود
رئیس کل بانک مرکزی خبر داد

رئیس کل بانــک مرکزی ضمن اعلام اینکــه رمز ریال ملی 
جایگزین اســکناس و از اوایل ســال آینده راه اندازی می شود، 
گفت: در راستای اتصال دستگاه های کارتخوان به پرونده مالیاتی 
تاکنون ۸۰ درصد کارتخوان ها تعیین تکلیف شدند و ۲۰ درصد 
مابقی نیز قطعا تا پایان ســال ســاماندهی شده و دارای پرونده 
مالیاتی خواهند شــد. علی صالح آبادی در یک برنامه تلویزیونی 
اظهار کرد: بازار ارز از ابتدای ســال وضعیت خوبی داشته و در 
بخش حواله  و اسکناس ارز عرضه های خوبی انجام شده است. 
امســال ۴۸.۶ میلیارد دلار تامین ارز انجام دادیم که نسبت به 
سال گذشته که ۳۷ میلیارد دلار بوده ۳۱ درصد رشد داشته ایم.

عرضه ارز در بازار متشکل ارزی ۴ برابر شد  ��
وی با بیان اینکه عرضه ارز در بازار متشــکل ارزی نیز امسال 
نسبت به سال گذشته حدود چهار برابر افزایش پیدا کرده است، 
گفت: با توجه به عرضه های انجام شده طبیعی بود که بازار ارز 
نوسانات چندانی نداشته باشــد و شرایط متعادل باشد. مشکلی 
در تامین ارز نداریم و چشــم انداز بازارهای جهانی و قیمت نفت 
وضعیت بسیار خوبی اســت که موجب افزایش عرضه ارز شده 
است.رئیس کل بانک مرکزی افزود: از ابتدای سال ۲۵ میلیارد 
دلار ارز در سامانه نیما عرضه شده و با توجه به اینکه عرضه در 
کل سال گذشته ۱۷.۶ میلیارد دلار بوده، نشان دهنده ۴۳ درصد 
رشد است. روند تورم نزولی بوده و انتظارات تورمی کاهش یافته 
اســت. تورم ماهانه مهر ۳.۱ درصد، آبــان ۲.۴ درصد، اذر ۱.۸ 

درصد و دی ماه ۱.۳ درصد بوده است.
مشکلی در تامین ارز ترجیحی نداریم ��

وی تأکید کرد که هیچ مشــکلی از نظر عرضه ارز نداریم اما ارز 
ترجیحی در چارچوب مصوبات تامین می شود و برای تامین ارز 
ترجیحی تا پایان امســال هم مشکلی نداریم. صالح آبادی ادامه 
داد: برای اصلاح نظام بانکی ســه رابطه باید شــفاف و درست 
باشد. در این زمینه، رابطه دولت و بانک مرکزی باید منظم باشد 

و دولت از بانک مرکزی اســتقراض نکند که منوط به نداشتن 
کســری در بودجه دولت است. استقراض از بانک مرکزی خط 
قرمز دولت سیزدهم است که نمایندگان مجلس هم باید توجه 
کنند.رئیــس کل بانک مرکزی از مجلس درخواســت کرد که 
اعداد تسهیلات تکلیفی را واقعی درنظر بگیرد تا اضافه برداشت 
و نارضایتی مردم را شــاهد نباشیم. او گفت: تسهیلات تکلیفی 
متناسب با منابع بانکی باید دیده شود. همچنین منابع صندوق 
ملی مسکن مشخص است. رابطه دیگری که باید اصلاح شود 
ارتباط بانک مرکزی و بانک هاست که ناترازی بانک ها تبدیل به 
اضافه برداشت از بانک مرکزی نشود. رابطه سوم ارتباط بانک ها 
با مشــتریان اعم از سپرده گذاران و گیرندگان تسهیلات است. 
وی افزود: هدایت ســرمایه ها به سمت بخش واقعی اقتصاد که 
از دغدغه های اخیر رهبر معظم انقلاب هم بود بسیار مهم است 
و برای این مهم بانک ها و بانک مرکزی باید بر مصرف صحیح 
تســهیلات نظارت کنند که اتصال سامانه های بانکی و مالیاتی 
نیز در هدایت اعتبارات بســیار موثر اســت. صالح آبادی با بیان 
اینکه نظارت بر مصرف تسهیلات بدون سیستم و سامانه های 
هوشمند عملی نیست، گفت: تامین مالی زنجیره ای تولید هم بر 
نظارت مصرف صحیح تســهیلات موثر است که درحال حاضر 
اجرایی شده است. شفافیت و رصد وجوه اهمیت زیادی دارد که 

باید عملیاتی شود.
اسامی ابربدهکاران بانکی در کدال منتشر می شود ��

رئیس کل بانک مرکزی درباره انتشــار اسامی بدهکاران کلان 
بانکی نیز اظهار کرد: صورت مالی بانک های بورسی و بانک های 
دولتی در کدال منتشر می شــود و بدهکاران کلان بانک ها در 

همین صورت های مالی به صورت شفاف قابل مشاهده است.
۸۰ درصد کارتخوان ها تعیین تکلیف شدند  ��

وی ادامه داد: با فرض تداوم شــرایط موجود )تداوم تحریم( و با 
وضعیت صادرات و روند تورم سال کنونی ان شاءالله سال آینده 

سال بهتری خواهد بود. تعیین تکلیف کارت خوان های بانکی به 
شفافیت فعالیت های اقتصادی کمک قابل توجهی خواهد کرد 
که در ۳ ماه اخیر با ارتباط بســیار خــوب بین بانک مرکزی و 
سازمان مالیات ۸۰ درصد کارت خوان ها ساماندهی شده است و 
۲۰ درصد مابقی نیز قطعا تا پایان سال ساماندهی شده و دارای 

پرونده مالیاتی خواهند شد.
رمز ریال از سال آینده منتشر می شود ��

صالح آبادی از راه اندازی رمز ریال ملی از اوایل ســال آینده خبر 
داد و گفت: این رمز ریال توســط بانک مرکزی منتشر می شود. 
اینگونــه افراد اســکناس ریال خود را تحویــل بانک مرکزی 
می دهنــد و رمز ریال تحویل می گیرند. لازم به ذکر اســت که 
این رمز ریال قابل اســتفاده برای سرمایه گذاری نیست و صرفا 
جایگزین اسکناس خواهد شد.  رئیس کل بانک مرکزی تاکید 
کــرد که پرداخت وام ۱۰۰ میلیون تومانی بدون ضامن یک وام 
جدید نیست و در مورد تسهیلات خرد باید اطلاع رسانی دقیق 
تری صورت می گرفت چرا که آسان کردن دسترسی مردم برای 
اخذ وام به معنی یک ســرفصل جدید نیســت. درحال حاضر، 
سامانه اعتبارســنجی در سیســتم بانکی وجود دارد اما نیاز به 
تکمیل و ارتقاء دارد. وی خاطرنشان کرد که در بحث خلق پول، 
بانک هایی که حد رشد ترازنامه را رعایت نکنند مشمول افزایش 

سپرده قانونی می شوند. 

هانا پاکمند
روزنامه نگار

بی توجهی بازار فیزیکی بورس کالا به مذاکرات وین
سیگنال های افزایشی قدرتمندتر از کاهشی ها شد

حفظ رونــق در بازار فیزیکی بــورس کالای ایران علی رغم 
ســیگنال های کاهشــی نرخ ارز به روند نوســان قیمت در 
بازارهــای جهانی بازمی گــردد. همچنان رینــگ صنعتی و 
پتروشیمیایی بورس کالای ایران در معاملات فیزیکی پررونق 
اســت. پیش بینی قیمت عرضه محصولات در هفته های بعد 
مهم ترین ســیگنال جهت دهنده به رفتار معامله گران در این 
بازار اســت؛  این پیش بینی نرخ نیز براســاس سیگنال های 
بنیادی تعیین کننده نرخ یعنی نرخ ارز، نوســان قیمت جهانی 
یــک محصول و البته تورم تولیدکننــده در بازار داخل انجام 

می شود. ظرف هفته های اخیر گمانه زنی های مثبتی از احتمال 
به نتیجه رسیدن مذاکرات وین منتشر شد که این گمانه زنی ها، 
به تعدیل نــرخ ارز در بازار داخل منجر شــد. اگرچه همواره 
عقبگرد نرخ ارز آزاد در بازار داخل، جهت دهنده به رفتار فعالان 
بــازار فیزیکی بورس کالای ایران بــوده و عموما تعدیل نرخ 
ارز به کاهش حجم خریدها منجر می شود  اما این مرتبه این 
افت نرخ به کاهش محسوسی در خرید از بازار فیزیکی بورس 
کالای ایران منجر نشد. بررسی روند معاملات در بازار فیزیکی 
بورس کالای ایران حتی از افزایش حجم معاملات در برخی 

گروه های کالایی از جمله فولاد، محصولات شیمیایی و برخی 
محصولات گروه پلیمری حکایت دارد. بخشی از حفظ رونق 
در بازار فیزیکی بورس کالای ایران علی رغم ســیگنال های 
کاهشــی نرخ ارز به روند نوســان قیمت در بازارهای جهانی 
بازمی گردد. قیمت فلزات پایه، فولاد و بسیاری از محصولات 
گروه پلیمری و شیمیایی در بازارهای جهانی وارد مسیر رشد 
نرخ شده است که این موضوع سیگنالی خلاف جهت تعدیل 
نرخ ارز در بازار داخل است و اجازه تعدیل قیمت پایه با وجود 

افت نرخ ارز را برای عرضه در هفته های آینده نمی دهد.

سهند اینانلو
روزنامه نگار
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انرژی

خبرخوان

طرح بنزین برای همه در کیش 
چه زمانی اجرا می شود؟

طرح ملی ســهمیه بنــدی بنزین با کــد ملی در 
جزیره کیش قرار اســت چه زمانی اجرایی شود؟ 
این طرح ملی قرار اســت با هدف ارائه سهمیه به 
همــه مردم ایران که دارای کد ملی هســتند اجرا 
شود و به شــکلی عدالت در اســتفاده از سهمیه 
بنزین در سطح ملی و برای همه مردم یک نواخت 
باشــد. ابتدا قرار بود این طرح به عنوان پایلوت در 
دو جزیره کیش و قشــم با هدف رفع مشــکلات 
احتمالــی اجرا شــود اما بعد از خبری شــدن این 
مسئله، نام قشــم از اجرای این طرح خارج شد و 
کیش به عنوان تنها مکان اجرای این طرح معرفی 
شــد که طبق شنیده ها قرار است بزودی در کیش 
اجتماعی  فرهنگی  معاونت  اجرایی شود.سرپرست 
ســازمان منطقه آزاد کیش هفته گذشــته از آغاز 
اجــرای طرح بنزین برای همــه در ۱۰ روز آینده 
خبر داد. حسین شمســیان راد در برنامه بازتاب با 
اعلام اینکه هم اینک بنزین یارانه ای در کارت های 
ســوخت ماهانه دارندگان اتوموبیل اختصاص داده 
می شود، اظهار داشت: حدود ۵۴ درصد مردم هیچ 
نوع کارت ســوختی ندارند و عملًا بخش زیادی از 
آنان از یارانه اختصاص یافتــه به بنزین بی بهره 
هستند. وی افزود: عده ای از مردم با مطرح شدن 
طرح بنزین برای همه در دولت ســیزدهم نگران 
بودنــد که نرخ بنزین افزایش خواهد یافت که این 
موضوع نه امسال و نه در بودجه سال آینده وجود 
ندارد. سرپرست معاونت فرهنگی اجتماعی سازمان 
منطقه آزاد کیش با بیان اینکه براساس طرح بنزین 
برای همه ۲۰ لیتر بنزین به هر کد ملی تعلق خواهد 
گرفت گفت: خودروهای عمومی، تاکسی ها، اسنپ 
و خودروهایــی که خدمات عمومی می دهند و هم 
چنین ناوگان گازوئیل ســوز از این طرح مستثنی 
شده اند. به گفته وی علت ابهام و توقف این طرح 
در کیش این بود که اصرار داریم در این دولت کار 
بدون روند کارشناســی و خلق الساعه انجام نشود 
نباشد تا مردم دچار مشکل نشوند. شمسیان راد با 
اعلام اینکه بارها زیرساخت های اجرای این طرح 
بررســی شده و زیرساخت ها در جایگاه های جزیره 
کیش برای اجرا در حال آزمایش اســت، ادامه داد: 
برای اجرای مقدماتی این طرح ۱۰۴ نفر مشارکت 

تا عیوب مختلف آن برطرف شود.

در سومین روز نمایشگاه نفت اهواز، 
مناطق نفتخیز جنوب ۷ قرارداد با 

سازندگان داخلی منعقد کرد

در سومین روز نمایشــگاه تخصصی صنعت نفت 
اهواز ۷ قرارداد ســاخت قطعات، تجهیزات و مواد 
مصرفی مورد نیاز شــرکت ملــی مناطق نفتخیز 
جنوب با سازندگان داخلی امضا شد. روز ۱۹ بهمن 
ماه در سومین روز نمایشگاه تخصصی صنعت نفت 
اهواز شرکت ملی مناطق نفتخیز جنوب ۷ قرارداد 
ســاخت قطعات، تجهیزات و مــواد مصرفی مورد 
نیاز این شــرکت را با سازندگان داخلی امضا کرد. 
این قراردادها شامل ســاخت قطعات یدکی انواع 
توربین، قطعات یدکی انواع کمپرسور، روغن، ضد 
خوردگی گل حفاری و پایلوت است که در فرآیند 
اســتخراج و بهره برداری نفت کاربرد دارند. این ۷ 
قرارداد بــه ارزش بیش از ۹۳۰ میلیارد ریال امروز 
به امضای یوسف مزرعه فرد مدیر تدارکات و امور 
کالای شرکت ملی مناطق نفتخیز جنوب و مدیران 
شــرکت های توربین ماشین خاورمیانه، موادکاران 
جاهد نوآور، مهندســی و توسعه تجهیزات پایوران 
پارســیان، اکباتــان پتروکار، مهرتاش ســپاهان، 
اصفهان کوپلیمر و پیشه وران کیان اکسین رسید. 

عراق از قطر گاز می خرد

وزیر بــرق عراق و وزیر انرژی قطر درباره امکان 
تأمیــن گاز مورد نیاز بغداد بر ای رفع کمبود برق 
در این کشور گفت و گو کردند. خبرگزاری عراق 
گزارش کرد عادل کریم، وزیر برق عراق در سفر 
به دوحه با ســعد الکعبی، وزیر انرژی قطر درباره 
مسائل لجســتیکی مربوط به انتقال گاز از بنادر 
قطر به عراق گفت و گو کردند. عراق که دومین 
تولیدکننده بزرگ عضو اوپک پس از عربســتان 
ســعودی اســت، برای بیش از ۹۰ درصد درآمد 
بودجه به فروش نفت وابسته است و برای کاهش 
وابســتگی به واردات گاز عراق از ســوی آمریکا 
تحت فشــار قرار دارد. با وجود این که آمریکا از 
سال ۲۰۱۸ صادرات انرژی ایران را هدف تحریم 
قرار داد اما با صدور معافیت هایی، به عراق اجازه 
داد به واردات از ایران ادامه دهد اما هشــدار داد 
اگر عــراق در یافتن منابع دیگر ســوخت و برق 
پیشرفتی نداشــته باشد، این معافیت ها را خاتمه 

خواهد داد. 

گزارش

تبانی برای توزیع قیر رایگان

نایب رییس کمیسیون عمران مجلس از بروز 
فســاد و رانت گسترده در مســیر توزیع قیر 
رایگان و لزوم برخورد دســتگاه های امنیتی و 
قضایــی با آن خبر داد؛ به گفته او مشــخص 
شــده برخی مدیــران دولتی بــا پیمانکاران 
تولیــد قیر تبانی و بــرای دریافت قیر رایگان 

سندسازی کرده اند.
کمــال علیپور اعلام کرد: طبق گزارش برخی 
دستگاه های امنیتی، توزیع قیر رایگان، مفسده 
آور بوده و رانت و فساد در این حوزه مشاهده 

شده است.
علیپــور تاکیدکرد: بــا بررســی اطلاعات و 
پرونده ها، مشــخص شده  برخی  مســتندات 
برخی مدیران دولتی بــا پیمانکاران تولید قیر 
تبانی و برای دریافت قیر رایگان سندســازی 
کرده انــد. این امر باعث نیمه کاره رها شــدن 
طرح هــای عمرانــی، تحمیــل هزینه هــای 
گــزاف به دولت و در نتیجه تضییع گســترده 
منابع عمومی کشور شــده است.نایب رئیس 
می بایست  گفت:  مجلس  عمران  کمیســیون 
با عاملان این فســاد برخورد شود. مجلس بر 
این باور است که دستگاه قضایی باید عاملان 
فســاد در توزیــع قیر رایگان را شناســایی و 
معرفی کند.علیپور تاکید کرد: باید از مشتقات 
نفتــی بهترین بهره بــرداری در جهت تحقق 
رشــد اقتصادی و تکمیل زیرساخت ها صورت 
پذیرد. قیر یکی از این مشتقات است و باید به 
تکمیل زیرســاخت های کشور اختصاص یابد.

نایب رئیس کمیسیون عمران مجلس با بیان 
اینکــه دلیلی ندارد بعد از ۴۲ ســال، راه های 
روستایی و شریانی روستاها و شهرهای کشور 
با وضعیت خوبی مواجه نباشند، افزود: بنابراین 
باید قیر مورد نیاز مناطق هدف تأمین شود.او 
با اشاره به سابقه موضوع اعلام کرد: در سال 
۹۲ به دلیل کمبود اعتبارات ناشــی از کسری 
بودجه دولــت، طرح های عمرانــی نیمه کاره 
ماند، در نتیجه تصمیم گرفته شــد برای اتمام 
طرح ها به پیمان کاران حواله قیر رایگان داده 
شــود. در آن ســال فقط نیم میلیون تن قیر 
رایگان توزیع شــد اما این اقدام از ســال ۹۴ 
شــکل جدی تری به خود گرفت و از آن پس 
سال به ســال به میزان قیری رایگان توزیعی 

اضافه شد.
تصمیم مجلس برای سال آینده چیست؟ ��

نماینــده مردم حــوزه انتخابیه قائم شــهر و 
سوادکوه از ادامه توزیع قیر رایگان طبق بودجه 
۱۴۰۱ خبر داد و تاکیدکرد: طبق بودجه ســال 
آینده ۲ میلیون تن قیر رایگان برای توزیع در 
نظر گرفته شده، البته برای کاهش مفسده ها، 
ارقــام مربوط به قیر توزیعی بــه ریال تبدیل 
و مبلغ آن به حســاب دســتگاه های اجرایی 
برخوردار واریز می شــود.او گفت: طبق بودجه 
سال آینده »وکیوم باتوم« به کارخانه ها برای 
تبدیــل به قیر داده خواهد شــد. این گزارش 
حاکی اســت: طبق آیین نامه اجرایی بند )ز( 
تبصــره )۱( قانون بودجه امســال، تهاتر ۳۴ 
درصد از مواد اولیه قیــر )وکیوم باتوم( برای 
پوشــش هزینه هــای تبدیل مــواد اولیه قیر 
)وکیوم باتوم( به قیر شــامل ســود منصفانه 
تولیدکننده، ضایعات، مالیات و عوارض ارزش 

افزوده مجاز اعلام شده بود.

مدیر موسسه مطالعات انرژی ضمن تبیین 
برخی شیوه های بازارســازی نفت گفت: 
تحریم های امروز ناشی از عدم بازارسازی 
در گذشــته بوده و تحریم اگــر در آینده 
تشدید شود ناشــی از عدم بازارسازی در 
امروز اســت. محمد صادق جوکار، مدیر 
مؤسســه مطالعات انرژی گفت: موضوع 
بازار سازی برای نفت خام در دنیا، چه برای 
کشورهایی مثل ما که شرایط خاصی دارند 
و چه تمام کشــورها، از دو جهت اهمیت 
دارد؛ یک دلیل این است که بازار اصطلاحاً 
در حال Over supply شدن است؛ یعنی 
متناسب با شــرایط گذار انرژی عرضه از 
تقاضا پیشی می گیرد و تا سال های آینده 
پیش بینی می شــود که به پیــک تقاضا 
خواهیم رسید. نتیجه این بحث این است 
که موضوع امنیت انرژی به سمت تأمین 
منافــع مصرف کننده پیش مــی رود. وی 
افزود: دلیل دوم هم این است که افزایش 
تقاضا عموماً از ســمت کشورهایی است 
که یا نوظهور آسیایی هستند و یا آسیایی 
غیر OECD و مدل تقاضای نفتی شــان 
مثل مدل کشــورهایی نیست که تاکنون 
نفت می فروختیم. در واقع کشورهایی که 
تاکنون ســطح اقتصادی بالایی نداشتند، 
ســهم واردات نفــت در تعاملات خارجی 
شأن بالاست و عمدتاً توان اقتصادی شأن 
پایین تر اســت و از همین رو واردات نفت 
را بــه باقی مؤلفه های تجاری شــان گره 
می زنند. جوکار با بیان اینکه ۶ شیوه بازار 
سازی نفت وجود دارد، افزود: این موضوع 
برای تمام کشورها مثل عربستان و امارات 
هم مطرح اســت اما با توجه به اینکه ما 
در سال های گذشــته با عوامل مختلفی 
از جمله تشــدید و یا تعلیــق تحریم ها و 
عوامــل ژئوپلتیکی متعددی درگیر بودیم، 

شــیوه های بازار ســازی نفت برای ما از 
اهمیت بالاتــری برخوردار اســت. مدیر 
مؤسســه مطالعات انرژی تصریح کرد: در 
واقع بازار سازی به معنی پیگیری رویه ها 
و برنامه هایی برای تثبیت تعاملات تجارت 
نفتی است؛ به گونه ای که امکان حذف آن 
را دشوار سازد و حتی اگر تحریم ها اعمال 
شود، به دغدغه کشور ثالث تبدیل می شود. 
در بازار سازی به این سؤال پاسخ می دهیم 
که چرا مثلًا کشــوری مثل هند باید بیاید 
و از ما نفت بخرد. جوکار افزود: بر خلاف 
کشــور ما که دولت های گذشــته به این 
مطالب توجه نمی کردنــد، ضرورت آن را 
برخی کشورهای عربی و عرضه کنندگان 
بزرگ از جمله روســیه زودتر احســاس و 
اقدام کردنــد. در واقع من معتقدم تحریم 
عامل نیســت، تحریم های امروز ناشی از 
عدم بازار سازی در گذشته بوده، و تحریم 
اگر در آینده تشــدید شــود ناشی از عدم 
بازارسازی در امروز است. وی با بیان اینکه 
۶ شــیوه برای بازار سازی نفت وجود دارد 
افزود: ساده ترین شیوه total trade است. 
یعنی می گوئیم اگــر از ما نفت بخری ما 
هم در جاهایی که به واردات نیاز داریم از 
شما واردات انجام می دهیم. این موضوع با 

تهاتر متفاوت است و یک سطح بالاتر از 
آن اســت. این کارشناس راهبردی انرژی 
با طرح این ســؤال که چرا طرف هندی 
بایــد از ما نفت بخرد و مثــلًا از کویت و 
امارات نفت نخرد، گفت: جواب این سؤال 
فقط به نفع ماســت که ما هم در ســطح 
کلان دیپلماسی اقتصادی، در موضوعاتی 
به توافق با هند برسیم و اگر تحریم اعمال 
شد ما هم بتوانیم بگوییم از شما واردات را 
قطع می کنیم. وی شیوه دیگر بازارسازی 
را buy demand نامیــد و گفت: در این 
شیوه شــما تقاضای اکنون و آینده طرف 
مقابل را می خرید. مثلًا عرســتان در چین 
یــا کویت در ویتنام پالایشــگاه می زند و 
نفت خود را بــه آن می دهد. یعنی قبل از 
ایجاد تقاضا، آن را می خرد. هرچند با توجه 
به مشــکلات تأمین مالی در کشور شاید 
این کار توســط دولت امکان پذیر نباشــد 
ولــی با مدل هایــی و در مقیاس کوچک 
توسط بخش خصوصی امکان پذیر است. 
لزومی ندارد الزاماً پالایشــگاه ۳۰۰ هزار 
بشکه ای بزنند، می توانند پالایشگاه ۴۰-

۵۰ هزار بشکه بزنند و نفت خودمان را به 
آنجا بفرستند. جوکار تأکید کرد: این مدل 
می توانــد فقط با متکثر کردن ایجنت ها و 

دخیل کردن بخش خصوصی موفق باشد. 
مثل نمونــه موفقی که تی پات ها در چین 
 equity oil داشتند. وی افزود: روش دیگر
اســت. یعنی با درگیر کردن شرکت های 
ملی نفت کشور وارد کننده در بالادستی. 
یعنی اولویت ما نرود به سمت شرکت های 
بین المللی مثل توتال که تعهد ندارند، نرود 
بلکه به ســمت شرکت های ملی برود که 
تعهد دارند، مدلی مقلا درآمریکای لاتین 
با چین انجام گرفته اســت. مدیر مؤسسه 
مطالعات انــرژی ادامه داد: شــیوه دیگر 
future commitment است، یعنی مثلًا 
ما برویم وام بگیریــم و بازپرداخت آن را 
منــوط کنیم به خرید نفت. مثلًا یک وامی 
بگیرم تا پالایشگاه و پتروپالایشگاه بسازیم 
از طرفی هم با تکمیــل زنجیره ارزش در 
راستای خنثی سازی تحریم ها حرکت کنیم، 
و هم بازپرداخــت آن را با نفت که قیمت 
به روز دارد انجام دهیــم. یعنی اگر دوباره 
آمریکا تحریم ها را تشــدید کرد وام طرف 
مقابل در معــرض خطر قرار می گیرد. این 
کارشــناس انرژی با بیان اینکه شیوه های 
دیگری از جمله future commitment و 
spill over یا همان تسری فروش نفت به 
مزیت های سیاسی و تجاری هم برای بازار 
ســازی نفت وجود دارد، افزود: شیوه های 
مختلفی وجــود دارد که ما فقط می توانیم 
کلیاتی از آن بگوییم. جوکار ادامه داد: یک 
موضوع دیگر که در بحث کاهش تحریم ها 
بایــد مدنظر قــرار داد، این اســت که در 
بسیاری از کشورها، کاهش تحریم آمریکا 
به علت کم شدن اثر و اصطلاحاً حفظ ابرو 
و حفظ شاکله تحریم است. یعنی دولت در 
ماه های اخیر اقدامات و انسجام بخشی هایی 
انجام داده اســت که آن طرف را مجبور به 
عقب نشــینی کرده است. بنابراین کاهش 
تحریم های آمریکا به معنی این اســت که 
شــکنندگی خود را نشان می دهد نه اینکه 

بگوییم ما کاری انجام نداده ایم.

مدیر موسسه مطالعات انرژی  تشریح کرد:

شاه  کلید  افزایش فروش نفت

آب خلیج فارس شیرین می شود
وزیر نیرو با بیان اینکه تأمین آب از منابع آب های غیرمتعارف 
به ویژه آب دریا از برنامه های اصولی دولت است، گفت: آب 
خلیج فارس در کنار دریا شــیرین سازی و پمپاژ و سپس به 
مقصد منتقل می شود. علی اکبر محرابیان وزیر نیرو در بخش 

خبری ۲۱ به سؤالات زیر پاسخ داد.
در طرح آبرسانی به روستاها، آب از چه منابعی قرار است تأمین  ��

شود؟
محرابیان: روســتاها با توجه به جایی کــه قرار دارند، محل 
تأمیــن منابع آبی آنها متفاوت اســت. تأمیــن آب برخی از 
روستاها از سدها و برخی از چاه ها است برخی از روستاهایی 
که در کرانه های ساحلی هستند با آب شیرین کن های محلی 

تأمین آب از آب دریا می شوند.
تا چه زمانی این طرح های آبرسانی عملیاتی می شوند؟ ��

محرابیان: نهایت ظرف ۳ ســال در بیش از ۱۰ هزار روستا 

عملیات آبرسانی تکمیل می شود و منابع آن در بودجه ۱۴۰۱ 
و ۱۴۰۲ پیش بینی شــده و مرحله اول پرداخت انجام شده 
است. در بیش از ۷ هزار و ۱۰۰ روستا قرارداد آبرسانی منعقد 
و عملیات اجرایی آن از امروز آغاز شده است. امروز مشارکت 
در امر آبرسانی در روستاهای محروم از ارزشمندترین کارهای 

خیر اســت. خیرین پذیرفته اند ۳ هزار روستا را آبرسانی کنند 
که حدود ۵۰۰ روستا تعیین شده و با مشارکت خیرین عملیات 

آبرسانی در حال انجام است.
انتقال آب از دریای عمان به استان ها را در برنامه کاری دارید؟ ��

محرابیــان: در انتقال آب خلیج فــارس به فلات مرکزی در 
اســتان های کرمان و یزد تجربه خوبی داشتیم. امروز تأمین 
آب از منابع آب های غیرمتعارف به ویژه آب دریا از برنامه های 
اصولی دولت است و صنایع وارد این موضوع شده اند به ویژه 
در استان سیستان و بلوچستان و تکمیل طرح انتقال آب دریا 
به استان های کرمان، یزد و در ادامه به استان اصفهان. البته 
طرح های دیگر هم داریم و آبرسانی به این شیوه به خراسان 
و ســمنان را در طول زمان عملیاتی می کنیم.ر این طرح آب 
خلیج فارس در کنار دریا شــیرین ســازی و پمپاژ می شود و 

سپس به مقصد منتقل خواهد شد.

علی مرادی
روزنامه نگار

غیبت ایران از بازار نفت ۹۰ دلاری
مدیر کل پیشــین امور اوپک و 
وزارت  انــرژی  با مجامع  ارتباط 
نفت گفــت: اینکه تحریم ها ظلم 
آشکار اســت و ما را از حقی که 
شــکی  می کند  محــروم  داریم 
نیست، اما کشورهای کوچک هم 
از اوضاع ما سوءاستفاده کردند و 
در مقابل نفت، چای یا کالا دادند. 
جواد یارجانی درباره غیبت ایران 
از بازار نفت ۹۰ دلاری و اظهاراتی 
مبنی بر اینکه تحریم نعمت است، 
گفت: البته تحریم در برهه هایی به 
ما درس هایی داد، در زمان اوباما 
یکی از ســخت ترین تحریم ها را 
تحمل کردیم و اگر درســی هم 
باید گرفته می شد، کافی است. اما 

اینکه تحریم ها ظلم آشکار است 
و مــا را از حقی که داریم محروم 

می کند شکی نیست.
برای  ارزش گذاری  افزود: در  وی 
یک محصول باید فرصت های از 
دست رفته هم محاسبه شود، باید 
از این منظر هم نــگاه کنیم که 
فرصت ها و پول هایی می توانست 
نصیب ما شود و نشد، برخی مواقع 
نتوانستیم پول را وارد و یا استفاده 
کنیم، حتی کشــورهای کوچک 
هم از اوضاع ما سوءاستفاده کردند 
و در مقابل نفت به ما چای یا کالا 
این ها ضررهایی است که  دادند، 

تحریم تحمیل کرد.
موضــوع  بــه  ادامــه  در  وی 

چالش های  و  نفتــی  درآمدهای 
آن اشــاره کرد و افزود: مشــکل 
ما زمان رژیم گذشته و بعد از آن 
فقط درآمد نفتی نبود مشکل خرج 
کردن بهینه بوده است، زمانی که 
فراوانی بوده درهای مرزها را باز 
می کردیم، مثلًا در ســال ۱۹۷۳ 
به خاطر جنــگ یوم کیپور قیمت 
نفت ۴ برابر شد؛ اعراب در اوپک 
نفت را علیه امریکا و هلند تحریم 
کردند و قیمت ها به طور غیر قابل 
تصوری بالا رفته و شوک بزرگی 
وارد کــرد، درآمد آنچنان زیاد بود 
که شــاه اشــتباه بزرگی مرتکب 
شــد، یعنی به تمــام برنامه های 
توسعه که ایران در مسیر صنعتی 

شــدن پیش می برد بی توجه شد. 
این موضوع بعــد از انقلاب هم 
تکرار شــد، درآمدهــای دو دوره 
دولت نهم و دهم به ۷۰۰ تا ۸۰۰ 
میلیارد دلار رســید به طوری که 
کارشناســان معتقدند معادل کل 
درآمد نفتی از ابتدی صدور نفت 
بوده، آن زمان نوع خرج کردن را 
بلد نبودیم تا در دوره تهدید دچار 
سختی نشــویم.مدیر کل پیشین 
امــور اوپک و ارتبــاط با مجامع 
انرژی وزارت نفت گفت: صنعت 
نفت صنعت پویایی است و برای 
سرپا نگه داشــتن آن سالانه به 
ســرمایه گذاری زیادی نیاز است 
تا تاسیســات و خطوط لوله بروز 

شده و تولید حفظ شود، باید توجه 
داشــت که نمی تــوان نقش این 
صنعت را در تأمین سرمایه جهت 
ایجاد صنایع بزرگ نادیده گرفت، 
مثلًا فولاد مبارکه زمان جنگ با 
همکاری شــرکت ایتالین پیانته و 
فقط با پول صادرات نفت تأسیس 
شــد، اگر این سرمایه نبود خیلی 
از برنامه های دفاعی کشــور هم 
دچار مشــکل می شد، با توجه به 
این موضوعات امروز نباید دست 
و پای نفــت را ببندیم و با تداوم 
تحریم این صنعت را دوباره دچار 
محدویت نکنیم، باید شــرایط را 
فراهم کنیم تا صنعت نفت توان 

خود را بروز دهد.

آمریکا نفت مصادره شده ونزوئلا را می فروشد
می گوینــد  آگاه  منابــع 
نفت  است  آمریکا ممکن 
مصادره شــده ونزوئلا در 
این کشــور را بفروشد یا 
آن را به شرکت هایی که 
از ونزوئلا بدهکار هستند، 
بدهد.واشــنگتن در حال 

از  پیشــنهادی  بررســی 
سوی شرکت بزرگ نفتی 
شــورون  خود  آمریکایی 
اســت تا به این شرکت 
اجازه دهــد محموله های 
نفتــی ونزوئــلا را برای 
بدهی های  بازپرداخــت 

مصادره  نشــده  پرداخت 
کند. منابع موثق می گویند 
نماینــدگان شــورون در 
ماه های اخیر حداقل یک 
جلســه در ســطح بالا با 
دیپلمات های آمریکایی و 
نمایندگان مخالف ونزوئلا 

برگزار کردند. شورون یک 
سال است که برای ایجاد 
فعالیت  مجــوز  در  تغییر 
خود در ونزوئلا لابی کرده 
از  انرژی  این غول  است. 
واشــنگتن می خواهد که 
امتیــازات تجاری خود را 

دولت  در  مدتی  برای  که 
ترامــپ، رییس  دونالــد 
جمهور وقت آمریکا از آن 
برخوردار بــود، بازگرداند. 
در آن زمان این شرکت به 
همراه سایر تولیدکنندگان 
برداشت  به  خارجی مجاز 

و صــادرات نفت مصادره 
بــرای  ونزوئــلا  شــده 
بازپرداخت ســود سهام و 
بدهی حاصل از ســرمایه 
گذاری مشترک با شرکت 
 PDVSA دولتــی  نفت 

بودند.
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راه و مسکن

نگاه روز

دوباره بلیت هواپیما گران 
می شود؟

ســخنگوی ســازمان هواپیمایی در خصوص 
نگرانی مــردم از احتمال گرانــی قیمت بلیت 
هواپیما گفــت: کاهش ظرفیت مســافر تا ۶۰ 
درصد هنوز به سازمان هواپیمایی ابلاغ نشده و 
هیچ شرکت هواپیمایی حق افزایش قیمت بلیت 
بــه این بهانه را ندارد. میــر اکبر رضوی گفت: 
در صورت پذیرش مســافر تــا ۶۰ درصد هیچ 
افزایش قیمتی بر روی بلیت ها صورت نخواهد 
گرفت و شرکت های هواپیمایی برنامه ای برای 
افزایش قیمت بلیت در این مدت ندارند. به گفته 
سخنگوی ســازمان هواپیمایی کشور، مصوبه 
ستاد ملی مقابله با کرونا مبنی بر کاهش ظرفیت 
پذیرش مسافر در پروازهای داخلی تا ۶۰ درصد 
هنوز به سازمان هواپیمایی کشوری ابلاغ نشده 
و درصورت ابلاغ بلافاصله به ایرلاین ها اعلام 
می کنیم. او می گوید: صــدور بلیت هواپیما در 
پروازهای داخلی و خارجی براساس کارت واکسن 
یا تست پی سی آر منفی است و هیچ بلیتی برای 
افرادی که کرونا دارند صادر نمی شود. با شیوع 
مجدد ویروس کرونا اومیکرون امروز سخنگوی 
ستاد ملی مقابله با کرونا از ابلاغ محدودیت های 
جدیــد بــرای پروازهای داخلــی مانند کاهش 
ظرفیت پذیرش مسافر تا ۶۰ درصد خبر داد این 
در حالی است که از آذرماه امسال پذیرش مسافر 
تا ۶۰ درصد در نــاوگان حمل ونقل عمومی از 

جمله پروازها لغو شده بود.

کرایه مترو، اتوبوس و تاکسی 
تغییر می کند؟

رییس کمیســیون عمران و حمل ونقل شورای 
اسلامی شهر تهران در ارتباط با میزان افزایش 
قیمت بلیط مترو، اتوبوس و تاکســی در ســال 
آینده توضیح داد. ســید جعفر تشکری هاشمی، 
با انتقــاد از لایحه بودجــه ۱۴۰۱ دولت اظهار 
کرد: با توجه به اینکه بودجه سال آینده در حوزه 
حمل ونقل ناامیدکننده است و این نگرانی وجود 
داشــت که اوضاع از همین شرایط بدتر شود به 
همین دلیل به همراه آقای چمران رئیس شــورا 
و تعدادی از اعضا در یک جلســه هم اندیشــی 
با فراکســیون مدیریت شهری مجلس شورای 
اسلامی و کمیســیون عمران مجلس شرکت 
کردیم و به این موضوع پرداخته شد. وی تصریح 
کرد: در این جلســه چالش های پیشِ روی حوزه 
حمل ونقل در سرفصل های مختلف مورد بحث و 
تبادل نظر قرار گرفت و در جلسه همه بر اصلاح 
بودجه تأکید داشتند که نسبت به تقویت سیستم 
حمل ونقل عمومی شهرها اقدام شود، همچنین 
در این جلسه به بحث نوسازی و بازسازی ناوگان 
حمل ونقل عمومی اشــاره شد و قول استفاده از 
منابع نفتی برای توسعه حمل ونقل عمومی داده 
شد، همچنین قرار شد در بحث اوراق مشارکت 
نیز ســهم خوبی را برای شــهرداری ها در نظر 
بگیرند. عضو شورای اسلامی شهر تهران گفت: 
موارد دیگری هم در جلسه مطرح و قرار شد در 
کمیسیون تلفیق مجلس شورای اسلامی مطرح 
شــود و منتظر هســتیم ببینیم کدام یک از این 
بندها به تصویب خواهد رسید. وی در ارتباط با 
افزایش قیمت بلیط مترو و اتوبوس و تاکسی در 
سال آینده اعلام کرد: حداکثر افزایشمان بین ۲۰ 
تا ۲۵ درصد در سال آینده خواهد بود و بایستی 
برای تأمین مابقی افزایش هزینه ها راهکارهای 

دیگری پیش بینی کرد تا به مردم فشار نیاید. 

رشد ۲.۵ برابری ساخت راه ها و 
آزادراه های کشور

خیرالله خادمی گفــت: در بخش آزادراهی یک 
هزار و ۵۰ کیلومتر در دســت ساخت داریم و تا 
۴ سال آینده ۷۰۰ کیلومتر دیگر به بهره برداری 
می رســد. به گفته مدیرعامل شرکت ساخت و 
توســعه زیربنا های حمل ونقل کشور، در بخش 
بزرگراهی نیز ۶۱۰۰ کیلومتر در دســت ساخت 
اســت که تا ۴ســال آینده ۴هزار کیلومتر از آن  
به بهره برداری می رســد. متوسط ساخت آزادراه 
کشور در ســال، ۸۰ کیلومتر است که رشد ۲.۵ 
برابری داشــته و در بخش بزرگراهی نیز رشد 
۱۰۰ درصدی داشته است. میزان راه های اصلی 
و فرعی و روستایی پیش از انقلاب ۴۷ کیلومتر 
بوده که امروز به ۲۹۰ هزار کیلومتر رســیده که 
رشد ۶ برابری داشته است و در بخش ریلی نیز 
۳هزار و ۳۰۰ کیلومتر در حال ســاخت است که 
هــزار و ۲۵۰ کیلومتر تا ۴ ســال آینده به بهره 

برداری می رسد.

خبرخوان

افتتاح ۸ پروژه فرودگاهی کشور 
به ارزش ۱۴۰۰ میلیارد تومان

سیاوش امیر مکری گفت:  ۸ پروژه فرودگاهی و ناوبری 
از جمله توسعه و بهسازی سطوح پروازی  فرودگاه های 
بندرعباس به ارزش ۳۰۱ میلیارد تومان به بهره برداری 
رسید. به گفته مدیرعامل شرکت فرودگاه های کشور این 
پروژه ها در دو بخش عملیات هوانوردی و فرودگاهی در 
شش فرودگاه کشور شامل مهرآباد، مشهد، بندرعباس، 
زاهدان، ســراوان و خرم آباد اســت که ارزش روز این 
پروژه ها ۱۴۰۰ میلیارد تومان اســت. آشیانه هواپیمای 
فلایت چک و ســاختمان جانبی به ارزش ۹۱ میلیارد 
تومان و سامانه کمک ناوبری ILS/DME به ارزش ۸۰۰ 
هزار یورو در فرودگاه مهرآباد، ساختمان یگان حفاظت 
هواپیمایی به مساحت سه هزار مترمربع و به ارزش ۴۰ 
میلیارد تومان ، نصب و راه اندازی ۹۳ دســتگاه سامانه 
کمک ناوبری بازرسی XRAY به ارزش هفت میلیون 

یورو برای فرودگاه های کشور افتتاح شده است.

انجام مطالعات ساخت ایستگاه های 
خط ۱۱ مترو در منطقه ۱۸ تهران

نشست بررسی مطالعات مربوط به ایستگاه های قابل اجرا 
از خط ۱۱ متروی تهران که در منطقه ۱۸ احداث خواهند 
شــد، برگزار شــد. خط ۱۱ یکی از خطوط جدید شبکه 
حمل و نقل ریلی پایتخت محسوب می شود که با احداث 
آن ۴ ایســتگاه به منطقه ۱۸ افزوده خواهد شد.نشســت 
بررسی آخرین وضعیت مطالعات مربوط به خط ۱۱ مترو و 
تسهیلاتی که این خط در آینده برای سفرهای شهروندان 
در منطقــه ۱۸ ایجــاد خواهد کرد با حضــور علی امام 
مدیرعامل شــرکت مترو تهران، یعقوب هوشیار شهردار 
منطقه ۱۸ و دیگر مدیران ذیربط برگزار شد. طی توافقات 
انجام شــده، مقرر گردید کمیته مشترک معاونت فنی و 
مهندسی شــرکت مترو و معاونت حمل و نقل و ترافیک 
منطقه ۱۸، ضمن بررسی دقیق جزئیات مطالعات صورت 
گرفته تاکنون و نیز الزامــات و پیش نیازهای جانمایی و 
احداث ایســتگاه های مربوطه، بازدید میدانی از مسیر رو 
زمینی پروژه و اماکن احتمالی مربوط به ایستگاه ها داشته 
باشــند تا در ادامه کار، ضمن برقــراری هماهنگی لازم، 
سرعت پیشرفت امور به بیشترین میزان ممکن برسد. بر 
اســاس گزارش روابط عمومی و امور بین الملل شرکت 
راه آهن شــهری تهران و حومه )متــرو(، منطقه ۱۸ با 
جمعیتی بالغ بر ۴۵۰ هزار نفر، در حال حاضر فقط از یک 
ایستگاه مترو بهره مند بوده و به این لحاظ از جمله مناطق 
کم برخوردار پایتخت محســوب می شود. البته با احداث 
خطوط ۸ و ۱۱ در سال های آینده، تعداد ۸ ایستگاه جدید 

در این منطقه پرجمعیت شکل خواهد گرفت.

گلایه خودروسازان از آزادسازی 
واردات خودرو!

دبیر انجمن خودروسازان بیان کرد: اگر قرار بر آزادسازی 
واردات است اجازه دهند کسری قطعات کارخانه تأمین 
شــود تا خط تولید متوقف نشود و اشتغال ایجاد کنیم. 
احمد نعمت بخش می گوید: هیچ وقت خودروســازان 
مخالف واردات خودرو نبوده اند. تمام کالای تولید کشور 
باید ۵ درصد وارد شــود. چرا که واردات حس رقابت را 
بین تولیدکنندگان داخلی بیشــتر می کند. چندی پیش 
نمایندگان مجلس طرح آزادســازی مشــروط واردات 
خــودرو را تصویب کردند. هرچند ایــن مصوبه با نظر 
شورای نگهبان و مجمع تشخیص مصلحت نظام مجدد 
به مجلس عودت داده شــده، اما نمایندگان طرفدار این 
طرح امیدوارند تا با رفع ایرادات، طرح مذکور به تصویب 
نهایی برسد. کمیســیون تلفیق بودجه مجلس شورای 
اسلامی در حالی برای واردات ۶۰  هزار خودرو )۵۰ هزار 
دستگاه سواری و ۱۰ هزار دستگاه ماشین آلات سنگین( 
به صورت محدود و از محل ارز غیرصادراتی مجوز داده 
که دبیر انجمن واردکنندگان خودرو امیدی به تصویب 
نهایی و در حقیقت اجرایی شدن آن ندارد. مجلس قصد 
داشت با واردات مشروط خودروی خارجی، حباب قیمت 
را در بازار خودروی خارجی و داخلی تخلیه کند، که این 
موضــوع خود را در بازار هم نشــان داد؛ به طوری که 
اوایل مهر شــاهد ریزش قیمت خودروهای خارجی در 
بازار بودیم. تا جایــی که حتی در برخی اظهارنظرهای 
کارشناســان خودرو، صحبت از کاهــش ۴۰ درصدی 

قیمت خودرو در صورت آزادسازی واردات می شود. 

رکورد شــکنی قیمت وام مســکن ادامه 
دارد و امــروز میانگین قیمــت هر برگه 
وام مســکن به عدد بی سابقه ۱۴۳ هزار 
و ۶۳۳ تومان رســید. رکوردشکنی قیمت 
وام مسکن ادامه دارد. در حالی که اوراق 
وام مسکن دیروز به بالاترین قیمت رسید 
و هر برگه وام مســکن با بهای ۱۳۷ هزار 
و ۴۷۶ تومــان معامله شــد، امروز دوباره 
رکورد جدیدی بر جای گذاشــته است و 
میانگیــن بهای هر برگه وام مســکن به 
عدد بی ســابقه ۱۴۳ هزار و ۶۳۳ تومان 
رسید. به این ترتیب زوجین تهرانی برای 
دریافت ســقف وام مســکن یعنی ۴۵۰ 
میلیون تومان بایــد حدود ۱۲۹ میلیون و 
۲۷۰ هزار تومان بپردازد. با این حســاب 
اگر بخواهیم بهای خرید وام مسکن را از 
قیمت کل آن کسر کنیم، باید بگوییم که 
ارزش وام مسکن به شرط خرید اوراق به 

۳۲۰ میلیون تومان رســیده است. صعود 
قیمت اوراق وام مســکن در شرایطی رخ 
می دهد که دیروز میانگین هر برگه اوراق 
وام مســکن به ۱۳۷ هــزار و ۴۷۶ تومان 
رسیده بود و دو روز پیش میانگین قیمت 
آن بــه ۱۳۱ هــزار و ۹۴۷ تومان صعود 
کرده بود. رشد بی وقفه قیمت وام مسکن 
در شــرایطی اتفــاق می افتــد که بانک 

مســکن چندی پیش بــرای جلوگیری از 
صعود قیمت آن طرحــی را اجرا کرد که 
بر مبنــای آن افراد می توانند اوراق را نیم 
بها خریــداری کنند اما در عوض به جای 
سود ۱۷.۵ درصد ۱۸ درصد سود بدهند و 
به جای بازپرداخت ۱۲ ساله تسهیلات آن 
را ۸ ساله تسویه کنند. بانک مسکن دیروز 
اعــلام کرده که مهلــت دریافت وام نیم 

بهای مســکن را تا آخر بهمن ماه امسال 
تمدید کرده است و به نظر می رسد همین 
مســاله یعنی فرار رســیدن مهلت پایانی 
خرید نیــم بهای اوراق وام مســکن هم 
یکی از عوامل افزایش تقاضا باشد. به جز 
این آمارهای بانــک مرکزی هم افزایش 
تقاضا برای خرید مسکن را گزارش کرده 
اســت و آمار بانک مرکزی نشان می دهد 
که تعداد معاملات آپارتمان های مسکونی 
شهر تهران در فروردین ۱۴۰۰ را حدود ۲ 
هزار و ۱۰۰ واحد مســکونی نشان داده و 
حالا گزارش همین مرجع نشــان می دهد 
که تعداد معاملات ثبت شده در بنگاه های 
ملکــی در دی ماه به ۹ هزار و ۸۱۶ واحد 
رسیده و به این ترتیب شمار معاملات دی 
ماه نســبت به اول ســال حدود پنج برابر 
شده اســت. گفتنی اســت که ارزش هر 
برگه وام مسکن ۵۰۰ هزار تومان است و 
اگر زوجی بخواهد سقف وام مسکن یعنی 
۴۵۰ میلیون تومــان را دریافت کند باید 

۹۰۰ برگه وام مسکن خریداری کند.

قیمت بی سابقه وام مسکن 

موج تقاضا برای خرید خانه

تکلیف طرح آزادسازی واردات خودرو چه شد؟

نایــب رییس کمیســیون صنایع و 
معادن مجلس اظهار داشت: واردات 
۵۰ هزار خودرو دســت کم می تواند 
فضای روانی ایجاد شــده در جامعه 
را بشکند. با وضعیت حرص و ولعی 
که در تقاضای خودرو ایجاد شده و 
تا حدی سواستفاده هم می شود، فضا 
تا حدی می شــکند و باعث می شود 
خودروسازان هم به خود بیایند و در 
مورد کیفیــت اقداماتی انجام دهند. 
علی جدی در مورد تصویب واردات 
۵۰ هزار دستگاه خودرو اظهار کرد: 
ما طرحی در کمیسیون برای واردات 
خودرو از محل صــادرات خودرو و 
قطعات و صنایع نیرومحرکه داشتیم 
که به مجمع تشــخیص مصلحت 
نظام ارجاع داده شــد. کمیســیون 
تلفیق نیز به طــور جداگانه واردات 
۵۰ هــزار خــودرو را تصویب و از 
ایــن محل برای دولــت هم درآمد 
پیش بینــی کرده اســت. من فکر 
می کنم که واردات ۵۰ هزار خودرو 

تصویب  هــم  در صحن 
شــود. وی افزود: اینطور 
نیست کســانی که پیگیر 
واردات خــودرو هســتند 
به دنبال این باشــند که 
صنعت خودروی ما آسیب 
ببیند بلکــه میزان و نوع 
خودروهای تولیدی ما در 
داخل کفایــت نیاز مردم 
را در کشــور نمی کنــد. 

نیاز سالیانه در کشــور ۱ میلیون و 
۵۰۰ هزار دســتگاه است در حالی 
که تولید داخلــی در بهترین حالت 
به یک میلیون دســتگاه نمی رسد. 
یعنی ســالیانه ۵۰۰ هزار دســتگاه 
خودرو کسری داریم، این به غیر از 
تعداد  است که  فرسوده  خودروهای 
آنها به ۵ میلیون دســتگاه می رسد 
و باید بازســازی شوند. نایب رییس 
کمیســیون صنایع و معادن مجلس 
بیان کرد: هــدف از واردات این ۵۰ 
هــزار خودرو جبران کســری بازار، 

تعــادل عرضه و تقاضا، شکســتن 
قیمت ها و... است. قیمت خودروهای 
خارجی از میزان واقعی خود فاصله 
گرفته و به بیــش از ۵ برابر قیمت 
واقعی خرید و فروش می شود. هدف 
تعدیل این وضعیت است. علاوه بر 
این با واردات خودرو برای دولت هم 
درآمد ایجاد می شود. وی در پاسخ به 
این سؤال که واردات ۵۰ هزار خودرو 
چــه کمکی به کســری ۵۰۰ هزار 
دســتگاهی می کند، گفت: واردات 
۵۰ هزار خودرو دســت کم می تواند 
فضای روانی ایجاد شده در جامعه را 

بشکند. با وضعیت حرص 
و ولعی کــه در تقاضای 
خودرو ایجاد شــده و تا 
حــدی سواســتفاده هم 
تا حدی  می شــود، فضا 
باعــث  و  می شــکند 
می شــود خودروســازان 
هم به خــود بیایند و در 
کیفیت  و  کمیــت  مورد 
اقداماتی انجــام دهند و 
تا حدی رقابت هم شکل بگیرد. در 
مجموع با همیــن ۵۰ هزار خودرو 
اتفاقات خوبی در بازار خودرو خواهد 
افتاد و برخــی از قیمت های کاذبی 
که در این بازار وجــود دارد خواهد 
شکســت. وی در مورد جزئیات این 
مصوبه توضیــح داد: وقتی واردات 
در بودجه تصویب می شــود، شیوه 
اجرا و تصویــب آیین نامه به دولت 
و وزارت صمت ســپرده می شود که 
جزئیات آن مشــخص نمی شود. در 
طرح واردات خودرو که کمیســیون 

صنایع و معادن پیش می برد جزئیات 
مشخص شــده بود ولی در قانون 
بودجه، آیین نامــه اجرایی به وزارت 
صمت سپرده می شود. جدی تصریح 
کرد: خودروهای موجود در سال های 
مختلف یعنی پیش از سال ۹۷ وارد 
شــده اند، تجربیات گذشته می گوید 
که معمولًا خودروهای وارداتی بین 
۱۵ تا ۲۵ هزار دلار قیمت میانگین 
داشته اند. محاســبات هم بر اساس 
همین تجربیات انجام می شود. وی 
همچنین خاطرنشــان ســاخت: به 
نسبت مصرف ۱.۵ میلیونی خودرو، 
واردات ۵۰ هزار خــودرو چندان به 
تولید داخلی آســیب نمی رساند ولی 
نارضایتــی که در کشــور به وجود 
آمــده و فضای روانــی که به غلط 
ایجاد شده را خواهد شکست. قیمت 
نجومی برخی از خودروها هم کاهش 
می یابد. به نفع خودروســازی ها هم 
است که به نوعی در فضای رقابتی 

خود را بهبود ببخشند. 

پریسا شاکری
روزنامه نگار

تجارت پرسود قاچاق روغن
روغن های خوراکی وارداتی با ارز 4200 تومانی سر از سفره  همسایگان ایران درآورد

 کشــف ۱۱۰۰ تن روغن خوراکی قاچاق تنها در سیستان و 
بلوچستان طی ۹ ماه، در حالی اتفاق افتاده است که کشور در 
برهه هایی دچار کمبود روغن شــد و مردم برای خرید روغن 
مورد نیازشان به دردسر افتادند. به این اعداد خوب توجه کنید 
تا عمــق فاجعه ای که اتفاق افتاده اســت را دریابید: پیش از 
تخصیــص ارز ۴۲۰۰ تومانی بــه واردات دانه های روغنی و 
روغن خام، حدود یک میلیون و ۴۰۰ هزار تن روغن در کشور 
مصرف می شد. پس از جلسه معروف دولت روحانی در تاریخ 
۲۱ فروردیــن ۹۷، که نرخ ارز را بــرای واردات ۴۲۰۰ تومان 
اعلام کردند؛ به سرعت مصرف روغن در کشور افزایش یافت 
به طوری که آمار مصرف ســالانه روغن به حدود ۲ میلیون 
تن رســید. عددی که به نظر می رسد امسال از ۲ میلیون نیز 
فراتر رود. این اضافه مصرف مربوط به مصرف خانوار نیست؛ 
روغن هایی اســت که با ارز یارانه ای تولید شــده و سر سفره 
پاکستانی ها و افغانستانی ها، برخی کشورهای آسیای میانه و 
حتی همسایگان غربی می نشیند. روغن نباتی به طور میانگین 
۱۵ هزار تومان در لیتر خریداری می شود و با انتقال بی دردسر 
به شهرهای مرزی، قاچاق شده و در کشورهای همجوار لیتری 

۱۰۰ هزار تومان به فروش می رسد.
هدایت قاچاق از پشت صندلی وزارتخانه ��

این ســود عجیب و غریب پای خیلی ها را به قاچاق روغن باز 
کرده و این بیزنس تبدیل به حرفه اصلی برخی مدیران دولتی 
هم شــده اســت. یکی از این افراد »ق« است که از وقتی در 
وزارت صمت مســئولیت گرفت؛ دستی در این بیزنس پرسود 
برد. اما مدتی نگذشــت که دســتش رو شد و به جرم مداخله 
در بازار روغن از سوی اطلاعات ســپاه بازداشت شد. قاچاق 
روغن به صورت ســازمان یافته انجام می شــود و این روزها 
آنقدر پرسود است که قاچاقچیان سوخت نیز، ترجیح می دهند 
بار روغن خوراکی به پاکستان و افغانستان ببرند. یک سر این 
شبکه بزرگ قاچاق برخی تولیدکننده های روغن هستند، یک 
سر دیگر شــبکه توزیع و برخی واحدهای باربری و سر دیگر 
آن برخی مســئولانی هســتند که با این شبکه بزرگ قاچاق 
همکاری می کنند.موضوعی که مورد تاکید دبیر کمیســیون 

مبارزه با قاچاق کالا و ارز سیســتان و بلوچستان قرار گرفت 
و گفــت: قطعاً افراد فاســد در دولت وجود دارند که شــبکه 
قاچــاق را هدایت و رهبری می کنند. چرا که بخش خصوصی 
اطلاعات به روز از سیاســت گذاری ها ندارنــد که بتوانند به 
موقع شگردهای قاچاق را تغییر دهند. لذا این افراد به صورت 

زنجیره ای در بحث قاچاق در ارتباط هستند.
ارزش یک و نیم لیتر روغن برابر با ۲۰ لیتر گازوئیل ��

ایــن روزها دیگر ســوخت بری حرف اول را در سیســتان و 
بلوچســتان نمی زند. روغن، در صف اول قاچاق ایستاده است. 
هم سود روغن بسیار بیشتر از گازوئیل است هم خطر انفجار و 
سوختن و قربانی شدن را ندارد. »ارزش یک و نیم لیتر روغن 
بــا ۲۰ لیتر گازوئیل برابری می کند.« این را دبیر کمیســیون 
مبارزه با قاچاق کالا و ارز سیســتان و بلوچستان می گوید. پر 
واضح است که با حجم کمتری از روغن، مبلغ بیشتری جابه جا 
می شود. همین مزایا کافی بود که جاذبه روغن یارانه ای و چهار 

و دویستی برای سوخت بران بیشتر باشد.
قاچاق روغن برای مرزنشینان به صرفه تر است ��

بهروز پیشتر ســوخت بری می کرد. او پای خود را در سوخت 
بری از دست داده و سال هاست به سختی امرار معاش می کند. 
از او درباره قاچاق روغن می پرســم. می گوید: بسیاری از هم 
محله ای هایش به قاچاق روغــن روی آوردند. می گویند یک 
بار کوچک جاســاز می کنند و به آن طرف مــرز می برند اما 
ســودش با یک بار وانت ســوخت برابری می کند. او خودش 
به دلیل مشــکلی که برای پایش پیش آمده امکان کار ندارد 
ولی از حال و احوال همسایه ها با خبر است. تاکید می کند که 
هیچ شــغلی در روستای آنها وجود ندارد. مردم مجبورند برای 
گذران زندگی محموله های قاچاق را جابه جا کنند. اما او بر این 
نکته تاکید می کند که همه افرادی که روغن می برند سود بار 
به خودشان نمی رســد. تعداد زیادی از آنها فقط حق الزحمه 
رانندگی را می گیرند و کل ســود به صاحب بار می رسد. تنها 
مزیت بردن روغن برای این افراد آن اســت که خطر انفجار 

دیگر تهدیدشان نمی کند.
شگردهای قاچاقچیان روغن ��

با یکــی از راننده ها صحبت می کنــم. او می گوید: روغن به 
راحتی بین استان ها جابه جا می شود. به بهانه تأمین نیاز استان 
به روغن، محموله ها به ســادگی از جلوی ایست بازرسی رد 

می شوند و کسی به نیت صاحبان بار کاری ندارد. بعد از رسیدن 
به استان مرزی، کار سخت می شود. آنجا دیگر عبور محموله ها 
راحت نیست پس از ترفند جاساز استفاده می شود. در فیلم هایی 
که به دســتمان رسیده، نشان داده می شود که در زیر جایگاه 
بار کانتینر و بالای لاستیک ها فضایی وجود دارد که روغن ها 
آنجا چیده شده است. این همان ارزهای خزانه است که چوب 
حراج خورده و به راحتی از مرز عبور می کند و سودش به جیب 
قاچاقچیان می رود.اما جاساز مال کسانی است که نفوذ کمی 
دارند. سرشبکه هایی که قدرت کافی داشته و در این کار خبره 
شده اند؛ هیچ نیازی به جاســاز کردن ندارند و کانتینرها را به 

راحتی با بار روغن از مرز عبور می دهند.
ایجاد واحدهای تولیدی مخصوص معامله قاچاقی روغن ��

این یک شــبکه بزرگ قاچاق اســت. تنها مرزنشینان درگیر 
قاچاق نیســتند. از برخی دولتی ها که رد پایشان در این شبکه 
دیده می شــود تا واحدهای تولیدی و باربری ها در این شبکه 
قاچاق حضور دارند.قاچاقچیان، محموله های روغن را از سطح 
شــهر گردآوری نمی کنند. به واحدهــای تولیدی که یا برای 
تولید روغن قاچاق ایجاد شده یا برای تولید روغن قاچاق هم 
ســفارش می پذیرند؛ سفارش تولید می دهند. در محموله های 
کشف شــده قاچاق، نام برندهایی دیده می شود که اصلًا در 
بازار داخلی وجود ندارد و مشــخص است که این برندها فقط 
به منظور قاچاق تولید می شــود. یکــی از واحدهای تولیدی 
متخلف که در یک دامداری نزدیک شــهر شــیراز به کار پر 
کردن ظرف های روغن مشغول بود؛ از سوی نیروی انتظامی 
کشــف می شــود. این واحد هفت کارگر اتباع بیگانه داشته و 
روزانه چند صد لیتر روغن بسته بندی می کرد. یکی از کارگران 
شــاغل در این واحد تولیدی متخلف می گوید: در ظرف های 
۲۰ لیتری روغن تولید می کنیم. ظرف های بزرگ درخواست 
بیشتری دارد. من نمی دانم این روغن ها را برای کجا می برند. 

مرز می برند یا جای دیگر می برند.
معاون وزیر: قاچاق روغن مخفیانه نیست ��

علیرضــا مهاجر معــاون زراعت وزارت جهاد کشــاورزی در 
گفت وگو با اقتصاد آنلاین تاکید کرد: از نظر من در کشــور ما 
قاچاق مخفیانه نیســت و علنی انجام می شود.او گفت: وقتی 
شما یک محصول را یک پنجم قیمت واقعی در کشور عرضه 

می کنید؛ در اصل زمینه قاچاق را فراهم کرده اید.

فرزانه طهرانی
روزنامه نگار
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نگاه روز

قوانین اقامت در 
هتل اسپیناس و پرشین پلازا

اگــر قصد اقامتــی لوکس، رؤیایــی و عالی را در 
تهران داشــته باشید، قطعاً گزینه های شما محدود 
به هتل های اســپیناس و پرشین پلازا خواهد شد. 
پیش از آنکه بخواهید اقدام به رزرو هتل اسپیناس 
پالاس یا رزرو هتل پرشین پلازا تهران کنید، باید 

درباره قوانین آن اطلاعات داشته باشید.
معرفی هتل پرشین پلازا ��

هتل پرشــین پلازا جزو برتریــن و لوکس ترین 
هتل های پنج ستاره تهران به حساب می آید. این 
هتل در مرکز شهر و خیابان سهروردی قرار دارد. 
موقعیت قرارگیری این هتل باعث می شود تا افرادی 
که برای تجارت و جلســات اداری به تهران آماده 
باشند، دسترسی مناسبی به جاهای مختلف تهران 
پیدا کنند. هتل پرشین پلازا در سال ۱۳۹۷ افتتاح 
شده است و ظاهری نو، مدرن و امروزی دارد. این 
هتل در زمینی به مساحت ۶ هزار مترمربع ساخته 
شــده است و مجموعاً ۱۱ طبقه دارد. پرشین پلازا 
درمجموع با ۱۰۰ اتاق و ســوئیت بســیار شیک و 
امروزی از مسافران خود پذیرایی می کند. مسافران 
در این هتل می توانید از خدمات و امکانات بســیار 
لوکس، لاکچری و البته ۵ ســتاره بهره مند شوند. 
در این هتل بخش دو رستوران بین المللی مختلف 
فعالیت می کنند تا مسافران از رستوران های بیرون 

از هتل بی نیاز شوند.
معرفی هتل های اسپیناس ��

اسپیناس جزو معروف ترین برندهای هتل در ایران به 
حساب می آید. هروقت که می خواهند یک هتل لوکس، 
بزرگ و لاکچری را مثال بزنند، از هتل اســپیناس نام 
برده می شــود. در حال حاضر دو شعبه مختلف از این 
هتل در تهران فعالیت می کنند. یک شــعبه در مرکز 
شهر و بلوار کشاورز و شعبه دیگر در بخش شمال غربی 
شهر و سعادت آباد واقع شــده است. شعبه سعادت آباد 
را با نام اســپیناس پالاس می شناسند و الحق که یک 
قصر واقعی است. هتل اسپیناس پالاس تهران در سال 
۱۳۹۴ به بهره برداری رســید. این هتل بزرگ با ۴۰۰ 
باب واحد اقامتی از مســافران خــود پذیرایی می کند. 
بسیاری از جلسات کاری و مراسم مهم تا همایش های 
بزرگ در این هتل برگزار می شــوند. هتل اســپیناس 
بلوار کشــاورز که با نام هتل اســپیناس خلیج فارس 
آن را می شناسند نیز جزو لوکس ترین هتل های ایران 
به حســاب می آید. رزرو هتل اســپیناس تهران بسیار 
ساده است و همانند رزرو هتل پرشین پلازا می توانید 
به صورت اینترنتــی اقدام کنید. پیش از آنکه بخواهید 
اقــدام به رزرو و پرداخت وجه کنید، باید درباره قوانین 
اقمت در این دو هتل اطلاع داشته باشید. قوانین هر دو 
هتل تقریباً مشابه یکدیگر هستند و در جزئیات بسیار 
ریز تفاوت دارند. به همیــن خاطر قوانین هر دو را در 
یک بخش بیان می کنیم تا شــما نیز دچار سردرگمی 
نشــوید. در وهله اول باید بدانید که افراد مجرد که از 
نظر اصالت در شناســنامه تهرانی هستند و در تهران 
سکونت دارند، برای اقامت در هتل باید از اماکن نامه 
تهیه کنند. در غیر ایــن صورت هتل از پذیرش آن ها 
معذور خواهد بود. همچنین خانواده های محترمی که 
قصد اقامت در هتــل را دارند، باید برای دریافت اتاق 
خود، شناســنامه، ســند ازدواج یا صیغه نامه مهرشده 
رسمی ارائه دهند. ارائه مدارک شناسایی زوجین هنگام 
دریافت اتاق به پذیرش الزامی است. حداقل شناسنامه 
یکی از زوجین باید ارائه شود. در صورتی که شناسنامه 
زوجین موجود نباشــد، باید کارت ملی به همراه ســند 
محرمیت ارائه شــود. در غیر این صورت زوجین برای 
دریافت نامه رسمی باید به سازمان اماکن مراجعه کنند. 
یکی از مدارک شناسایی نیز تا هنگام خروج نزد هتل 

باقی می ماند.
قوانین ورود و خروج ��

ســاعت ورود به هتل ســاعت ۱۵ گذشــت و در 
صورتی که مســافر خارج نشــد، به منزله یک روز 
اقامت بیشتر خواهد بود و مسافر موظف به پرداخت 
هزینه یک روز اقامت دیگر خواهد بود. البته تحت 
شرایط خاص مسافر می تواند شرایط ورود و خروج 
خــود را با پذیرش مطرح کنــد و در صورت تأیید 
مدیریت مجموعه، ساعت تا حدودی تغییر پیدا کند.

قوانین کنسلی ��
شرایط کنسلی نیز در موارد مختلف متفاوت خواهد 
بود. در وهله اول فصل و بازه زمانی تأثیر مستقیمی 
بر قوانین کنســلی دارد. در برخی فصول به خاطر 
شرایط خاص مسافران، استرداد وجه ممکن نیست. 
در برخــی مواقع نیز بر اســاس زمانی که تا ورود 
مســافر مانده است، درصدی از مبلغ پیش پرداخت 

مسافر به عنوان جریمه لحاظ می شود.
استعمال دخانیات ��

همچنین در نظر داشته باشید که استعمال دخانیات 
در محیط های عمومی هتل همانند رستوران، لابی 
و فضای راهرو یا آسانسور ممنوع است؛ اما برخی 
اتاق ها مخصوص افراد سیگاری طراحی شده اند تا 
بتوانند به راحتی از دخانیات استفاده کنند. پس حتماً 

این موضوع را هنگام پذیرش اعلام کنید. 

گزارش

سومین همایش »کلوپ ملی 
کمپینگ و کاروانینگ« در جزیره 

زیبای کیش برگزار شد

سومین همایش »کلوپ ملی کمپینگ و کاروانینگ« با 
اسپانسرینگ صنایع خودروسازی پارسیان موتور )نماینده 
فروش و خدمات پس از فروش فیات در ایران( و با هدف 
»ترویج فرهنگ سفر و گردشگری«، ۱۸ تا ۲۲ دی ماه 
۱۴۰۰ در جزیره زیبای کیش برگزار شــد. به گزارش 
روابط عمومی صنایع خودروسازی پارسیان موتور، این 
همایش که توســط کلوپ ملی کمپینگ و کاروانینگ 
کانون جهانگردی و اتومبیل رانی کشــور و با همکاری 
حوزه اتومبیل رانی کانون جهانگــردی و اتومبیل رانی 
کیش، هیئــت اتومبیل رانی کیــش و مرکز ورزش و 
تفریحات سالم کیش برگزار شد، میزبان علاقه مندان 
به سفر، گردشگری و ایرانگردی، کمپینگ، کارشناسان 
و اساتید صنعت خودرو و خودروهای مسافرتی، با هدف 
ترویج فرهنگ ســفر ایمن و اقتصــادی از راه زمین و 
دریا به جزیره کیش بود. میثم خزائی، مدیر برندینگ و 
روابط عمومی شرکت پارسیان موتور، درباره ضرورت ها 
و دلایل برگزاری این همایش گفت: گردشگری ارزان 
و اقتصادی، معرفی و گســترش فرهنگ ســفرهای 
خانوادگی و کم هزینه با کمپرون یا موتورهوم، حمایت 
از محیط زیســت« از جمله مواردی است که باید مورد 
توجه قرار گیرد. میثم خزائی با بیان اینکه این خودروها 
از امکاناتی مانند، محل خواب و اســکان، ســرویس 
بهداشتی، حمام و آشــپزخانه برخوردارند، اضافه کرد: 
این گروه هم زمان با ســفرهای خود، زندگی می کنند 
و ســبک خاصی از زندگی با نشــاط و هیجان انگیز را 
ارائه می دهند. این گروه که شامل حدود ۱۰۰ خودروی 
کمپر )مســافرتی( بود از شهرهای مختلف کشور مانند 
تهران، کرج، قزوین، مشــهد، نیشابور، سبزوار، بوکان، 
ارومیــه و اصفهان به این گردهمایی پیوســته بودند. 
وی افــزود: تمامی خودروها در طول مســیر شــعار 
)#کیش_برای_همه( را روی خودروهای خود با هدف 
ترویج فرهنگ ســفر ایمن و اقتصــادی از راه زمین و 
دریا به جزیره کیش نصب کرده تا مروج پویش ســفر 
به نگین خلیج فارس باشــند. خزائی در زمینه جزئیات 
برگزاری این همایــش و تمایز آن با رویدادهای دیگر 
اضافه کــرد: اولین برنامه ویژه ایــن همایش روز ۱۹ 
دی ماه با برگزاری رالی دور جزیره کیش برگزار شــد 
که در خلال آن حدود ۱۰۰ خودروی کمپر، مسافتی از 
پیش تعیین شده را در جزیره طی کردند تا شهروندان، 
کیشوندان و ســایر توریست ها بتوانند ناظر حضور این 
خودروهای جذاب در جزیره کیش باشــند. روز ۲۱ دی 
تمام خودروها از ســاعت ۱۱ تا ۱۹ در محل پارکینگ 
سابق راهنمایی و رانندگی واقع در فضای باز روبه روی 
مرکز تجاری کیش مستقر شده و مردم و علاقه مندان 
توانســتند از خودروها و داخلشان بازدید کرده و با این 
سبک از زندگی آشنایی پیدا کنند. در زمان برگزاری این 
رویداد، مدیران بخش اتومبیل رانی کانون جهانگردی و 
مدیران فدراسیون اتومبیل رانی نیز به کیش سفر کرده 
تا طی جلساتی به هم اندیشی و توافق درخصوص ایجاد 
کمپ سایت دائمی در جزیره کیش دست یابند. خزائی 
همچنین اضافه کرد: برای اولین بار در کشــور، صنایع 
خودروسازی پارسیان موتور موفق به طراحی و تجهیز 
آمبولانس تیپ B روی پلتفرم فیات دوکاتو شــده که 
در ایــن همایش از این محصول جدید رونمایی شــد. 
ویژگی های بارز این آمبولانس پیشــرفته و زیبا که به 
دســت متخصصان داخلی طراحی، مدلسازی و تجهیز 
شده اســت، منجر به عقد قراردادهای مهمی با مراکز 
بهداشت و درمان جزیره کیش شد که در آینده نزدیک 
تولید و در چرخه سیســتم درمانی ایــن منطقه مورد 

استفاده قرار خواهد گرفت.
موضوعات محوری همایش:

میثــم خزائی، مدیر روابط عمومی پارســیان موتور، 
موارد زیر را به عنوان برخی از موضوعات محوری این 

گردهمایی و رویداد بزرگ تخصصی برشمرد:
توسعه فرهنگ گردشگری و سفرهای ارزان.

تشــویق خانواده ها و هوطنان ایرانــی برای تجربه 
سبک جدید از زندگی و آشتی با طبیعت.

ترویج سفرهای اقتصادی و پرهیز از تحمل گرایی در 
سفر.

آشنایی با زندگی به سبک کمپر ون.
آشنایی با فیات دوکاتو که از شاخص ترین کمپرهای 

حال حاضر دنیاست.

نجف آباد شــهری تاریخی که توسط شیخ 
بهایی در حوالی اصفهان تأســیس شد. در 
گذشته دیدن کبوترها بر فراز آسمان نشانی از 
نزدیک شدن به این شهر بود. نجف آباد یکی 
از شهرهای پرجمعیت استان اصفهان است. 
این شهر در دشت وسیعی در میان کوه ها در 
۲۷ کیلومتری غرب اصفهان واقع شده است. 
گفته می شود با تدبیر شیخ بهایی بخشی از 
ذخایــر پول حکومتی در زمان شــاه عباس 
صفوی برای تأسیس این شهر استفاده شد. 
این شــهر در ارتفاع ۱, ۶۶۵ متری از سطح 
دریا در میان بلندی ها قرار گرفته است. آب و 
هوای این منطقه معتدل است و تنها رودخانه 
آن، رود مرغاب است که در نزدیکی روستای 
جــوزدان به زاینده رود می ریــزد. با توجه به 
شنی بودن زمین و کمبود آب های سطحی 
در این منطقه، جاذبه طبیعی بسیاری در آن 
دیده نمی شود؛ با اینحال ارتفاعات مهم ترین 
جاذبه طبیعی این منطقه محسوب می شود 
که مورد توجه و اســتقبال کوهنوردان قرار 
گرفته اســت. از نظر آثار تاریخی، نجف آباد 
اهمیــت بالایی دارد و بیشــتر این بناهای 
تاریخــی برجای مانده، متعلق به دوره قاجار 
اســت. از نجف آباد به عنوان شهر کبوترها و 
کبوتر خانه ها نیز یاد می کنند. ابوالقاسم پاینده 
در کتاب قدمگاه خود داستان تأسیس نجف 
آباد را این گونه می نویسد: بیرون شهر معجزه 
رخ داده بود، چند شتر که با بارهای سنگین 
از سکه های نقره شــاه عباس، به راه نجف 
می رفت، پنج فرسنگی پایتخت )اصفهان( در 
یک دره وســیع ریگی و میان دو رشته کوه، 
خفتند و دیگر برنخاســتند. تلاش شتربانان 
بی اثر بود. یک روز و دو روز گذشت. شتران 
هنوز خفته بودند. کاروانسالار درمانده شد و 
به پایتخت خبر داد. همان شب شیخ بهایی 
مشاور و محرم شــاه امام خفته در نجف را 
به خواب دید که فرمود شــتران را رها کنید 
و امــوال را همان جا صرف کنید که صلاح 
کار همین اســت و بنایی به نام من بسازید 
که چنین خواسته ام. اراده امام انجام شد. آب 
آنجــا نبــود. از راه دور آوردند. در آن ریگزار 
بنــا و صحن و ضریح و گنبدی ســاختند با 
دو باغ در دو ســو. این شهر به دلیل موقعیت 
جغرافیایی مناســب، نزدیکــی به اصفهان 

و قرارگیری در مســیر خوزســتان و عراق؛ 
موقعیت سیاسی و موقعیت نظامی در زمان 
شاه عباس صفوی از اهمیت بالایی برخوردار 
بوده است. صنعت چاقوسازی، زودپزسازی و 
کارد و چنگال سازی در نجف آباد احتمالًا از 
همان دوران در این شــهر رایج شده است، 
چراکه شــاه عباس این مــکان را قورخانه 
)مرکز اســلحه( و محل ســکونت کارگران 
بــود. جهانگردان  داده  قرار  اسلحه ســازی 
بســیاری از نجف آباد در سفرنامه های خود 
یــاد کرده اند. آندره زیگفریــد در کتاب روح 
ملت ها در مورد بی نظمــی حاکم بر اصول 
شهرسازی ایران از معماری این شهر سخن 
می گوید: فقط شهر نجف آباد را از این قانون 
مستثنی دیدم، اول دفعه که آنجا رفتم تصور 
کردم شــهر قدیم را یک ســره کوبیده اند و 
خیابان بندی و کوچه سازی را از نو پایه ریزی 
کرده اند؛ ولی متوجه شدم معماری نجف آباد 
از ابتدا همین گونه شکل گرفته است. مساجد 
و میدان های نجف آباد تنها محلی است که 
با فکــر نادر به وجود آمــده و دارای نظم و 

قاعده ای است.
برج های دوقلوی صفا ��

برج های دوقلوی صفا، کبوترخانه ای دوقلو با 
پلانی مســتطیل شکل است که از برج های 
نــادر و منحصربه فرد به شــمار می رود. هر 
گردشــگری که در گذشته قصد سفر به این 
شهر را داشــت، از پرواز کبوترهای بی شمار 
در بالای این منطقه، متوجه می شــد که به 
نجف آباد نزدیک شده اســت. متاسفانه در 
حال حاضر این کبوترخانه ها دیگر اســتفاده 
نمی شود و بسیاری از آن ها تخریب شده اند. 
نجف آباد به دلیل اینکه یکی از باغ شهرهای 
بزرگ ایران بــوده، جهت تولید محصولات 

کشاورزی نیاز به کود داشته که توسط همین 
کبوترخانه ها تولید می شد. سالانه از هر برج 
حدود هفت تن کود جمع آوری می شد. مادام 
دیولافوا،  باستان شــناس فرانســوی درباره 
ایجاد این کبوترخانه ها نوشته است: طریقه 
دیگری هم برای فراهــم کردن کود وجود 
دارد. مالکیــن در اطراف شــهر اصفهان در 
دهکده ها برج های بــزرگ و متعددی برای 
کبوتران صحرایی ساخته اند. کبوتر به قدری 
در اصفهان و شهرهای اطراف آن زیاد است 
که شــخص تازه وارد تصور می کند که تمام 
اهالی از گوشــت کبوتر تغذیه می کنند؛ ولی 
این طور نیست. این حیوان دعوت شده است 
که اجتماعی تشــکیل دهد و بیشتر در برج 
بماند و فضولاتی در آن بریزد و فضله کبوتر 
چون با خاک خرابه ها مخلوط شــود، برای 
پرورش خربــزه و هندوانه معروف اصفهان 

مناسب است.
ارگ شیخ بهایی ��

برج های جوی خارون یا ارگ شــیخ بهایی 
در جنوب شــهر واقع شــده است که هفت 
برج کبوتر منفــرد دارد. این برج ها به ارتفاع 
تقریباً ۱۴ متر با دیوار کاه گلی بلندی به هم 
متصل شده اند. تقسیم بندی برج ها در زوایا و 
اضلاع دیوارها به علاوه سردر ورودی بنا که 
به وسیله هشتی و اتاق هایی در بالا، پایین و 
زیرزمین، ورودی به ارگ را ممکن می سازد، 
از ویژگی هــای منحصربه فــرد معماری آن 
این کبوترخانه ها بخشی  محسوب می شود. 
از هویت تاریخی شــهر نجف آباد به شمار 
می روند. ایــن ارگ بزرگ تریــن مجموعه 
تفریحی در غرب اســتان اصفهان است که 
در حصار باغی به مســاحت ســه هزار متر 
مربع واقع شده است. هم اکنون از این ارگ 

با عنوان مجموعه تاریخی و فرهنگی شیخ 
بهایی در گردشگری استفاده می شود.

کاروان سراهای هسنیجه و جلوگیر ��
کاروان ســراهای هســنیجه و جلوگیر، دو 
کاروانســرای برجای مانده از عصر صفوی 
هستند که در مسیر شــمال به جنوب قرار 
گرفته و اهمیت بسیاری به عنوان استراحتگاه 
داشــته اند. این دو کاروان ســرا همچنین از 
لحاظ معماری نیــز ویژگی های بی نظیری 

دارند.
عصارخانه آقا ��

عصارخانه آقا اولین و قدیمی ترین عصارخانه 
شهر در مرکز بازار است که تنها فضای تیر 
خانه آن باقی مانده اســت. دو پاچال، دو تیر 
بزرگ و یک سنگ آسیاب با کتیبه ای به خط 
استاد محمد حسن الاحامی در آن وجود دارد.

پارک ملی قمیشلو ��
پارک ملی و پناهگاه حیات وحش قمیشلو از 
مناطق حفاظت شده جهان محسوب می شود 
که ۱۵۰ سال پیش ظل السلطان پسر بزرگ 
ناصرالدین شــاه و حاکم اصفهان قمیشلو را 
به عنوان قرق و شــکارگاه اختصاصی اعلام 
و حتی از چرای دام در این منطقه جلوگیری 
کرد. اقلیم این منطقه نیمه خشــک بیابانی 
اســت و از ارتفاعات و دشــت تشکیل شده 
است. باغ قمیشلو در مجاورت قلعه تاریخی 
قمیشلو، تماشای آهوی ایرانی و قوچ و میش 
از جاذبه های دیدنی و گردشگری این پارک 
ملی به شــمار می روند. پارک ملی قمیشلو 
علاوه بر آثــار تاریخــی و فرهنگی که در 
خود دارد، دارای تنوع و تراکم حیات وحش، 
جوامع و رویشگاه های متنوع و شانس دیدن 
حیات وحش ویژه و چشــم اندازهای زیبای 

کوهستانی و دشتی نیز است.
خانه تاریخی نوریان ��

خانه تاریخی نوریان اولین مکتب خانه علومو 
از جاهای دیدنی نجف آباد محسوب می شود 
که که شــامل بخش اصلی دارای شاه نشین 
و بخش خلوت کناری در شــرق آن است. 
خانه نوریــان از خانه هــای تاریخی متعلق 
بــه اواخر قاجار و اوایل پهلــوی اول بوده و 
مســاحت آن ۱, ۱۶۳ متر مربع است. ورود 
به خانه از طریق هشــتی بزرگی در ورودی 
اصلی امکان پذیر است که با پیچشی شرقی 
و متناسب با معماری بومی ایران، دسترسی 
به حیاط اصلی بخش مرکزی خانه را فراهم 

می کند.

دیدنی های نجف آباد؛

 شهر کبوترهای ایران

جاذبه گردشگری چیست؟

جاذبه های گردشگری به پدیده هایی گفته می شود که با انواع 
مختلف خود، از مراکز جلب مســافران به حســاب می آیند و 
پیامدهای فرهنگی و اقتصادی ویژه و قابل توجهی را به همراه 
دارند. هر روز با تبلیغات گســترده، شــرکت های گردشگری 
برای بازدید از جاذبه های گردشــگری کشــور یا شــهرهای 
مختلف مواجه می شــوید؛ امــا کمتر پیش آمــده دقیقاً نوع 
جاذبه گردشــگری که قرار است از آن بازدید کنید، مشخص 
شــود. بدون تردید صنعت گردشــگری بر پایــه جاذبه های 
گردشگری استوار اســت و این دو اصطلاح معنی یکدیگر را 
کامل می کنند. در دوره های مختلف، بر اساس استانداردهای 
زندگی، نیازها و فرهنگ جوامــع، تعریف های مختلفی برای 
جاذبه های گردشگری پدید آمده است و کارشناسان این امر، 
معیارهای مختلفی را برای تشــخیص یــک پدیده به عنوان 
جاذبه گردشگری در نظر گرفته اند. در ادامه این مطلب درباره 
حاذبه های گردشگری و انواع آن بیشتر خواهیم دانست. ارائه 
تعریف دقیق از جاذبه گردشگری یا دیدنی ها کمی دشوار است؛ 
اما غالباً جاذبه گردشگری به دو صورت کلی می تواند تعریف 
و مشخص شود: ویژگی فیزیکی یا فرهنگی یک مکان خاص 
که باعث شود گردشگران یا مسافران آن را یک بار یا هرچند 
بار بســته به تعریفی که از نوع ســفر دارند، به عنوان قسمتی 
از مقصد سفر خودشان به حســاب آورند. این ویژگی ممکن 
اســت مربوط به طبیعت همانند آب و هوا، پوشش گیاهی و 
منظره یا مربوط به فرهنگ منطقه همانند تئاتر و موزه باشد. 
ویژگی مثبت یا مطلوب یک منطقه که باعث به وجود آمدن 
بازار گردشگری یا جذب گردشگر می شود نیز می تواند تعریف 
دیگری از جاذبه گردشگری باشد. این ویژگی مثبت می تواند 
آب و هوا، مناظر دیدنی، مراسم خاص یا فرهنگ منطقه باشد. 
جاذبه های ســاخته دست انســان یا فیزیکی می تواند همانند 
پل بندر ســیدنی یا رویدادی همانند المپیک باشد. جاذبه های 
طبیعی بدون دخالت بشــر به صورت مناظر دیدنی در طبیعت 
به وجود می آیند. تعریف دومی که از جاذبه گردشــگری داده 
شد، می تواند عاملی باشد که گردشگر به مقصد مورد نظر سفر 
کند؛ اما اصلی ترین دلیل یک سفر نمی تواند باشد. همان طور 

که جاذبه گردشــگری داریم، جاذبه های منفی گردشگری یا 
ویژگی های توریست گریزی هم وجود دارد که باعث می شود، 
گردشــگران از حضــور در منطقه ای بنا بــه دلایلی همانند 
مشــکلات فرهنگی یا خطرات ممکن، همانند آلودگی آب و 

هوا، امتناع کنند.
انواع جاذبه گردشگری ��

به طور کلی دو نوع جاذبه گردشگری وجود دارد:
جاذبه های گردشگری مصنوعی

جاذبه های گردشگری طبیعی
بــه همین منظور و برای ارائه تعریفی دقیق تر هر یک از انواع 
جاذبه های گردشگری، به صورت کلی ویژگی هایی که هر یک 
از انواع جاذبه های گردشــگری باید داشــته باشند را در ادامه 
توضیح خواهیم داد تا شما با خیالی آسوده به دیدن یک جاذبه 

گردشگری ساختگی با طبیعی بروید.
جاذبه های گردشگری مصنوعی ��

معیارهای اساســی که یک جاذبه گردشــگری مصنوعی یا 
ساختگی دارد عبارت است از: گردشگری به عنوان یکی منبع 
درآمد محسوب شود. جاذبه گردشگری ساختگی منبع درآمد 
محســوب می شود در کنار به وجود آوردن تجربه گردشگری، 
فعالیــت تجاری نیز هم زمان صورت گیــرد. تمام مجوزهای 
دولتی را داشــته و قوانین دولت در آن منطقه حاکم باشــد. 
علاوه بر این امکانات لازم برای گردشگری از جمله، امکانات 
بهداشتی، پارکینگ و سایر خدمات از سوی نهادهای دولتی در 
نظر گرفته شده باشد. در لیست جاذبه های گردشگری، سازمان 
گردشگری و گردشــگری منطقه مربوط باشد. دارای بروشور 
توضیحات در مورد منطقه گردشگری و جاذبه های موجود در 
آن باشــد. در روزهای آخر هفته و مخصوصاً روزهای تعطیل 
همیشــه باز و آماده پذیرش مسافر باشد. به صورت مشخص 
برنامه کاری کل هفته آن معلوم باشــد: این اطلاع رســانی 
می تواند در داخل بروشور، رســانه های اجتماعی ذکر شود یا 
به صورت اعلان در ورودی قرار بگیرد. ساعات کاری و بازدید 
عموم باید بین ۱۰ صبح تا ۴ بعدازظهر باشد. جاذبه گردشگری 
ساختگی باید ساعات بازدید مشخصی داشته باشد دارای مرز و 
محدوده خاصی باشد که گردشگر به راحتی بتواند آن را پیدا و 
شناسایی کند. همیشه تمیز و آماده سرویس دهی باشد. دارای 
سرویس بهداشتی و امکانات رفاهی مطلوب باشد. معیارهای 

دیگری هم می تواند بر اســاس موقعیت منطقه وجود داشته 
باشد از جمله: هر روز بتوان از جاذبه گردشگری مذکور دیدن 
کرد. کیفیت آن توسط ســازمان گردشگری منطقه، ارزیابی 
شده باشد. محل پارک برای ماشین های گردشگری و مدیران 
داشته باشــد. دارای سیستم آمارگیری روزانه از توریست های 
حاضر در منطقه باشد. هنرها و صنایع دستی، گلخانه ها، مراکز 
دارای باغ، طبیعت و هماننــد آن ها به صورت کلی نمی توانند 
جاذبه گردشگری محسوب شــوند؛ مگر اینکه به صورت بارز 
و قابل توجهی شناخته شده باشد. زمانی که مقصد سفر شما، 
اطلاعات جامع تری از یک هنر یا هنرمند را به شما بدهد یا تور 
گردشگری مخصوصی برای معرفی و آشنایی بیشتر با منطقه 

وجود داشته باشد، می توانید آن را جاذبه گردشگری بنامید.
جاذبه های گردشگری طبیعی ��

جاذبه گردشــگری طبیعی یک ویژگــی جغرافیایی یا دیگر 
ویژگی های طبیعی را شامل می شود برای مثال:

پارک های ملی
پارک های ملی آبی

آبشارها، دریاچه ها و آبگیرها
سواحل

غارها و سازه های سنگی طبیعی
چشم اندازهای بکر، مناطق دیدنی طبیعی، جایی که به دست 
طبیعت به عنوان حیات خلوتی برای انسان ساخته شده باشد. 
معیارهای اساسی که یک جاذبه گردشگری طبیعی باید داشته 
باشد عبارت اند از: توســط فرد یا سازمان دولتی سازمان دهی 
شود. توسط سازمان گردشــگری منطقه به عنوان یک جاذبه 
گردشــگری شناخته شــده باشــد. حداقل در ۹ ماه از سال 
قابل دسترســی باشــد. به صورت واضح، زمان بازدید و توان 
گردشگری در منطقه مشخص شــده باشد، این کار می تواند 
به وســیله بروشــورهای منطقه یا به عنوان یک زمان تاریکی 
معرفی شــود. پارکینگی مناسب در نزدیک ترین منطقه برای 
جاذبه وجود داشته باشد. جاذبه گردشگری طبیعی باید ورودی 
خاص داشــته باشد توســط نهاد دولتی یا خصوصی از لحاظ 
بهداشتی تأمین شده باشد. دارای جاده مخصوص دسترسی، 
مسیر پیاده روی، سکوهای ایمن مشرف به جاذبه گردشگری 
باشــد یا اگر خطر تخریب جاذبه توسط عوامل محیطی وجود 
دارد، محافظی به صورت ساختمان به دورش کشیده شده باشد.

بهاره غنچه
روزنامه نگار

امید جعفری
روزنامه نگار
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وحید    ریحانی  )آتلیه برنز(

رییس سازمان حج و زیارت با اشاره به تلاش های 
دست اندرکاران برای زیارت آسان، ارزان و با کیفیت، 
از کاهش قیمت بســته های ســفرهای زیارتی به 
سوریه خبر داد.علیرضا رشیدیان، در نشست شورای 
مدیران ســازمان حج و زیارت با اشاره به پیش ثبت 
نام سفرهای زیارتی سوریه که از چهارشنبه گذشته 
آغاز شده است، گفت: طی این مدت بیش از ۴ هزار 
۷۰۰ نفر پیش ثبت نام کرده اند. رییس سازمان حج 
و زیارت عنوان کرد: دســت اندرکاران ذیربط هر چه 
ســریع تر اقدامات مربوط به هماهنگی و نام نویسی 
این متقاضیان را انجــام می دهند تا امور اعزام توأم 
با عزت، کرامت، امنیت و ســلامت این متقاضیان 
سفر سوریه و زیارت حرم های مطهر حضرت زینب 

و حضرت رقیه سلام الله علیها انجام شود.

سفر به سوریه ارزان شد

عضو کمیســیون تلفیق بودجه ۱۴۰۰ گفــت: با تصویب 
اعضای کمیسیون مقرر شد ۲۵ درصد از محل درآمد واردات 
خودرو به تأمین مالی شــبکه راه آهن کشور، اصلاح نقاط 
حادثه خیز در جاده ها و توسعه فرهنگ حمل و نقل و ارتقا 
مدیریت عبور و مــرور ناوگان حمل و نقل اختصاص یابد. 
محمدرضا میرتاج الدینی گفت: بر این اساس به دولت اجازه 
داده می شــود به منظور تأمین مالی شبکه راه آهن کشور و 
ایجاد خطوط ریلی مورد نیاز اعم از قطار عادی، برقی، سریع 
السیر، قطار شهری، تکمیل پروژه های نیمه تمام در خطوط 
ریلی و بخش راه سازی با اولویت مناطق محروم و روستایی 
و اصلاح نقاط حادثه خیز در جاده ها و توسعه فرهنگ حمل 
و نقــل و ارتقا مدیریت عبور و مرور ناوگان حمل و نقل از 
۲۵ درصد از محل درآمد واردات خودرو که حدود ۱۵۰ هزار 

میلیارد ریال می باشد، استفاده کند.

وزیر آمــوزش و پرورش گفت: دولت امســال 
مصمم به اجــرای لایحه »رتبه بندی معلمان« 
اســت. به دنبال تأمین اعتبار رتبه بندی هستیم 
و برای ســال آینده منابع پایــداری بالغ بر ۲۵ 
هزار میلیارد تومان پیش بینی شــده است البته 
در تلاش هســتیم کــه بتوانیم اعتبــار ۶ ماهه 
پایانی ســال ۱۴۰۰ را نیز فراهم کنیم. یوسف 
نوری در گفت و گویی درباره لایحه رتبه بندی 
معلمــان افزود: این لایحــه یکی از بخش های 
مهم ســند تحول بنیادین است و یکی از دلایل 
اجرا نشــدن آن، عدم اجرای سندتحول بنیادین 
آموزش و پرورش اســت و هــدف آن »ارتقای 
کیفیت  »ارتقای  برای  معلمان«،  صلاحیت های 

است. تربیتی«  نظام 

رتبه بندی معلمان تا پایان سال اجرا می شود؟

کتاب »قصه ای که انتخاب می کنیم«، نوشته دیوید دنبورو 
با ترجمه حســنا مهرمحمدی توسط انتشــارات اطراف 
منتشر و روانه بازار نشر شد.»قصه ای که انتخاب می کنیم؛ 
تغییر تجربه های زندگی با روایت درمانی«، نوشته »دیوید 
دنبورو« با ترجمه حســنا مهرمحمدی توســط انتشارات 
اطراف منتشــر و روانه بازار نشر شد. کتاب »قصه ای که 
انتخاب می کنیم« از مجموعه ی کتاب های کاربردی نشر 
اطراف در حوزه  »روایت  درمانی« است و می کوشد راهی 
بــرای تاب آوری در برابر مشــکلات پیش پای مخاطب 
بگذارد. این اثر، کتابی اســت مملو از قصه های واقعی و 
شــنیدنیِ کسانی که توانســته اند از تجربه ای ناخوشایند 
گذر کنند، هویت و زندگی شــان را از زیر ســایه  سنگین 
داستان های ساخته و پرداخته  دیگران بیرون بکشند، خود 
را در چهارچــوب قصه ای متفاوت درک و تعریف کنند و 

تاب آورتر از پیش با مشکلات بعدی مواجه شوند.

راهنمای گام به گام برای تغییر تجربه های زندگی

کاریکاتور:  سدسازی مقابل واردات برای حمایت از تولید

تحلیل روز

اشغالگران سواحل بطور آشکار و بصورت وقیحانه ای قوانین و 
حقوق عمومی را زیر پا گذاشــته و حق مالکیت عمومی و غیر 
قابل خدشه مردم بر این اموال را بدون پرداخت هیچ هزینه ای 
پایمال کرده اند. بخش اعظم وقاحت آن در آشــکار بودن وقوع 
جرم است. جرم و سرقتی که نه در تاریکی شب و توسط افراد 
ناشناس یا حساب سازی های پیچیده و غیره محسوس انجام 
شــده بلکه در روز روشن و توســط افراد و نهادهای مشخص 

صورت گرفته است.
سخنی خطاب به رئیس جمهور ��

 هر چند راقم این ســطور از جمله ۷۰ درصد مردمی است که 
به شــما رأی نداده، در عین حال به عنوان یک منتقد منصف، 
مثل همیشــه تصمیم دارد تا از هر قدم خوبتان تجلیل کند و 
اگر بتواند برای برداشــتن هر مشکلی هر چند کوچک از کشور 
یاری تان نماید. پر واضح اســت حمایــت از اقدامات احتمالی 
مثبت و مفیدتان رافع انتقاداتش نخواهد بود. یک منتقد دلسوز 
همچنان که به اخراج اساتید فاضل از دانشگاه اعتراض می کند، 
از پروژه آزاد ســازی سواحل دفاع خواهد کرد. او عملکرد شما 
را رصد می کند. جدا از انتظارات، در بهبود حال و روز مردم که 
در شاخص های کلان اقتصادی از قبیل نرخ تورم، نرخ بیکاری، 
نرخ رشد اقتصادی، کاهش فقر، کاهش نابرابری، و ... سنجیده 
می شود. وعده های انتخاباتی شــما را هم در گوشه ای ثبت و 
ضبط کرده است و در حد توان یاد آوری و پیگیری خواهد نمود. 
برای نمونه چند مورد از وعده های انتخاباتی قابل سنجش شما 
ذیلًا یاد آوری می گردد که فعلًا هیچ نشــانه ای از پیشرفت در 
این مسیر مشاهده نمی شــود اما اگر روزی تحقق یابند بزرگ 

داشته خواهد شد.

- تک رقمی شدن تورم
- قطع وابستگی سفره مردم به خارج و تکانه ها و شرطی شدن 

اقتصاد
- ایجاد یک میلیون شغل به صورت سالانه

- اصلاح چند نرخی بودن ارز
- ساخت ۴ میلیون مسکن در ۴ سال

- تولید نهاده های دامی مورد نیاز در داخل کشور
اما جناب شــما و صدا و ســیمای حامی دولتتان، اخیراً پروژه 
آزادســازی سواحل دریا را در دســتور کار قرار داده اید. هر چند 
این اقدام در فهرست وعده های انتخاباتی شما نبود باز هم اقدام 
مثبتی تلقی می شــود. آزادسازی ســواحل هر چند پروژه ای در 
قواره مقام ریاســت جمهوری کشور نبوده و می توانست توسط 
قوه قضاییه یا مقامات محلی اجرا شود و اجرای آن هیچ شاخص 
کلان اقتصادی را جابجا نمی کند اما از دیدگاه بروز فساد آشکار 
و شــدت و عمق شکستن حرمت قانون و حقوق عمومی مردم 
دارای اهمیت اســت. اشغالگران سواحل بطور آشکار و بصورت 
وقیحانــه ای قوانین و حقوق عمومی را زیر پا گذاشــته و حق 
مالکیت عمومی و غیر قابل خدشــه مردم بر این اموال را بدون 
پرداخت هیچ هزینه ای پایمــال کرده اند. بخش اعظم وقاحت 
آن در آشــکار بودن وقوع جرم اســت. جرم و سرقتی که نه در 
تاریکی شب و توسط افراد ناشناس یا حساب سازیهای پیچیده 
و غیره محسوس انجام شده بلکه در روز روشن و توسط افراد و 

نهادهای مشخص صورت گرفته است.
نقش صدا و سیما ��

لازم اســت از صدا و سیمای که همیشــه منتقدش بوده ام نیز 
تشکر و قدردانی شود. چرا که در اجرای این پروژه هیچ خطوط 
قرمــزی را رعایت نکرده و عمل بســیار قبیح نصب تابلو مین 
گذاری نهادهای نظامی در مسیر مکانهای تفریحی را به تصویر 
کشیده و بر عمق فاجعه نور می تاباند و مرتب پبگیری می کند. 
جای تقدیر از قوه قضاییه هم باقیســت که کار را از خود شروع 
نمود تا نگوینــد رطب خورده نهی رطب می کنــد. انجام این 
اقدامات با هر انگیزه ای صورت گیرد مشروط به جدیت در انجام 

آن، محل تقدیر است و باید برای توفیق آن حمایت و مساعدت 
شــود. یکی از اقداماتــی که بدون انجــام آن، این طرح مثل 
بسیاری طرح های مشابه قبلی به شکست خواهد انجامید نحوه 
حفظ این ســواحل بعد از آزاد سازی است. متجاوزان به حقوق 
مردم در این سواحل )چه در کنار دریاها یا رودخانه های کشور( 
صاحبان قدرت، ثروت، نفوذ و حتا نهادهای مسلح می باشند که 
در حفظ منافع خود تحت عناوین مختلف مقاومت خواهند نمود. 
این متجاوزان در صورت تمکین، موانع برچیده شــده را بعد از 
افتادن آبها از آســیاب به تدریج و به آرامی مجدداً برپا خواهند 
نمود. آن ها نیک می دانند که برای مقابله با امواج سهمگین نباید 

با آن مقابله نمود بلکه باید اجازه داد تا موج از سر عبور کند.
توجه به تجارب جهانی ��

اگر مایل هســتید اجرای این پروژه به راســتی تحقق یافته و 
ضربه دیگری بر ســرمایه اجتماعی نظام تلقــی نگردد. لازم 
است از تجارب جهانی در اجرای آن استفاده کنید. آنچه که در 
بسیاری از کشورها برای حفظ سواحل و تضمین دسترسی مردم 
به آن مرسوم اســت، اجرای یک جاده ساحلی در مرز و حریم 
دریاهاست. اجرای این جاده در طول ساحل دریا می تواند همانند 
یک دیوار مرزی نقش اساســی در پیشگیری از تجاوز مجدد و 

حفظ انفال برای بهره برداری عموم مردم ایفا کند.
رئیسی متشکریم ��

روشن شدن مرز سواحل با استفاده از این جاده ساحلی موجب 
می شــود نظارت و رصد تجاوزهای احتمالی توسط سازمانهای 
مســئول و افکار عمومی تسهیل شود. آمد و شد مرتب در این 
جاده توسط مردم و تخریب هر سازه یا مانعی توسط هر شخص 
یا نهادی در آنسوی این مرز فیزیکی براحتی قابل اجرا خواهد 
بود. در غیر اینصورت به محض فروکش کردن تب آزادسازی 
ســواحل، این موانع به ســرعت به حالت قبل از آزاد سازی باز 
خواهند گشــت. نگارنده با نوشتن این یادداشت کتباً به شما و 
مردم ایران تعهد می سپارد و هشــدار می دهد که بدون انجام 
اقدامات اساسی از قبیل آنچه گفته آمد، این پروژه نیز بی ثمر و 

بی نتیجه خواهد بود.

آزادسازی سواحل؛ حقیقت یا مجاز؟

گزارش

اقتصاد صدقه ای

سیاست گذار در جهت تشویق و ترویج ازدواج هر تلاشی 
را می کند تا این امر تسهیل بشــود. از جمله اعطای وام 
ازدواج با نرخ بســیار کم. هر چه وقت هم تلاش می کند 
بر رقــم آن بیفزاید. بخصوص با کاهــش نرخ باروری و 
تخریب منحنی جمعیت و خطر پیری جمعیت که گریبان 
کشور را گرفته. آیا با گذاشتن چند ده میلیون تومان پول 
توی جیب زوجین می شود آنها را به ازدواج ترغیب کرد؟ 
آیا همینکه پول جهیزیه دختر جور شد می شود او را شوهر 
داد؟ آیــا وام ازدواج چنان امنیت اقتصادی فراهم می کند 
که دختر و پسر تصمیم به تشکیل خانواده بگیرند؟ امنیت 
اقتصادی این ســت که زن و مرد بتوانند با یک محاسبه 
ســاده بر آورد کنند که آیا در آینده قابــل پیش بینی از 
پسَ هزینه های زندگی مشترک می آیند یا خیر. آیا هزینه 
زندگی مشترک تنها هزینه جهیزیه و طلا و جشن عروسی 
ســت؟ آیا با گرفتن وام ازدواج این امنیت بدست می آید؟ 
آیا یک جوان بیکار تنها به اتکای وام، ازدواج می کند؟ بعد 
از اینکه عروسی سر گرفت و پول وام خرج شد و عروس 
و داماد بــه خانه بخت رفتند چگونــه زندگی را خواهند 
چرخانــد؟ فکر نمی کنید که وقتی همه را به وام ارزان فرا 
می خوانید و منابع بانکی کفاف حدود ۵۵۰ هزار ازدواج در 
سال را نمی دهد، بعلت عقب بودن عرضه وام از تقاضای 
آن، بازار ســیاه تشکیل می شود؟ فکر نمی کنید که با این 
شیوه، به کارمند بانک یک امضای طلائی اعطا می کنید 
که بین متقاضیان انتخاب بکند که به این فرد وام بدهد و 
)بــه عذر محدود بودن منابع( به آن دیگری وام ندهد؟ آیا 
امضای طلائی منشاء فساد نیست؟ بدیهی ست که میزان 
فساد متناسب اســت با رقم وام. فکر نمی کنید که وقتی 
همه را به وام ارزان فــرا می خوانید و منابع بانکی کفاف 
همه ازدواج ها را نمی دهــد، بعلت عقب بودن عرضه وام 
از تقاضای آن، بازار سیاه تشکیل می شود؟ فکر نمی کنید 
عده ای به وسوسه می افتند که این وام را بگیرند و در بازار 
آزاد بفروشند؟ این متاع در بازار خواهان زیادی دارد. جهت 
اطلاع از گرمی این بازار اطلاعیه های منتشره در میادین 
اصلی شــهر را ببینید. از جمله: وام صــد میلیونی را ۳۰ 
میلیــون و وام ۷۰ میلیونی را ۲۰ میلیون تومان می خرند. 
بدیهی ســت که گرمی و رونق این بازار متناســب است 
با رقم وام. فکــر نمی کنید که وقتی وام ارزان را بصورت 
عمومی توزیع می کنیــد و نمی توانید بر توزیع آن کنترل 
داشــته باشید، وام به جامعه هدف اصابت نمی کند و افراد 
برخوردار که نیازی به آن ندارند هم متقاضی می شــوند و 
بخش کمی از وام بدست نیازمندان واقعی می رسد؟ این ها 
همه علائم شکســت اقتصاد حمایتی و صدقه ای ســت. 
کاهش آمار ازدواج از ۶۷۰ هزار مورد در سال ۹۵ به ۵۵۶ 
هزار مورد در ســال ۹۹ )۱۷ درصد کاهش(، شکست این 
شیوه حمایت را تأیید می کند. پیش فرض اقتصاد صدقه ای 
این ســت که آحاد جامعــه توان مقابله بــا تلاطم های 
اقتصادی را نداشته و محتاج کمک و صدقه دولت هستند. 
این پیش فرض، نه تنها ســازنده و مولد نیســت بلکه به 
احســاس ناتوانی در جامعه دامن میزند. سیاست گذار اما 
بجای دادن صدقه باید بدنبال توانمندسازی باشد. داشتن 
شغل و اتکای به خود، زوجین را راضی تر می کند و به آنها 
اعتماد به نفس بیشتری می دهد یا دریافت وام؟ زوجین از 
اینکه روی پای خودشــان بایستند بیشتر لذت می برند یا 
اینکه بروند در صف و ملتمس رئیس بانک بشــوند برای 
وام؟ به سیاســت گذار پیشنهاد می شود که برای تسهیل 
ازدواج بجای صدقه دادن بدنبال ایجاد اشتغال برای جامعه 
باشد )توانمند سازی(. آیا بهتر نیست منابع محدود بانک ها 
بجای آنکه صرف وام پاشی بشود صرف سرمایه گذاری 
در تولید بشود؟ صرف راه اندازی کسب و کارهای کوچک 
بشود؟ ســرمایه گذاری در تولید نهایتاً به اشتغال منتهی 
می شود. داشتن شغل و اتکای به خود، زوجین را راضی تر 
می کند و به آنها اعتماد به نفس بیشــتری می دهد تا وام. 
بدیهی ست که اقتصاد صدقه ای اگر برای زوجین شغل و 
استقلال نیاورد برای تصویب کنندگانِ وام رأی می آورد!!!

گزارش

گام های یک جنایت

فاصله ی زمانی کم وقــوع جنایت هولناک مونا_
حیدری تا دســت بدست شــدن تصاویر  سر بریده 
شده اش بین مردم این بار رکورد جدیدی از زمان 
بندی خشــونت را در کشور ثبت کرد. هرگامی که 
قاتل فاتحانه در خیابان برمیداشــت اخلاق، روح، 
روان و احساســات جامعه چندین متر سقوط میکرد 
و در ایــن میان شــیطانِ خشــونتِ عریان بود که 

پیروزمندانه تکثیر می شد. 
برای دســت بردن بــه عملی چنیــن فجیع قطعا 
گامهای بزرگی در جامعه برداشــته شــده اســت. 
از ضعــف قانون و آموزش گرفته تــا فقر )از همه 
انواعش( و چرخه ی خشــونتی که هــر بار برنده 
تر از قبل بازگشــته اســت اما پنج گام آخری که 
قاتــل با بی رحمی تمام و هربار مطمئن تر از قبلی 
برداشــت، مهر تاییدی بود بــر ناکارآمدی هرآنچه 
تاالان بعنوان ســد محکمی بــرای حفظ جامعه از 

میدانستیم. آسیبها 
گام اول تصمیــم به قتــل، گام دوم انجام قتل در 
خیابان و انظار عمومی در میانه ی روز ، گام ســوم 
ذبح تا آخرین رگ و پوســت گــردن ، گام چهارم 
گرداندن ســر بریده شــده در خیابان برای نمایش 
پیــروزی و گام پنجــم لبخند فاتحانه و تشــویق 
اطرافیان و جالب تــر توجیه و گاهاحمایت عده ی 
نه چندان قلیلی در مجازی از تمام چهار گام قبلی ! 
اینکه این حجم ترســناک از انحطاط و خود محق 
پنــداری چگونه در فرد پدید آمــده بحث دیگری 
ست؛ اگرچه علل و ریشه هایش چندان هم پنهان 
نبوده و جنایات مشــابه حتی در ســالهای اخیر از 
شــمال تا جنوب کشور وجود داشــته و دارد که با 
بررســی های اجمالی ]اگر اراده ای واقعی پشــت 
آن پدیــد بیایــد[ میتوان به درصــد بالایی از آنها 
دســت یافت.  مبرهن اســت که هرجنایت عریانِ 
ایــن چنینی جرقــه ی جنایت بعــدی را در جانی 
دیگری زنده میکند. هر خشــونت فاتحانه، زنجیره 
ی انجامــش را قوی تر میکنــد. و از آن بالاتر هر 
عدم مجازات متناسبی زنجیره ای به این سلسله ی 
شوم می افزاید. هر توجیه و حمایتی احتمال تکرار 
هولناک تری را تشــدید میکند. تا کِی، تا چند جان 
و تا چند روح و روان دیگــر باید بگذاریم این گام 
ها ادامه پیدا کننــد؟ جان ها به لب آمده، روان ها 

مغشوش گشته، چاره ها ناچار شده . 
بدتر از قتل_ناموســی، توجیه، حمایت و حتی بی 
چاره گی پس و پیش از انجامش اســت. پدیده ای 
که گویی آنهایی هم که دستشــان میرسد، تمایلی 

به کاری کردن ندارند.
 هر قطره خون مسولان زیادی دارد که قاتل فقط 
یکی از آنهاســت. عجله کنید، معلوم نیســت چند 

جان دیگر در صف قربانی ها هستند.

درآمد واردات خودرو به کجا می رسد؟
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